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علی مطهری در نامه ای به آیت الله یزدی: 

رویکردتان درباره مسابقه فوتبال ایران و کره 
عده ای را از دین گریزان می کند  

دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان  عنوان کرد

قم دررتبه نخست اسکناس فرسوده

جزئیات استخدام در آموزش و پرورش

رییس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی اقتصاد و انضباط مالی خبرداد

تایید تخلف 12 هزار میلیارد تومانی احمدی نژاد

سخنگوی دولت در پاسخ به اینکه واکنش دولت نسبت به تهدید مدیرکل فرهنگ وارشاد اسلامی و وزیر فرهنگ وارشاد 
اسلامی درباره برگزاری کنسرت در شهرستان قم چگونه خواهد بود، گفت: برگزاری کنسرت طبق چارچوب قانون صورت می 

گیرد و هیچ فردی نمی تواند از اختیارات فراقانونی نسبت به لغو آن اقدام کند.
محمد باقر نوبخت  روز گذشته در نشست خبری خود، افزود: در خصوص شهرستان قم واظهارات آیات عظام موضع دولت 
مشخص است ما برای روابط خوب با بیوت آیات عظام و علماء اعتبار و اهمیت زیادی قائلیم وبرای نظرات آنها احترام ویژه ای 

قائل هستیم ودر عمل هم نشان خواهیم داد. ..
محبیان: احمدی نژاد برنامه دارد 

رونمایی 
از کاندیدای 
پایداری ها

سخنگوی دولت: سریال واکنش ها تا انتخابات ادامه دارد

 واکنش نوبخت به 
اظهارات آیت الله یزدی

علی مطهری نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در نامه 
ای خطاب به ایت الله محمد یزدی نوشت که رویکرد شما 
درباره مسابقه فوتبال ایران و کره جنوبی غیرقابل هضم است 

و چنین اظهاراتی عده ای را از دین گریزان می کند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی علی مطهری، وی در 
این نامه نوشت: آیت الله یزدی دامت برکاته، با اهدای سلام و 
تحیت، در خصوص بازی فوتبال ایران و کره جنوبی در عصر 

تاسوعا، روشن است که بهتر بود این بازی به زمان دیگری 
موکول می شد؛ اما اکنون که امکان این امر وجود ندارد و لغو 
این بازی هم خسارت های جبران ناپذیر برای کشور دارد، به 
نظر می رسد که ابراز حساسیت بیش از حد نسبت به این 
موضوع، امری ضد تبلیغ دین به شمار می رود. در این نامه 
آمده است: فرضا مردم برای گلی که ایران به کره جنوبی بزند 

خوشحال شوند و عده ای ابراز شادی کنند ...
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روزنامه صبح ایران
رهبر معظم انقلاب اسلامی، »امنیت« را یکی از ارکان اساسی پیشرفت کشور خواندند و با 
تأکید بر نقش نیروی انتظامی در برقراری امنیت تاکید کردند: توانایی های نیروی انتظامی باید 

روز به روز ارتقا یابد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی ظهر سه شنبه-13 مهر- به مناسبت روز نیروی انتظامی در دیدار فرماندهان و 
مسئولان این نیرو، »امنیت« را یکی از ارکان اساسی رشد و پیشرفت کشور خواندند و با تأکید 
بر نقش مهم نیروی انتظامی در برقراری امنیت خاطرنشان کردند: توانایی ها و آمادگی های نیروی 

انتظامی و عزم و ایمان کارکنان آن باید روز به روز ارتقاء پیدا کند.

الله خامنه ای در این دیدار، امنیت را به معنای »آرامش روانیِ فردی و  حضرت آیت 
آرامش عمومیِ اجتماعی« برشمردند و افزودند: در نبود امنیت، حتی با وجود توانایی و 
انگیزه  در میان افراد یک جامعه، امکان فعالیتهای متنوع اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و 

خدماتی از بین می رود.
رهبر انقلاب اسلامی با استناد به قرآن کریم، امنیت را مایه افزایش ایمان مؤمنان دانستند و 
گفتند: یکی از مهمترین ارکان امنیتِ کشور، نیروی انتظامی است، البته این رکن عظیمِ امنیت 
را نیروهای انسانی که اغلب آنها کارآمد، شریف و زحمتکش هستند تشکیل داده اند و باید دائماً 

عزم، ایمان، انگیزه و روحیه این نیروها تقویت شود...

رهبر معظم انقلاب در دیدار فرماندهان و مسوولان نیروی انتظامی؛

امنیت، رکن اساسی پیشرفت کشور است

به اطلاع شهروندان محترم می رساند محل ساختمان اداره 

گاز منطقه )1( این شرکت به آدرس جدید واقع در خیابان 30 

متری بسیج، میدان بسیج )هنرستان( انتقال یافت. شایان 

ذکر است محدوده اداره گاز منطقه )1(، شامل ضلع شرقی 

رودخانه )بخش 1( و ریل راه آهن خیابان دور شهر تا اتوبان 

کمربندی کاشان می باشد.

شماره های تماس اداره گاز منطقه )1( به شرح ذیل اعلام 

می گردد:

شماره تلفن دفتر رئیس اداره گاز منطقه )1(:   36121707

شماره تلفن تعمیرات و بهره برداری :               36121703

شماره تلفن امور مشترکین:                              36121702

شماره تلفن نصب کنتور و انشعاب :                 36121709    

اطلاعیه شرکت گاز استان قم

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

اطلاعیه

2

8

2

8

انتقاد از روند کند سرمایه گذاری در قم

7

7

محمد رضا عارف:

 فقط یک صدا از 
جبهه اصلاحات 

شنیده شود

 آرایش انتخاباتی در جریان اصولگرا به مرور شفاف تر 
اردوگاه  اوضاع  بر  ابری  مانند  احمدی نژاد  گویی  می شود، 
اصولگرایان بود که چون کنار رفت دقیق تر می توان درباره 
معادلات انتخابات ریاست جمهوری سال 96 و نقشی که 
اصولگرایان در این میدان رقابت سیاسی ایفا خواهند کرد با 

فعالان و تحلیلگران سیاسی به بحث و گفتگو نشست.
امیر محبیان از فعالان سیاسی اصولگرا معتقد است: هنوز 
نمی توان از شمار نامزدهای اصولگرا سخن گفت ولی شاید 
در وهله نخست بیش از انگشتان یک دست، نامزد در میان 

اصولگرایان به صحنه بیاید.
تغییر شورای مرکزی جبهه پایداری و گزینه  مدنظر این 
تشکل اصولگرا، نگاه احمدی نژاد به انتخابات 96، اختلاف 
جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
تعداد  نقدی،  یارانه  رقم  افزایش  وعده  آوری  رأی  میزان 
نامزدهای جریان اصولگرا و مدل های انتخاباتی موتلفه و 
ایثارگران دیگر موضوعاتی بود که در این گفتگو دکتر محبیان 

درباره آنها صحبت کرد.
وی معتقد است پایداری ها به سمت ضرغامی یا فتاح 
نخواهند رفت، او این را هم می گوید که احمدی نژاد رای و 

سازمان هوادارانش را بذل و بخشش نمی کند.
مشروح این گفتگو را در ادامه بخوانید:

محمد رضا عارف گفت: مهم ترین مسأله ما انسجام بخشی 
است که در هر استان و شهرستان فقط یک صدا از جبهه 

اصلاحات شنیده شود...
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استاندار قم مطرح کرد

سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری 

شهر قم از طریق برگزاری مناقصه عمومی نسبت به عملیات حمل، پخش و کوبش آسفالت 

در سطح شهر قم از متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید.

مبلغ برآورد: 5/000/000/000 ریال

صلاحیت لازم: اشخاص حقیقی و حقوقی دارای سوابق کار مشابه مورد تائید کارفرما

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 250/000/000 ریال به صورت ضمانت نامه بانکی، مطالبات 

تائید شده از مناطق 8 گانه و سازمان های وابسته به شهرداری قم، اوراق مشارکت و یا واریز 

وجه نقد به شماره حساب سپرده 1006220288 بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم

نحوه پرداخت: 100% تهاتر )شرایط و نحوه پرداخت تهاتری در متن اسناد مناقصه توضیح 

داده شده است.(

مدت و محل خرید اسناد: چهارشنبه 95/7/14 لغایت چهارشنبه 95/7/28 امور پیمان های 

سازمان

مدت و محل تحویل اسناد: چهارشنبه مورخ 95/7/14 لغایت چهارشنبه مورخ 95/7/28 

پایان وقت اداری دبیرخانه سازمان

زمان بازگشایی: پنج شنبه مورخ 95/7/29 ساعت 10 سالن جلسات سازمان توسعه و 

عمران قم

هزینه خرید اسناد: مبلغ 2/000/000 ریال به شماره حساب 1006761844 نزد بانک شهر 

بنام سازمان توسعه و عمران قم.

هزینه درج آگهی ها در روزنامه ها به عهده برنده مناقصه بوده و سازمان توسعه و عمران 

قم در رد یا قبول کلیه پیشنهادها مختار می باشد.

متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه و یا دریافت اطلاعات تکمیلی به مدیریت 

امور پیمان های سازمان به آدرس قم، خیابان معلم، مجتمع ناشران، طبقه پنجم مراجعه و یا 

با شماره تلفن های 37840660 – 025 داخلی 280 تماس حاصل فرمایند.

عملیات حمل، پخش و کوبش آسفالت 
در سطح شهر قم

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(
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مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده دوره 

 www.TAX.gov.ir  تابستان 95 از طریق  سامانه

حداکثر تا 15 مهرماه سال جاری می باشد. 

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی
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هفت اصل فرهنگ 
حاکم بر دولت سابق

 این روزها شاهد هستیم بار دیگر موضوع احمدی 
نژاد مطرح است. قصد نداریم به دلایل آمدن و نیامدن 
او بپردازیم، گرچه مقام معظم رهبری ناچار شدند برای 
پیشگیری از خسارت حضور ایشان خود وارد صحنه شوند؛ 

اما فضای این روزها اقتضاء می کند جریان شناسی کنیم. پدیده ای به نام احمدی 
نژاد با حمایت برخی تشکیلات به یک جریان تبدیل شده است. توصیه می کنم 
به دانشجویان بویژه دانشجویان علوم سیاسی و اجتماعی مؤلفه های این جریان را 
شناسایی و معرفی کنند تا دوباره گروهی از مردم دچار تردید و تکرار اشتباه نشوند. 
برای شناخت جریان احمدی نژادیسم کافی است نگاهی به مواضع و حرکت های این 
جریان داشته باشیم. جریانی که کمتر در بین فرهیختگان و روشنفکران طرفدار دارد، 
جریانی که از شب مناظره )شب 14 خرداد( شروع شد و هنوز هم ادامه دارد. این 
جریان تلاش کرد سرمایه های این کشور در مدت کوتاهی نابود گردد؛ شخصیت های 
بزرگ متهم به اشرافیت گردند، توافقنامه های بین المللی و قطعنامه ها کاغذ پاره 
تلقی گردند و روابط خارجی کشور بزرگ ایران منحصر به ارتباط با چند کشور فقیر 
و جنجالی شود. روش او این بود که با یک قیام و قعود 200 مصوبه با هزاران میلیارد 
تصویب شده و ابلاغ گردد. نیروهای طرفدار رئیس جمهور در عین عدم صلاحیت 
تصمیم گیرنده امور گردند و ثبات و آرامش از کشور رخت بربندد. در این یادداشت 

سعی می شود به اجمال به اصول این فرهنگ اشاره شود:
1-  اعتماد به افرادی که در انقلاب ریشه ای ندارند

افرادی تشکیل می شد که چندان سابقه ای در  از  تیم رئیس جمهور عمدتاً 
انقلاب نداشته و حتی از شهرت کافی هم برخوردار نبودند. این موضوع تحت عنوان 
گردش نخبگان به جایی منجر شد که اعضای ستادهای انتخاباتی که اکثراً جوان های 
کمتر از 30 ساله بودند در مصدر امور قرار گرفتند. مشاوران جوان که باید مثلًا در 
حوزه جوانان نظر  می دادند در حقیقت نماینده رئیس جمهور در همه امور و تمامی 
سازمانها و وزارتخانه ها شدند؛ و بعضی از آنها عهده دار سازمانهای بزرگ اقتصادی 
شدند. جوانهایی که نه جنگ را دیده بودند و نه از سوابق انقلابی بهره ای داشتند. 
بسیاری از اساتید بزرگ، هنرمندان و مدیران در این دوره از کار برکنار و بازنشسته 
شدند. کار بورسیه های دانشگاه ها از همین دسته بود که دانشجوی فوق لیسانس به 

عنوان بورسیه استاد دانشگاه و دارای حقوق شد.
2-  فرهنگ افشاگری

رئیس دولت، معاونین، وزرا و مدیران همگی پرونده ¬هایی در اختیار داشتند که به 
راحتی آن را افشا می کردند. در عین ناباوری شب 14 خرداد رئیس یک دولت پرونده 
همسر رقیب خود را علناً منتشر کرد و حداقل از 5 شخصیت محترم به زشتی نام برد. 
افرادی که هیچگاه به آنها اجازه داده نشد از حقشان استفاده کنند. این رویه در طول 
دولت نهم و دهم ادامه داشت و بگم بگم ها به صورت اصطلاح درآمد. اینکه رئیس 
دولت اعلام کند من در جیبم لیست هایی دارم که افشا خواهم کرد در جامعه موج 
بی اعتمادی راه خواهد انداخت و ثمره آن این شد که ما امروز شاهد هستیم سرمایه 
اجتماعی به نازل ترین رقم خود رسیده است و در حقیقت با یک شکاف اجتماعی 
شدید مواجه هستیم. عدم صلاحیت آقای احمدی نژاد از شب 14 خرداد آغاز گردید. 
شورای نگهبان به دلیل چند عکس، خانمی را پس از انتخاب شدن رد می کند، چگونه 

کسی را که در رسانه ملی به بسیاری از انسانهای پاک تهمت می زند رد نمی کند؟!
3-  بی ثباتی و نا آرامی

افراد غیر متعادل و غیر اصیل که به قدرت می رسند خود ثبات و آرامش ندارند 
و اکثر تصمیمات آنان دفعتی است. این خصوصیت در دولت نهم و دهم آشکار بود. 
معدل دوره مدیریت به پائین ترین سطح خود رسید. وزیر خارجه وقت در حال انجام 
مأموریت در یک کشور افریقایی برکنار شد و دولت آفریقایی ضمن عذرخواهی، از 
ایشان خواست به عنوان یک شهروند عادی کشور را ترک کند. کشورهای بزرگ با 
ایران قطع رابطه کردند و ما ماندیم و کومور و مالی و ونزوئلا. در داخل و خارج از 
کشور هیچ کس نمی دانست برای چند روز دیگر وزیر و مدیر خواهد ماند. در اینجا 
سر و کله گروه مشاورین جوان پیدا می شود. در این زمان ناگهان دلار از 1000 تومان 
به 3000 تومان افزایش می یابد و تورم تا 45% بالا می رود. مقطعی بود که قطعنامه 
های شورای امنیت جدی گرفته نشد و لحظه به لحظه عرصه تنگ تر می شد. روحیه 
لجبازی رئیس دولت حتی برای دوستان نزدیک قابل تحمل نبود. رئیس بانک مرکزی، 
وزیر اطلاعات، وزیر اقتصاد و وزیر صنایع یکی پس از دیگری از کابینه قهر کردند و 

عملًا کشور در این دوره آرامش به خود ندید.
4-  ضربه های اقتصادی

وعده یارانه نقدی و توزیع اقلام مختلف نظیر سیب زمینی و ساندیس و وامهای 
بدون بهره به روستائیان عامل مهمی بود که آراء به نفع این حزب برگردد. اقدام برای 
توزیع یارانه تا زمانی که قیمت نفت در اوج بود مورد غفلت قرار گرفت؛ اما در سالهای 
تحریم و کاهش بهای نفت و کاهش صادرات این دولتها هستند که باید این کار کاملًا 
غیر عقلانی و غیر اقتصادی را ادامه دهند. چگونه با جنجال های تبلیغاتی دولت و 
مجلس توانستند یک طرح غیر عملی را اجرایی کنند و دولت بعد را با چالش عمده ای 
مواجه سازند. در این سالها به برکت اقدام احمدی نژادی ها دولت نمی تواند اعتباری 
را برای بخش عمرانی و بخش صنعتی هزینه نماید. دولت به زحمت و با استقراض از 

بانکها فقط می تواند یارانه بدهد و از هر اقدامی باز مانده است.
5-  تظاهر به ساده زیستی

ای کاش این جمع تظاهر به ساده زیستی نمی کردند. ای کاش نام شهید رجایی 
را نمی آوردند قبل از شهادت شهید رجایی افتخار داشتم دوبار خدمت ایشان در 
ناهارخوری نخست وزیری برسم. ساده و مؤمن بود. خدا رحمتش کند، اگر معلوم 
شود در پشت این فرهنگ ساده زیستی چه اقداماتی صورت گرفته است. اگر از 
هزاران میلیارد اختلاس دوستان و رفقای این گروه بگذریم، ریخت و پاشهای سفر 
به نیویورک، سفرهای استانی، افتتاح های صوری و ... را چه کنیم؟ یادم نمی رود 
هواپیمای اختصاصی که در دولت آقای خاتمی خریداری شده بود بارها مورد نقد 
قرار گرفت ولی عزیزان ساده زیست وقتی سوار شدند حاضر نبودند پیاده شوند. حتی 
سفرهای داخلی هم از این هواپیمای گران قیمت استفاده می کردند. جوانها می گویند 
شما خوب بخورید، خوب حقوق بگیرید، نیازی نیست کاپشن بپوشید. شما کت و 
شلوار شیک بپوشید اما در برابر حیف و میل بیت المال درست عمل کنید. این آقایان 
ساده زیست خانواده و عروسشان را هم در سفر به سازمان ملل به نیویورک بردند و 
در هتل های آنچنانی اقامت گزیدند. به طوری با فرهنگ ساده زیستی برخورد شد که 

آدمی جرأت نمی کند آنرا به زبان بیاورد.
6- دوقطبی کردن جامعه

دلیل عمده ای که در سخنان مقام معظم رهبری درباره کاندیداتوری احمدی 
نژاد مشاهده میشود پرهیز از دوقطبی شدن جامعه است که نشان میدهد فرهنگ 
احمدی نژادیسم جامعه را دو قطبی میکند و این حالت برای کشور مضر است. البته 
در بسیاری از جوامع و کشورها دو حزب قوی رقیب یکدیگر هستند ولی منافع ملی 
کشورشان برای آنها در اولویت است. در کشور ما دو قطبی شدن یعنی مبارزه با 
رقیب مسلمان، ایرانی و حذف او از صحنه سیاسی آنهم به هر قیمتی، این فرهنگ 
میگوید با تهمت، شنود، پرونده سازی رقیب باید از میان برداشته شود، این فرهنگ 
منافع ملی را فراموش میکند. میگوییم شما که حرف از وحدت ادیان الهی و وحدت 
مسلمانان میزنید چرا با رقیب اینگونه تخریبی برخورد میکنید. بعضی از آنها که صادق 
ترند میگویند این رقبای ما از امریکا بدترند؟! ولی واقعیت این است که بجز رئیس 
جمهور دولت نهم و دهم همه رؤسای جمهور نگاهی ملی داشتند. آنها رئیس جمهور 
همه مردم ایران بودند. جالب اینکه در همین موضوع هم طیف احمدی نژاد انسجام 
نداشتند. در یک زمان یک مدیر مسلمان، ایرانی شیعه را برنمی تابند و زمانی صحبت 

از احترام به مردم اسرائیل می کردند؟!
 7- بی اعتنایی به قانون

وقتی شما خود را دولت امام زمان )عج( بدانید، یارانه را هدیه امام زمان )عج( 
بدانید. در جلسات یک سجاده خالی در صف اول بیندازید، قطعاً مجلس را به رسمیت 
نمی شناسید، قطعاً قطعنامه ها را ورق پاره حساب می کنید. بیشترین نقض قانون 
در این 8 سال صورت گرفت، نزاع های زیادی بین سه قوه رخ داد که مقام معظم 
رهبری حکم تعیین کردند. بارها مصوبات مجلس و مجلسیان تحقیر شدند. مقررات 
بانک مرکزی نادیده گرفته شد. استخدام های غیر قانونی، بورسیه های غیر قانونی، وام 
ها و اختلاس ها زاییده این فرهنگ است. در هیچ دوره ای مخالفت صریح با فرمان 
رهبری انجام نگرفته بود. ولی این دولت توانست در مخالفت با نصّ صریح رهبری 

بدعتی خطرناک بگذارد.
در پایان به همه اندیشمندان بویژه دانشجویان توصیه می کنم شاخص های 
رفتاری این جریان را بشناسند. مردم ما شایستگی دارند تا دولت و مجلسی را انتخاب 
کنند که از یک نوع اصالت، تعقل و تفکر برخوردار باشد تا قدر اندیشمندان، هنرمندان 
و فرهیختگان جامعه را بداند و برای آحاد مردم خدمت کند. تظاهر و ریا نداشته باشد 

و بتواند با ارتباط منطقی با کشورهای دیگر از دانش و تجربه آنها استفاده کند.
معاون قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی

پیگیری اندیشه صلح 
با دیپلماسی انقلابی

برگزاری اجلاسیه سالانه مجمع عمومی سازمان ملل 
به وجود  ایران  برای کشورهایی همانند  فرصتی مناسب 
می آورد تا کارگزاران اجرایی، مقامات دیپلماتیک و مقامات 
عالی کشور بتوانند بخشی از اهداف و منافع ملی خود را پیگیری و زمینه حل مسائل و 
موضوعات بحران ساز را به وجود آورند. از آنجایی که ایران در محیط منطقه ای ژئوپلیتیک 
بحران قرار دارد، طبیعی است که با چالش ها و مشکلات متنوعی روبه رو خواهد بود. 
بحران های منطقه ای حاصل شکل های مختلفی از تفاوت و تضاد در سیاست بین الملل 
محسوب می شوند. در دوران هایی که نشانه هایی از تضاد وجود دارد، دیپلماسی می تواند 

به عنوان ابزار موثری برای کنترل بحران و ایجاد ثبات به کار رود.
برگزاری اجلاسیه های بین المللی از این جهت اهمیت دارد که زمینه تبیین اهداف 
راهبردی کشورها را در چارچوب ضرورت های بین المللی برای ایجاد صلح، ثبات و موازنه 
به وجود می آورد. تجربه ثابت کرده که هرگاه نشانه هایی از تغییر در موازنه قدرت به وجود 

آید، طبیعی است که زمینه برای ایفای نقش تهاجمی برخی کشورها فراهم خواهد شد.
در دورانی که بسیاری از نهادهای منطقه ای همانند اتحادیه عرب، شورای همکاری 
خلیج فارس و حتی سازمان همکاری اسلامی به انتشار بیانیه های ضدایرانی مبادرت 
می کنند، طبیعی است که ایران نیازمند بهره گیری از سازوکارهایی است که بتواند اندیشه 
صلح و رویکرد معطوف به موازنه را از طریق نهادهای بین المللی پیگیری کند. تحقق چنین 
اهدافی نیازمند دیپلماسی انقلابی است. ویژگی اصلی دیپلماسی انقلابی آن است که درک 
دقیقی نسبت به ژئوپلیتیک هویت و نیروهای اجتماعی مقاومت داشته باشد. حفظ موقعیت 
نیروهای حامی مقاومت که الگوی کنش عملیاتی و راهبردی خود را براساس نشانه هایی از 
هویت انقلابی قرار داده اند، به عنوان اصلی ترین نشانه دیپلماسی انقلابی محسوب می شود.

به این ترتیب در دیپلماسی انقلابی، امکان شکل گیری نشانه هایی از مصالحه وجود دارد 
اما مصالحه به لحاظ مفهومی، تاکتیکی و عملیاتی در نقطه مقابل سازش و عقب نشینی 
قرار خواهد داشت. بهره گیری از فرصت ایجاد شده در چارچوب برگزاری هفتاد و یکمین 
سالگرد تشکیل سازمان ملل متحد، زمینه همفکری و تبادل نظر مقامات اجرایی و رهبران 
سیاسی را به وجود می آورد که امکان همکاری های متقابل در آینده روابط کشورها را 
امکان پذیر می کند. از آنجایی که ایران با جبهه متحد ضدمقاومت روبه رو است و این جبهه از 
همبستگی تاکتیکی موثری برخوردار است، بنابراین اولین گام در فرآیند دیپلماسی انقلابی 
را باید بهینه سازی منابعی دانست که قابلیت ایران را برای ایجاد گسست در جبهه متحد 
مقابله کننده با نیروهای مقاومت به وجود آورد. ایجاد فرصت نیازمند سازوکارهایی همانند 
پاسخگویی و راهبرد اقدام است. کشورهایی که از موازنه و قابلیت لازم برای بهره گیری از 
سازوکارهای مربوط به راهبرد اقدام بهره مند نشوند، طبیعی است که در فضای اجتماعی، 
محیط دیپلماتیک و شرایط کنش تاکتیکی به موفقیت لازم نایل نمی شوند. دومین راهبرد 
دیپلماسی انقلابی معطوف به متنوع سازی نیروها، کشورها و بازیگرانی است که از قابلیت 

لازم برای اثربخشی کنش سیاسی، دیپلماتیک و منطقه ایران برخوردار باشند.
به این ترتیب لازم است تا در گام اول زمینه ایجاد گسست در ساختار و نهادهای 

ضدایرانی به وجود آید و در گام دوم زمینه های لازم برای اتئلاف سازی جدید فراهم شود.
از آنجایی که هر کشوری، کنش راهبردی خود را براساس منافع ملی انجام می دهد، 
بنابراین طبیعی به نظر می رسد که کنش راهبردی ایران نیازمند بهره گیری از سازوکارهایی 
است که منافع مشترک با کشورهای انقلابی تعریف کند. گسترش حوزه تعامل ایران در 

غرب آسیا، زمینه ساز تحقق چنین اهدافی در محیط منطقه ای خواهد بود.
* استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران

وزیر امور خارجه:

با بدعهدی کنار نمی آییم
 وزیر امور خارجه ظریف با تاکید بر اینکه در برابر بدعهدی آمریکا ایستادگی خواهیم 
کرد، گفت: با بدعهدی کنار نمی آییم بلکه با تخطی آمریکایی ها در برجام هم مقابله می کنیم 

و کار را پیش می بریم چناچه تاکنون توانسته ایم بسیاری موارد را به خوبی پیش ببریم.
محمدجواد ظریف با اشاره به مصوبه اخیر کنگره آمریکا در خصوص عدم پرداخت پول 
نقد به ایران، اظهار داشت: کنگره آمریکا تاکنون چندین مصوبه علیه ایران داشته و 50 مصوبه 
دیگر نیز در نظر دارد که علیه ایران صادر کند. وی در خصوص علل چنین مصوباتی گفت: 
باید توضیح داد که این مصوبات به تصویب مجلس نمایندگان رسیده است و هنوز مجلس سنا 
آن را تایید نکرده است در ثانی بیشترین هدف این گونه مصوبات ایجاد فضا علیه ایران است. 
عضو کابینه دولت یازدهم تاکید کرد: اگر مصوبات و مواردی به تایید و تصویب مجلس سنا و 
کنگره آمریکا برسد که مغایر با برجام باشد باید اقدام کنیم. وزیر امور خارجه که با خانه ملت 
گفت وگو کرده است، در واکنش به این سوال که ممکن است او به اتفاق جان کری وزیر امور 
خارجه آمریکا جایزه صلح نوبل را دریافت کند، با خنده گفت: کجا جایزه نوبل را به ما می دهند!

رییس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی اقتصاد و انضباط مالی خبرداد

تایید تخلف 12 هزار میلیارد تومانی احمدی نژاد
رییس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی اقتصاد و انضباط مالی با انتقاد از بی توجهی 
برخی نمایندگان به گزارش های ماهانه دیوان محاسبات، از تایید تخلف 48 هزار میلیارد 
تومانی دولت دهم و همچنین تخلف 12 هزار میلیارد تومانی شخص احمدی نژاد خبر داد.

محمود صادقی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به تذکر شفاهی خود در صحن علنی مجلس 
درباره تخلف 48 هزار میلیارد تومانی دولت دهم و تخلف 12 هزار میلیارد تومانی شخص 
احمدی نژاد بنابر اعلام رییس دیوان محاسبات مجلس گفت: دادستان دیوان محاسبات 
در جمع اعضای فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی اقتصاد و انضباط مالی این مسئله را 
عنوان کرد و پس از آن، شخصاً موضوع را پیگیری کردم که بار دیگر این مسئله را تایید 
کرد. او با بیان این که اسناد این تخلف ها در اختیار دیوان محاسبات مجلس است، تصریح 
کرد: مجلس باید اسناد این تخلف های هنگفت را از دیوان محاسبات و رییس این دیوان 
درخواست کند. نماینده اصلاح طلب مردم تهران در مجلس دهم در واکشن به ادعای 
یکی از نمایندگان اصولگرا که بروز چنین تخلفی را باتوجه به عدم وجود اسناد آن در 
گزارش های ماهانه دیوان محاسبات به نمایندگان، ناممکن دانسته بود، گفت: متاسفانه 
نمایندگان مجلس به گزارش های دیوان محاسبات توجه نمی کنند و در بسیاری از موارد 
این گزارش در کازیوی نمایندگان قرار می گیرد، اما کسی آن را مطالعه نمی کند و احتمال 
دارد، این مسئله نیز به این دلیل باشد. عضو هیات رییسه فراکسیون امید در مجلس 
دهم خاطرنشان کرد: اطلاع دقیقی درباره این که این گزارش به نمایندگان ارائه شده یا 
خیر، ندارم اما بنابر روال کاری در بازه زمانی سال های ۹0 و ۹1 باید در گزارش ماهانه 
دیوان این مسئله مورد اشاره قرار گرفته باشداو گفت: با این حال، در موارد دیگری نیز 
شاهد بی توجهی نمایندگان به گزارش های دیوان محاسبات بوده ایم؛ به عنوان نمونه در 
بحث بورسیه ها، تخلفی که توسط دادستان دیوان محاسبات کشف شد و گزارش آن نیز در 
اختیار نمایندگان قرار گرفت، به کجا رسید؟ صادقی در پایان تصریح کرد: سوال اینجاست 
که برای نمونه این دوستان درمورد تخلف های پرونده بورسیه ها چه کار کرده اند که امروز 

ادعا می کنند درصورت اثبات تخلف احمدی نژاد باید رییس دیوان را محاکمه کرد.

علی مطهری در نامه ای به آیت الله یزدی: 

رویکردتان درباره مسابقه فوتبال ایران و کره 
عده ای را از دین گریزان می کند  

علی مطهری نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در نامه ای خطاب به ایت الله محمد 
یزدی نوشت که رویکرد شما درباره مسابقه فوتبال ایران و کره جنوبی غیرقابل هضم است 

و چنین اظهاراتی عده ای را از دین گریزان می کند.
به گزارش ایرنا، وی در این نامه نوشت: آیت الله یزدی دامت برکاته، با اهدای سلام و 
تحیت، در خصوص بازی فوتبال ایران و کره جنوبی در عصر تاسوعا، روشن است که بهتر 
بود این بازی به زمان دیگری موکول می شد؛ اما اکنون که امکان این امر وجود ندارد و 
لغو این بازی هم خسارت های جبران ناپذیر برای کشور دارد، به نظر می رسد که ابراز 
حساسیت بیش از حد نسبت به این موضوع، امری ضد تبلیغ دین به شمار می رود. در این 
نامه آمده است: فرضا مردم برای گلی که ایران به کره جنوبی بزند خوشحال شوند و عده 
ای ابراز شادی کنند آیا این امر به معنی خوشحالی و شادی برای شهادت امام حسین علیه 
السلام و هتک حرمت و اهانت به ساحت سیدالشهداست؟ علاوه بر این که مردم در چنین 
موقعیت هایی به خوبی می دانند که چگونه رفتار کنند و چندین سال پیش شبیه این 
اتفاق برای مسابقه تیم استقلال تهران و دالیان چین افتاد و تماشاگران رفتار قابل ستایشی 
داشتند. وی گفت که مثالی می زنم. اگر کسی بعد از سال ها پدر یا مادر یا فرزندش را 
در شب عاشورا ملاقات کند آیا نباید خوشحال شود و بخندد چون حرمت آن امام عزیز را 
شکسته است؟! همین نگاه است که باعث شده است در دو ماه محرم و صفر مردم ایران 
مراسم ازدواج برگزار نکنند حتی به قیمت صدها و هزاران گناهی که به علت تاخیر در 
ازدواج جوانان رخ می دهد و از طرف دیگر تالارهای برگزاری مراسم ازدواج، قبل و بعد از 
این دو ماه با تراکم مشتری و مشکلات برای مردم مواجه می شوند. مطهری ادامه داد: چه 
مانعی دارد غیر از چند روز قبل و بعد از عاشورا و اربعین و سه روز آخر صفر مردم عرفا مجاز 
به برگزاری مراسم ازدواج باشند همان طور که شرعا مجاز هستند. قطعا امام حسین هم به 
این وضع راضی تر است. در این نامه آمده است: وظیفه روحانیت و مصلحان جامعه است که 
با نقاط ضعف جامعه و آداب و رسوم خرافی که مانند زنجیر به دست و پای مردم بسته شده 
است مبارزه کنند نه این که سوار بر این موج ها شوند. به تعبیر شهید آیت الله مطهری که 
جناب عالی نیز محضر درس ایشان را درک کرده اید مصلح واقعی کسی است که با نقاط 
ضعف مردم مبارزه کند هر چند از محبوبیت اجتماعی او کاسته شود. وی گفت که اینجانب 
جناب عالی را در مجموع یک روحانی عالم و روشنفکر می دانم ولی رویکردی مانند آنچه 
درباره مسابقه فوتبال ایران و کره جنوبی ابراز کردید برایم قابل هضم نیست و معتقدم عده 
ای را از دین گریزان می کند و انسان را به یاد اقدامات کلیسای کاتولیک در قرون وسطی 

می اندازد که منجر به گریز مردم اروپا از دین شد.

سرمقاله

اسلامی،  انقلاب  معظم  رهبر 
اساسی  ارکان  از  یکی  را  »امنیت« 
پیشرفت کشور خواندند و با تأکید بر 
نقش نیروی انتظامی در برقراری امنیت 
تاکید کردند: توانایی های نیروی انتظامی 

باید روز به روز ارتقا یابد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
مناسبت  به  مهر-  سه شنبه-13  ظهر 
روز نیروی انتظامی در دیدار فرماندهان 
و مسئولان این نیرو، »امنیت« را یکی 
از ارکان اساسی رشد و پیشرفت کشور 
خواندند و با تأکید بر نقش مهم نیروی 
انتظامی در برقراری امنیت خاطرنشان 
کردند: توانایی ها و آمادگی های نیروی 
انتظامی و عزم و ایمان کارکنان آن باید 

روز به روز ارتقاء پیدا کند.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، امنیت را به 
معنای »آرامش روانیِ فردی و آرامش عمومیِ اجتماعی« 

برشمردند و افزودند: در نبود امنیت، حتی با وجود توانایی 
و انگیزه  در میان افراد یک جامعه، امکان فعالیتهای متنوع 

اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و خدماتی از بین می رود.
رهبر انقلاب اسلامی با استناد به قرآن کریم، امنیت را 

و  دانستند  مؤمنان  ایمان  افزایش  مایه 
گفتند: یکی از مهمترین ارکان امنیتِ 
کشور، نیروی انتظامی است، البته این 
رکن عظیمِ امنیت را نیروهای انسانی که 
اغلب آنها کارآمد، شریف و زحمتکش 
هستند تشکیل داده اند و باید دائماً عزم، 
ایمان، انگیزه و روحیه این نیروها تقویت 

شود.
به خدمات گسترده  اشاره  با  ایشان 
توجه  بر  کشور،  در  انتظامی  نیروهای 
ویژه به نقش کلانتری ها به دلیل مواجهه 

مستقیم با آحاد جامعه تأکید کردند.
اشاره  با  همچنین  قوا  کل  فرمانده 
به تغییرات سریع در بخشهای مختلف 
فناوری،  و  علم  پیشرفتهای  جمله  از 
به روز رسانی  لزوم »افزایش آمادگیها و 
کامل  انجام  و  »شناخت  توانایی ها«، 
وظایف« و »تبیین دقیق فعالیتها و خدمات برای مردم در 
رسانه ها« را در جهت تأمین و ارتقای امنیت کشور یادآور 

شدند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار فرماندهان و مسوولان نیروی انتظامی؛

امنیت، رکن اساسی پیشرفت کشور است
یادداشت

اخبـــار

نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با 
اشاره به لزوم تبعیت بی چون و چرا از ولی فقیه در تمام 
زمینه ها، حتی شرکت برخی افراد در انتخابات گفت: حکم 

رهبر معظم انقلاب برای همگان فصل الخطاب است.
آیت الله علی سعیدی روز سه شنبه در یادواره 1880 
شهید کهگیلویه وبویراحمد در یاسوج اظهار داشت: »وقتی 
رهبر معظم انقلاب صلاح نمی دانند فردی در انتخابات 
نامزد شود اگر رهبری را فصل الخطاب می دانیم باید 

بگوییم لبیک یا خامنه ای«. 
وی گفت: وقتی رهبر فرزانه انقلاب، اقتصاد مقاومتی را 
مطرح می کنند فلسفه ای در آن پنهان است که همه نمی 

توانند آن را بفهمند. 
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
افزود: برخی بودند که در زمان امام خمینی )ره( در مقابل 
آن بزرگوار چون و چرا می کردند و امروز برخی از مسائل را 
رهبری مطرح می کنند که نباید توقع داشته باشیم پشت 

صحنه را بازگو کنند. 
آیت الله سعیدی بیان کرد: وقتی رهبری حکمی صادر 
می کنند باید از آن تبعیت کنیم و دنبال فلسفه آن نباشیم 
چون برخی مسائل را نمی توان در آن مقطع زمانی طرح 

کرد و بیان این مسائل سالها طول می کشد. 
وی در ادامه به بیان برخی ویژگی های روحانیان پیشتاز 

اشاره کرد و گفت: یکی از معیارهای آنان، تبعیت بی چون و 
چرا از ولی فقیه است. 

وی بیان کرد: »متعبدترین افراد، یاران امام حسین )ع( 
بودند که همراه ایشان در کربلا حرکت می کردند و نگفتند 

برای چه ما را می بری«. 
وی افزود: ماموریت کربلا به کلی سری بود و امام نمی 
توانست پشت صحنه را بگوید چون برخی در آن مقطع 

زمانی قادر به درک آن نبودند. 
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بیان 
کرد: نخستین معیار برای روحانی پیشتاز، همسویی با ولی 

فقیه در حکومت دینی است. 
آیت الله سعیدی عنوان کرد: تشخیص موضوع در 
مدیریت حکومت بر عهده ولی فقیه و کارشناسان است اما 

صدور حکم را تنها ولایت فقیه بر عهده دارد. 
وی گفت: ولی فقیه در مسائل حکومتی حکم صادر می 
کند و تبعیت از آن مانند تبعیت از حکم رسول الله )ص( و 

امامان معصوم )ع( است. 
وی با بیان اینکه صدور حکم در مسائل حکومتی بر 
عهده حاکم است که می تواند پیامبر )ص(، امام معصوم 
و یا ولی فقیه باشد افزود: شخص دیگری در عرض ولی 
فقیه در عرصه مدیریت کشور نمی تواند حکمی صادر کند. 
آیت الله سعیدی بیان کرد: ولی فقیه در پنج موضوع 

حجیت، تبعیت، نصب، رسالت و اختیارات با پیامبر )ص( 
و امام معصوم )ع( اشتراک دارد و از این جنبه ها تفاوتی 

بین آنها نیست. 
وی در ادامه با اشاره به برخی رویدادهای معاصر که 
روحانیت در آنها نقش مؤثری داشتند گفت: روحانیت 
از دیرباز در همه امور اجتماعی و سیاسی نقش محوری 

داشته است. 
وی بیان کرد: ملاعلی کنی در اعتراض ها به قرارداد 
رویترز و جنبش تنباکو، شیخ فضل الله نوری در نهضت 
مشروطیت، آیت الله کاشانی و نواب صفوی در نهضت ملی 
شدن صنعت نفت و امام خمینی )ره( در انقلاب اسلامی 
ازجمله روحانیانی هستند که در وقایع مهم تاریخ معاصر 

ایران اثرات عمیقی داشتند. 
آیت الله سعیدی عنوان کرد: حتی زیارت عاشورا نیز 
سرشار از مضامین سیاسی است که نشان دهنده لزوم 

توجه روحانیت به این گونه مسائل است. 
وی با اشاره به اینکه برخی جریان ها پشت پرده و دنباله 
دارند که باید به آنها توجه کرد، گفت: وقایع تاریخی مانند 
فتنه 88 و ظهور گروهک های تروریستی مانند داعش 

دارای عقبه و پشت صحنه است که باید واکاوی شود. 
وی عنوان کرد: ظهور گروهک تروریستی داعش روی 

صحنه و پشت صحنه دارد که نیازمند واکاوی است.

نماینده ولی فقیه در سپاه:

حکم رهبری برای همه فصل الخطاب است

سخنگوی دولت در پاسخ به اینکه واکنش 
فرهنگ  مدیرکل  تهدید  به  نسبت  دولت 
وارشاد اسلامی و وزیر فرهنگ وارشاد اسلامی 
درباره برگزاری کنسرت در شهرستان قم 
چگونه خواهد بود، گفت: برگزاری کنسرت 
طبق چارچوب قانون صورت می گیرد و هیچ 
فردی نمی تواند از اختیارات فراقانونی نسبت 

به لغو آن اقدام کند.
در  گذشته  روز  نوبخت   باقر  محمد 
خصوص  در  افزود:  خود،  خبری  نشست 
شهرستان قم واظهارات آیات عظام موضع 
دولت مشخص است ما برای روابط خوب 
با بیوت آیات عظام و علماء اعتبار و اهمیت 
زیادی قائلیم وبرای نظرات آنها احترام ویژه 
ای قائل هستیم ودر عمل هم نشان خواهیم 
باید  نیز  مدیران  کرد:  اضافه  نوبخت  داد. 
آگاهانه و هوشمندانه به این عرصه وارد شوند 
و باید معتدل عمل کنند ودر کنار پشتیبانی 
از کنسرتها باید تلاش شود که در چارچوب 
قانون باشد تا از سرمایه های کشور حمایت 
شود واین هنر مدیریت است البته این به 
معنای بی توجهی به نظرات آیات عظام 
نیست. وی با بیان اینکه مدیریت عرصه ای 
دشوار است، گفت: از مدیران انتظار داریم با 

حساسیت تصمیمات سنجیده بگیرند.
سخنگوی دولت در پاسخ به اینکه با 
متعارف،  غیر  های  پرداخت  مساله  طرح 
را  کارکنان  کار  اضافه  دستگاهها  برخی 
کاهش یا قطع کرده اند برنامه دولت در 
این زمینه چیست ؟ گفت: قطع اضافه کار 
کارکنان ارتباطی به مسئله پرداخت های 
نامتعارف ندارد و ممکن است دستگاهی از 

نظر مالی مشکل داشته باشد.
روسای  به  کرد:  نشان  خاطر  نوبخت 

سازمان برنامه وبودجه استانها ابلاغ می کنم 
هر دستگاهی مشکل دارد اعلام کند تا حل 
کنیم تا مشکلی برای کارکنان بوجود نیاید و 
پرداخت های اضافه کار کارکنان باید طبق 

روال گذشته باشد.
وی در پاسخ به اینکه آیا دولت برای 
خرید تضمینی برنج کشاورزان برنامه ای 
دارد، گفت: خرید تضمینی به معنی الزام 
کشاورزان به فروش محصولاتشان به دولت 

نیست واین نوعی چتر حمایتی است.
سخنگوی دولت اضافه کرد: برنج کاران 
در صورتی که قیمت مناسب باشد ترجیح 
بازار به  تا محصول خود را در  می دهند 

فروش برسانند.

تشکیل ستاد انتخاباتی
 در دولت مطرح نیست 

سخنگوی دولت با اشاره به اینکه اخیرا 
در برخی رسانه ها مطالبی در باره فعالیت 
ستادهای انتخاباتی دولت مطرح شده است، 
گفت: چنین مسائلی تائید نمی شود و اصلا 
بحث تشکیل ستاد انتخاباتی در دولت مطرح 
نیست. وی در خصوص نظر دولت نسبت 
به تشکیل ستاد انتخاباتی رئیس جمهوری، 
افزود: رئیس جمهوری درگیر مسائل مربوط 
به وظایف اصل 113 قانون اساسی است و به 

هیچ وجه راجع به انتخابات واکنشی ندارد.

هیچ کشوری نمی تواند 
برای ایران شرط قائل شود 

از  دیگری  بخش  در  دولت  سخنگوی 
سخنان خود، گفت: هر کشوری که بخواهد 
روابطش را با ایران گسترش دهد نمی تواند 
شرط تعیین کند و باید به قوانین و فرهنگ 

ملت ایران احترام بگذارد. محمدباقر نوبخت 
در پاسخ به اینکه وزیر اقتصاد آلمان پیش از 
ورود به کشورمان پیش شرط هایی را بیان 
داشته بود، تاکید کرد: جمهوری اسلامی 
ایران نیازمند ارتباط با کشورها بر مبنای هیچ 
پیش شرطی نیست، وی افزود: در دیداری 
که با وزیر اقتصاد آلمان داشتم مسئله پیش 
شرط گفته شده را پرسیدم که وی گفت ' 
این حرفی که از سوی من بیان شده تحریف 
است و من کاملا موضع جمهوری اسلامی 

ایران را درک می کنم'.
نوبخت اضافه کرد: بخصوص این موضوع 
روشن است و همه گروه های سیاسی و 
نظام جمهوری اسلامی در امر اینکه باید از 
استقلال برخوردار باشیم قبول دارند و موضع 
دولت در خصوص رژیم صهیونیستی موضع 

عادلانه و درست نظام است.
سخنگوی دولت اظهار داشت: اسراییل 
یک رژیم جعلی است . دولت هایی را که 
بر پایه این رژیم جعلی بوده اند دستشان 
به خون فلسطینیان بی گناه آلوده است و 
باید در پیشگاه تاریخ و نزد خداوند پاسخگو 
باشند. معاون رییس جمهوری گفت: رژیم 
صهیونیستی یک رژیم اشغالگر و جنایتکار 
و  کند  نمی  رعایت  را  بشر  حقوق  اس. 
تروریست است. بسیاری از سران نهضت 
اگر  است،  کرده  ترور  را  فلسطینی  های 
کشوری بخواهد چنین موضعی نسبت به 
جمهوری اسلامی ایران بگیرد و شرط تعیین 
کند، نشان می دهد که با فرهنگ و باور ملت 

و دولت آشنایی ندارد.
نوبخت افزود: از آقای گاردیل پرسیدم که 
شما به عنوان چهره ای که بعد از برجام در 
جهت بسط روابط با جمهوری اسلامی ایران 

اقدام کردید و فرد هوشمندی هستید چرا 
چنین جمله ای بیان کردید که وی گفت: 
حرفی که از سوی من نقل شده، تحریف 
جمهوری  موضع  کاملا  من   . است  شده 
اسلامی ایران را درک می کنم و به همین 
منظور و به رغم این گفته ها به ایران آمده ام.

وی اضافه کرد: وزیر اقتصاد آلمان در 
خصوص دیدگاه خود و مردمش در رابطه 
با اسراییل توضیح داد؛ ممکن است برخی 
اظهار نظر ها به دلیل بدهی تاریخی داشته 
باشیم ولی در حال حاضر می بینیم که این 
رژیم عامل ترور است . ما این را قبول داریم 
که اسراییل حقوق بشر را رعایت نمی کند. 

او همه این موارد را قبول داشت.
وزیر  کرد:  تصریح  دولت  سخنگوی 
اقتصاد آلمان علاقه مند به بسط روابط با 
جمهوری اسلامی ایران و بسیار به دولت و 
ملت ایران احترام قائل بود. به گفته ایشان 
از طرف برخی جامعه صهیونیستی تحت 
فشار قرار گرفته که چرا برای حضور در 
ایران پیشقدم شده است. سخنگوی دولت 
در پاسخ به اینکه رییس جمهوری بخشنامه 
ارز تک نرخی در سال ۹6 را ابلاغ کرده ولی 
بودیم،  ارز  قیمت  افزایش  همزمان شاهد 
گفت: با توجه به ثبات نسبی در بازار ارز طی 
سه سال گذشته ، امروز زمینه فراهم است تا 
قیمت ارز تک نرخی شود و به همین خاطر 

این بخشنامه صادر شد.
نوبخت افزود: سازمان برنامه و بودجه 
نیز در حال جمع بندی است و این افزایش 
قیمت ها باید تعدیل شود و قطعا به سمت 
این اعداد در تک نرخی نخواهیم بود. کارها 
به گونه ای خواهد بود که ارقام منطقی تر 

باشد.

قائم مقام دبیر کل حزب اعتماد ملی با 
اشاره به مضرات قطبی شدن جامعه در آستانه 
انتخابات گفت: اتهام زنی جریان های سیاسی 

به یکدیگر می تواند جامعه را دو قطبی کند.
رسول منتجب نیا در گفت وگو با ایسنا 
با بیان اینکه باید تعریف مشخصی از قطبی 
شدن در عرصه سیاست ارائه شود اظهار کرد: 
گاهی قطبی شدن جامعه با رقابت سیاسی 

اشتباه گرفته می شود.
وی افزود: اگر در عرصه سیاسی رقابت 
می شود  حاکم  صدایی  تک  نیاید،  بوجود 

تقویت، رکود و در  و تک صدایی موجب 
نهایت اضمحلال جامعه می شود. جامعه پویا 
جامعه ای است که صداهای مختلف در آن به 
گوش برسد و فعالیت دیدگاه های مختلف در 

جامعه دیده شود.
این فعال سیاسی یادآور شد: قطبی شدن 
زمانی بوجود می آید که بین مردم و فعالان 
سیاسی مرزی کشیده و عده ای از طرفداران 
انقلاب، نظام، رهبری و قانون اساسی تعریف 
شوند و عده ای مخالف آن. این نوع مرزبندی 
به ضرر همه است زیرا اگر گروه مخالف نظام 

در انتخابات پیروز شود، در واقع جریانی که 
مخالف نظام تعریف شده اند،  پیروز می شوند و 
اگر آن ها شکست بخورند، آن ها فریاد می زنند 

و می گویند ما را از عرصه خارج کردند.
منتجب نیا با بیان اینکه همه جریان ها و 
دیدگاه های درون نظام باید با هم رقابت کنند 
تصریح کرد: در این شرایط هر دیدگاهی که 
پیروز شود، نظام پیروز شده است و دیگر گروه 
شکست خورده از نظام خارج نمی شود. در این 
حالت فقط یک نگاه به سایر نگاه های درون 
نظام پیروز شده است نه اینکه ضد نظام بر 

نظام پیروز شود یا برعکس.
قائم مقام دبیر کل حزب اعتماد ملی با 
اشاره به راه های جلوگیری از قطبی شدن 
جامعه گفت: جریان ها در آستانه انتخابات در 
صدد نفی یا حذف رقیب نباشند و جنبه های 
استنباطی خود را بیان کنند. اگر قرار است 
یک گروه پیروز  شود، اجازه دهیم مردم آن 
گروه را انتخاب کنند نه اینکه ما یک گروه 
را از صحنه خارج کنیم. اگر رقبا به هم اتهام 
بزنند، زمینه برای قطبی شدن جامعه فراهم 

می شود.

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری با تاکید بر اینکه اگر اصولگرایان برای انتخابات 
سال آینده ائتلاف و وحدت کامل داشته باشند می توانند موفقیت هایی حاصل کنند، گفت: 
جامعه روحانیت مبارز می تواند محور و گروه مرجع اصولگرایان برای انتخابات سال آینده باشد.

سید کمال الدین سجادی روز سه شنبه در نشست خبری با خبرنگاران با اشاره به برنامه 
های جبهه پیروان خط امام و رهبری برای انتخابات سال آینده افزود: این جبهه با 18 حزب و 
تشکل سیاسی زیر مجموعه یک تشکل فصلی نیست و جلسات آن به صورت هفتگی برگزار 
می شود. وی ادامه داد: جبهه پیروان خط امام و رهبری خود را تابع رهبر معظم انقلاب و 
مراجع تقلید می داند و جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم به عنوان دو 
گروه مرجع برای این جبهه هستند که نظرات کارشناسی خود را به این دو گروه مرجع اعلام 
و نظرات آنان را دریافت می کنیم. سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری با اشاره به دیدار 
شورای مرکزی این جبهه با آیت الله موحدی کرمانی دبیرکل جامعه روحانیت مبارز یادآو رشد: 
پیشنهاد مشخص جبهه پیروان خط امام و رهبری این است که احزاب و تشکل های سیاسی 

اصولگرا با محوریت جامعه روحانیت مبارز برای انتخابات ۹6 ساختار واحدی تشکیل دهند.
سجادی افزود: این ساختار باید به گونه ای باشد که اغلب اصولگرایان را در بر بگیرد تا در 
انتخابات شورای اسلامی شهر و انتخابات ریاست جمهوری صدای واحدی از سوی اصولگرایان 
شنیده شود. وی ادامه داد: اگر اصولگرایان در انتخابات سال اینده ائتلاف و وحدت کامل داشته 
باشند نتیجه خوبی به دست می آورند. سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری از تشکیل 
ستاد انتخاباتی این جبهه برای انتخابات شوراهای اسلامی خبر داد و گفت: ریاست این ستاد 
بر عهده اسدالله بادامچیان است و افرادی همچون کوهکن، سجادی، نیک فر و رحیمی در 

این کمیته عضویت دارند.
سجادی افزود: از مدت ها قبل به این نتیجه رسیده ایم که جامعه روحانیت مبارز می تواند 
به عنوان مرجع و محور باشد و از همه دبیران کل و فعالان حقیقی و حقوقی اصولگرا دعوت 

کند تا یک تقسیم کاری صورت گیرد.

وی با اشاره به تعیین دو شاخص در ستاد انتخاباتی جبهه پیروان خط امام و رهبری برای 
انتخابات شوراهای اسلامی یادآور شد: این دو شاخص کارآمدی و رای آوری است. سخنگوی 
جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: برای انتخاب افراد در لیست انتخابات شوراهای اسلامی 
صرفا نباید افراد مشهور باشندبلکه باید کسانی باشند که به مدیریت شهری، عمران و آبادی 
شهر آشنا و به لحاظ مدیریت شهری تجربه لازم را داشته باشند. سجادی افزود: ما از تشکل 
های زیرمجموعه جبهه پیروان خط امام و رهبری خواسته ایم تا اسامی افراد برای انتخابات 
شورای اسلامی شهر را به ما اعلام کنند که در نهایت با یک فهرست و یک صدا وارد انتخابات 

شورای شهر می شویم.
وی خاطرنشان کرد: جبهه پیروان خط امام و رهبری برای انتخابات شورای اسلامی شهر 

در تهران، مشهد، اصفهان، تبریز، شیراز و اهواز لیست انتخاباتی ارایه می دهد.
سخنگوی جبهه خط امام و رهبری همچنین در خصوص توصیه رهبر معظم انقلاب 
به محمود احمدی نژاد مبنی بر حضور نیافتن وی در عرصه انتخابات و پاسخ احمدی نژاد 
به معظم له گفت: رهبر معظم انقلاب با توجه به اشرافی که نسبت به مسایل کشور دارند 
ملاحظاتی را مطرح می کنند. سجادی افزود: دو قطبی شدن فضای انتخابات به صلاح کشور 
و انتخابات نیست و باعث خدشه دار شدن می شود. وی ادامه داد: مصلحت اندیشی رهبر 
معظم انقلاب دارای ابعاد زیادی است که ایشان از روی خیرخواهی مسایل را مطرح کردند و 
خوشبختانه احمدی نژاد نیز با نامه ای تبعیت خود را اعلام کرد که این به نفع احمدی نژاد و 
آینده سیاسی او بود. اگر برخی افراد دیگر نیز از معظم له تبعیت می کردند شاهد فتنه نبودیم. 
سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری در ادامه با تاکید بر اینکه باید از انتخابات گذشته 
درس بگیریم، گفت: اصولگرایان در انتخابات سال آینده با محوریت جامعه روحانیت مبارز 

باید به یک ائتلاف، همگرایی و انسجام برسند که اگر این امر محقق نشود موفق نمی شوند.
سجادی افزود: امید زیادی وجود دارد که اصولگرایان در انتخابات سال آینده به یک وحدت 

و همگرایی برسند چرا که کثرت نامزدهای اصولگرایان مناسب نیست.

سخنگوی دولت: سریال واکنش ها تا انتخابات ادامه دارد

 واکنش نوبخت به اظهارات آیت الله یزدی

رسول منتجب نیا:

اتهام زنی جریان های سیاسی می تواند جامعه را دوقطبی کند

سخنگوی جبهه پیروان خط امام و رهبری:

جامعه روحانیت می تواند محور اصولگرایان باشد

محمد رضا حشمتی

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم محبوبه انگاشته با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که اسناد 
مالکیت ششدانگ پلاک۹520/2/160  اصلی بخش 1 صفحه 37۹ دفتر 155 ذیل ثبت 
20711 بنام محبوبه انگاشته  ثبت و سند صادر و تسلیم شده است که نامبرده اعلام داشته 
که سند مالکیت در اثر سهل انگاری مفقود گردیده. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی 
ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی 
مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 
تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

دکتر ابراهیم متقی



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,918,000یکمثقالطلا

1,135,300یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,150,000سکهبهارآزادی

11,160,000سکهطرحقدیم

5,660,000نیمسکه

2,940,000ربعسکه

1,870,000سکهیکگرمی



انتقاد سیف از سکوت اروپا 
درقبال عملکرد غیر شفاف امریکا

رئیس کل بانک مرکزی گفت: اروپا در برابر عملکرد غیر شفاف امریکا سکوت اختیار کرده 
است.   ولی الله سیف در دیدار با ، رئیس هیئت مدیره گروه خودروسازی پژو با اشاره به  
موضع سخت گیرانه دولت مردان فرانسوی در مذاکرات مربوط به توافق هسته ای گفت: هم 
اکنون نه ماه از اجرای این توافق گذشته است، فرانسه  هم اکنون نیز باید همچون مواضع اولیه 
خود ثابت قدم بوده و با پافشاری، بر اجرای مفاد برجام و رفع موانع توسعه مراودات اقتصادی 
میان دو کشور تاکید کند.  رئیس کل بانک مرکزی جدیت فرانسوی ها در اجرای مفاد برجام 
را خواستار شد  و تاکید کرد :  در توسعه روابط اقتصادی میان ایران و فرانسه، همواره کشور 
سومی وجود داشته که به علت ذینفع نبودن، در گسترش این روابط مانع  تراشی می کند. 
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به مصادیق اثرگذاری این کشور سوم در توسعه روابط 
اقتصادی بین ایران و فرانسه  گفت : مصداق این مدعا قراردادی است که زمان سفر رئیس 
جمهور ایران به فرانسه برای خرید 118 فروند هواپیما از ایرباس بسته شد، اما دفتر کنترل 
دارایی های خارجی )OFAC( پس از گذشت هشت ماه از اجرای برجام، فقط به فروش 17 
فروند هواپیمای ایرباس به ایران مجوز داد، درحالی که شرکت بوئینگ آمریکا توانست مجوز 
فروش 80 فروند هواپیما را دریافت کند.  وی با اشاره به  نقش کلیدی فعالان اقتصادی برای  
حضور در ایران، برای ترغیب سیاست  مداران اروپایی به رفع موانع توسعه روابط تجاری با ایران 
تاکید کرد و گفت : فضای پسابرجام فرصت مناسبی برای گسترش فعالیت های اقتصادی 
فراهم آورد که باید مورد بهره برداری قرار گیرد،وی افزود: با توجه به ظرفیت های گسترده 
همکاری تجاری میان دو کشور فرانسه و ایران به ویژه در حوزه صنعت خودرو، برگزاری 
چنین جلساتی می تواند نقطه عطفی برای از سر گیری روابط اقتصادی باشد. رئیس کل بانک 
مرکزی با بیان اینکه  ایران  از ویژگی های متمایز کننده ای در منطقه برای تولید خودرو های 
فرانسوی  برخوردار است  گفت: با برنامه  ریزی های وزارت  صنعت، معدن و تجارت فرصتی 
مهیا شده است که فقط از طریق حل و فصل مسائل و مشکلات بانکی قابل بهره برداری است.

سیف بازسازی روابط بانکی بین المللی به ویژه با بانک های اروپایی را اولویت و نیاز اقتصاد ایران 
عنوان کرد و گفت: ما در بانک مرکزی در پی ترمیم، استحکام و توسعه این روابط هستیم. به 
نظر می رسد فعالان عرصه بخش واقعی اقتصاد و تجار فرانسوی می توانند نقش عمده ای را 
در این حیطه ایفا کنند که لازم است برای گسترش مراودات اقتصادی میان دو کشور مورد 
توجه قرار گیرد.رئیس شورای پول و اعتبار به تسویه حساب با موسسات تضمین صادرات 
اروپایی اشاره کرد و افزود: بلافاصله پس از اجرایی شدن برجام، مذاکرات برای رفع مغایرت ها 
و تسویه حساب با این موسسات انجام گرفت که از جمله این موسسات، بیمه صادرات " 
کوفاس " در کشور فرانسه بود. در نتیجه این اقدامات، یکی دیگر از موانع گسترش روابط 
اقتصادی و تجاری با ایران رفع شد.  کارلوس تاوارِس، رئیس هیئت مدیره گروه خودروسازی 
پژو )PSA( نیز در این دیدار از آغاز مشارکت خودروسازی های بزرگ فرانسوی از جمله پژو، 
سیتروئن و DS با شرکت های مشابه ایرانی خبر داد گفت: ما بسیار مشتاق به فعالیت در ایران 
هستیم و در این جهت قطعا برای رفع معضلات بانکی بازخورد خود را به سیاست مداران 

فرانسوی انتقال خواهیم داد.

افزایش قیمت یورو و کاهش دلار و پوند 
بانکی 

بانک مرکزی نرخ تبادلی 3۹ ارز را برای روز )چهارشنبه( اعلام کرد که براساس آن، نرخ 
۹ ارز از جمله یورو در مقایسه با دیروز افزایش، نرخ 23 ارز از جمله دلار و پوند انگلیس 

کاهش و نرخ هفت واحد پولی دیگر ثابت ماند. 
به گزارش ایرنا، براساس اعلام بانک مرکزی نرخ هر دلار آمریکا برای امروز با 2 ریال 
کاهش نسبت به دیروز)سه شنبه، سیزدهم مهرماه ( به 31 هزار و 517 ریال و نرخ هر 
پوند انگلیس با 327 ریال کاهش به 40 هزار و 143 ریال رسید. همچنین قیمت هر یورو 

با 76 ریال افزایش نسبت به روز گذشته 35 هزار و 368 ریال اعلام شد.
در تابلوی بانک مرکزی، امروز هر فرانک سوئیس 32 هزار و 240 ریال، کرون سوئد سه 
هزار و 673 ریال، کرون نروژ سه هزار و ۹4۹ ریال، کرون دانمارک چهار هزار و 753 ریال، 
روپیه هند 474 ریال، درهم امارات متحده عربی هشت هزار و 581 ریال، دینار کویت 
104 هزار و 343 ریال، یکصد روپیه پاکستان 30 هزار و 15۹ ریال، یکصد ین ژاپن 30 
هزار و 663 ریال، دلار هنگ کنگ چهار هزار و 64 ریال، ریال عمان 81 هزار و 861 ریال 

و دلار کانادا 23 هزار و ۹17 ریال ارزشگذاری شد.
برپایه اعلام بانک مرکزی، هر راند آفریقای جنوبی 2 هزار و 282 ریال، لیر ترکیه 10 
هزار و 306 ریال، روبل روسیه 504 ریال، ریال قطر هشت هزار و 657 ریال، یکصد 
دینار عراق 2 هزار و 71۹ ریال، لیر سوریه 148ریال، دلار استرالیا 24 هزار و 64 ریال، 
ریال عربستان سعودی هشت هزار و 402 ریال، دینار بحرین 83 هزار و 5۹1 ریال، دلار 
سنگاپور 23 هزار و 11 ریال و ده روپیه سریلانکا دو هزار و 153 ریال، یکصد روپیه نپال 
2۹ هزار و 584 ریال، یکصد درام ارمنستان 6 هزار و 644 ریال، دینار لیبی 22 هزار و 

884 ریال و هر یوان چین چهار هزار و 725 ریال، تعیین قیمت شد.
بانک مرکزی همچنین نرخ یکصد بات تایلند را ۹0 هزار و 652 ریال، رینگیت مالزی 
هفت هزار و 616 ریال، یک هزار وون کره جنوبی 28 هزار و 316 ریال، یکصد تنگه 
قزاقستان ۹ هزار و 460 ریال، افغانی افغانستان 47۹ ریال، منات آذربایجان 1۹ هزار و 
360 ریال، یکهزار روبل بلاروس یک هزار و56۹ ریال، سامانی تاجیکستان چهار هزار و 

چهار ریال و بولیوار جدید ونزوئلا سه هزار و 168 ریال اعلام کرد.

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن مطرح کرد

تمایل بانک ها به طولانی شدن وام مسکن
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه بانک ها 

به دنبال یافتن راهکارهای افزایش مدت بازپرداخت تسهیلات مسکن هستند، ثبات 
بلندمدت اقتصادی، کاهش نرخ تورم و پیش بینی پذیر بودن اقتصاد را سه پیش نیاز این 

مساله عنوان کرد.
علی چگنی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: یکی از مباحثی که همیشه در حوزه 
سیاستگذاری تامین مالی مسکن مطرح است بلندمدت کردن اقساط وام هاست که 
هم اکنون نیز بانک ها به دنبال یافتن راهکارهای این مساله هستند. اما طولانی کردن 
تسهیلات به ملزوماتی از جمله ثبات بلندمدت اقتصادی، کاهش نرخ تورم و پیش بینی 

پذیر بودن اقتصاد نیاز دارد.
وی افزود: هم اکنون دوره های تسهیلات مسکن تا سقف 20 سال در برخی موارد 
همچون تسهیلات ایثارگران افزایش یافته و این استعداد وجود دارد که طولانی تر شود 

ولی پیش شرط های ذکر شده باید لحاظ شود.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن با بیان اینکه اگر مدت تسهیلات افزایش یابد 
قدرت خرید خانوارها بالا می رود، گفت: در آن صورت شاید یک خانوار بتواند دو برابر ارقام 

فعلی وام بگیرد که این خود نوعی توانمندسازی است.
چگنی درباره مباحث مطرح شده در شانزدهمین همایش سیاست های توسعه مسکن 
اظهار کرد: تبادل افکار در حوزه سیاستگذاری و برنامه ریزی مسکن های شهری و فضای 
زندگی محورهای اصلی این همایش است. در این زمینه دیدگاه های صاحب نظران مطرح 

می شود تا از درون این مباحث بتوانیم راهکارهای درست را استخراج کنیم.
وی از جمله مباحث مطرح را نهادسازی، توسعه ای کردن بانک مسکن، نوسازی 
بافتهای فرسوده و شکستن قیمت زمین عنوان و تصریح کرد: در بحث زمین محدودیت 
و مشکلاتی در کلان شهرها وجود دارد. یکی از راهکارهای دولت استفاده بهینه از زمین 
بافت های فرسوده و بهسازی مجدد زمین است؛ بنابراین بافت های ناکارآمد از جمله نقاطی 

است که می تواند مشکل زمین را تا حد زیادی حل کند.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن درباره پیشنهاد »زمین صفر« گفت: این 
موضوع در حال بررسی است که باید ببینیم چگونه می توانیم از پتانسیل درون و حاشیه 
شهرها استفاده کنیم تا زمین از این حالت قیمت بالایی که دارد در بلندمدت خارج شود.

مدیرعامل بوئینگ:

بوئینگ امسال هیچ هواپیمایی به ایران 
تحویل نمی دهد

شرکت هواپیماسازی آمریکایی بوئینگ در توافق برای فراهم کردن بیش از 100 فروند 
هواپیمای مسافربری برای ایران پیشرفت داشته با اینهمه هیچ هواپیمایی در سال 2016 

تحویل نخواهد داد.
به گزارش ایسنا، ایران که به دلیل سال ها تحریم قادر به خرید هواپیماهای مسافربری 
جدید یا خرید قطعات از شرکت های تولیدکننده نبوده است، به دنبال مدرنیزه کردن 
ناوگان هواپیمایی فرسوده خود است و توافق با بوئینگ در همین راستا بوده است. بازگشت 
ایران به بازار بین المللی برای خرید هواپیماهای مسافربری جدید، یکی از بزرگترین 
فرصتهای تجاری است که با امضای توافق هسته ای و برداشته شدن تحریم ها گشوده 

شده است.
دنیس مویلنبرگ، مدیر عامل بوئینگ در حاشیه کنفرانسی درباره فناوری های آینده در 
شیکاگو، به خبرنگاران اظهار کرد: بوئینگ تحت این توافق امسال هیچ هواپیمایی تحویل 
نخواهد داد و تحویل هواپیما در فاصله زمانی یکساله، دو ساله و سه ساله انجام خواهد شد.

وی خاطر نشان کرد: با اینهمه این قرارداد فرصت قابل توجهی برای بوئینگ محسوب 
می شود و خوشحالم که می بینم ما پیشرفت مداومی داشته ایم.

ایران در ماه ژانویه تصمیم برای خرید 118 فروند هواپیما به ارزش 27 میلیارد دلار از 
شرکت هواپیماسازی اروپایی ایرباس را اعلام کرد، اما نسبت به تاخیرهای غیرمنتظره در 

دریافت مجوز آمریکا ناراضی است.
ایرباس برای صادرات هواپیما به شرکت های هواپیمایی ایرانی به موافقت واشنگتن نیاز 
دارد زیرا در این هواپیماها قطعات ساخت آمریکا به کار رفته است. یک مقام ایرانی ماه 
گذشته به رویترز اظهار کرده بود توافق ایرباس ممکن است به میزان شش فروند و توافق 

بوئینگ به میزان یک فروند کاهش پیدا کند.
مویلنبرگ اظهار کرد: بوئینگ در مراحل نهایی کار روی ساختار قرارداد با مشتریانش در 

ایران بوده و همزمان سرگرم کار روی پروسه دریافت مجوز از دولت آمریکاست.

دبیر کمیسیون قاچاق کالا و ارز: 

کالای قاچاق قطعا امحا می شود
دبیر کمیسیون قاچاق کالا و ارز گفت: در صورتی که مجوزهای قانونی برای واردات 

کالایی دریافت نشود مجالی برای عرضه و ثبت آن کالا وجود ندارد. 
علی اکبر  پوراحمد نژاد در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، در خصوص امحاء کالاهای 
قاچاق اظهار داشت: در صورتی که حکم قطعی برای قاچاق بودن کالایی صادر و قاچاق 

بودن کالا مسجل شود، قطعا آن کالا امحاء خواهد شد.
وی با اشاره به شرایط نگهداری و استاندارد کالاها گفت: شرایط نگهداری باید بر اساس 
شرایط تعریف شده وزارت بهداشت باشد و واردات کالای سلامت محور، اعم از خوردنی و 

آشامیدنی در گرمای 40 تا 50 درجه قابل قبول نیست.
دبیر کمیسیون قاچاق کالا و ارز تصریح کرد: قبل از واردات در هر قالبی، ضرورت دارد 
تا تاییدیه استانداردهای ورودی اخذ شود و در صورتی که مجوزهای قانونی دریافت نشود 

مجالی برای عرضه و ثبت آن کالا وجود ندارد.
وی ادامه داد: کالاهای قاچاقی در اختیار سازمان امور تملیکی قرار می گیرند که قابلیت 
مصرف نداشته و قابل تفکیک  هم نیستند. ضمن آنکه با کالای قاچاق بر اساس قانون 

برخورد می شود.
 پور احمدنژاد خاطر نشان کرد: مهم ترین تکلیف دولت تنظیم ساختار اقتصادی و اصالت 

سلامت برای استفاده مردم است.
وی تصریح کرد: به عنوان مثال در بحث میوه که متولی آن وزارت جهاد کشاورزی است 
بر اساس ساختار تخصصی تکلیف قانونی وجود دارد که اصالت سلامت برای مصرف داخل 

از سوی وزارت بهداشت اخذ شود.
دبیر کمیسیون قاچاق کالا و ارز در پاسخ به این پرسش که آیا این کالاها قابلیت استفاده 
برای قشر ضعیف جامعه را ندارد؟ افزود: در برخی مسائل کالاهای قاچاق تبعات فراگیر 
داشته و نگاه احساسی در جایی که موجب بیماری می شود محلی از اعراب ندارد و مردم 

تنها باید به کالاهایی که وزارت بهداشت تعیین می کند اعتماد کنند.
وی افزود: در بیشتر پرونده هایی که رویت می شود تاریخ مصرف اقلام برای سال ۹5 
است و تاریخ مصرف شان هنوز باقی مانده و به ندرت کالایی را پیدا می کنید که تاریخ 

مصرف  آن گذشته باشد اما به لحاظ تاییدیه وزارت بهداشت مشکل دارند.
پور احمد نژادافزود: به لحاظ تخصصی نباید بخشی نگری کرد و باید کلی نگری داشت و 
حاکمیت است که نیاز کشور را تعیین می کند. قانون گذار اعلام کرده در صورتی که کالایی 

جزء کالای اساسی باشد شرط اصلی مصرف تاییدیه وزارت بهداشت است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی: 

کمبودی در گوشت قرمز نداریم 

معاون تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی گفت: گوشت 
قرمز گرم و منجمد مورد نیاز کشور تامین و برای ایام 
محرم نیز تدارکات لازم دیده شده است؛ با ابلاغیه شرکت 
پشتیبانی امور دام به واحدهای خود در استان ها مشکلی در 

عرضه گوشت قرمز نخواهیم داشت. 
ملی  روز  آیین  در  چهارشنبه  رکنی   حسن 
دامپزشکی)14مهرماه( در محل سالن های همایش های 
صداوسیما، افزود: اکنون سالیانه 820 هزار تن گوشت قرمز 
در کشور تولید و حدود 80 هزار تن معادل 10 درصد از 

طریق واردات تامین می شود.
با بیان اینکه ممنوعیتی در واردات گوشت قرمز  وی 
نداریم، اظهارداشت: گوشت مورد نیاز وارداتی به تناسب نیاز 
از طریق بخش خصوصی و شرکت پشتیبانی امور دام از 

کشورهای مورد نظر تامین و ذخیره سازی می شود.
وی با تاکید بر اینکه با واردات دام زنده مخالفیم، تصریح 

کرد: به دلیل رعایت مسائل بهداشتی، واردات دام زنده 
از دیگر کشورها توصیه نمی شود اما برای تداوم و حفظ 
بازارهای صادراتی برنامه حفظ صادرات دام زنده سبک را 

دنبال می کنیم.
معاون تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: 
شرکت پشتیبانی امور دام، گوشت قرمز منجمد مورد نیاز 
همه استان ها را فراهم کرده و در صورت نیاز وارد بازار می 

شود.
 افزایش 12 درصدی نرخ دام زنده در امسال 

به گفته وی، کشش بازار در نوسان قیمت گوشت قرمز و 
دام زنده موثر است به طوری که امسال قیمت دام زنده 10 
تا 12 درصد افزایش یافته است اما قیمت این محصول در 

بازار مصرف ارتباطی به معاونت تولیدات دامی ندارد.
رکنی ادامه داد: در دوسال اخیر صادرات دام زنده انجام 
شده و ما مزیت قیمتی خوبی در بازارهای جهانی داریم 

بنابراین نمی توانیم آن را به همین راحتی از دست بدهیم 
این درحالیست که با جمعیت دامی سبک فوق العاده بالا 
روبروهستیم به طوری که جمعیت دامی ما بیش از 60 
میلیون راس است که در 6 ماهه ابتدای امسال کمتر از یک 

درصد آن صادر شده است.
به گفته وی، همچنین تجار با توجه به تعرفه هایی که 
برای واردات گوشت قرمز وضع شده می توانند اقدام به 
واردات این محصول کنند و ممنوعیتی در این زمینه وجود 
ندارد.معاون تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی یادآورشد: 

بخش خصوصی 15 هزار تن ذخیره گوشت قرمز دارد.
گوشت وارداتی آلوده نیست

وی درباره مباحث مطرح شده مبنی بر آلودگی گوشت 
های وارداتی به کشور نیز گفت: واردات گوشت از همه 
کشورهای دنیا می تواند انجام شود اما سازمان دامپزشکی 
سختگیری زیادی در این زمینه دارد و فقط به گوشت 
هایی اجازه واردات می دهد که با پروتکل های بهداشتی 
و استانداردهای مورد نظر این سازمان تطابق داشته باشند 

بنابراین این موضوع را به طور کامل تکذیب می کنم.
وی درباره تاخیر عرضه ذخایر دولتی گوشت به بازار که 
سبب افزایش قیمت ها می شود نیز اظهارداشت: وقتی بحث 
عرضه و تقاضا درباره کالایی مطرح می شود در دوره های 
مختلف سال با نوسان های قیمتی در بازار مواجه می شویم 
که این مساله در همه کشورهای دنیا طبیعی استوی افزود: 
سیاست وزارت جهاد کشاورزی براین مبناست که تا حد 
امکان ورود ذخایر دولتی به بازار را به گونه ای انجام دهد که 

تولیدات داخلی را دچار آسیب نکند. 
 گوشت مرغ گرم مورد نیاز ایام محرم تامین است

معاون وزیر جهاد کشاورزی در ادامه با بیان اینکه وضعیت 
بازار مرغ متعادل و عرضه آن به اندازه کافی است، گفت: در 
این شرایط نیازی به عرضه گوشت مرغ منجمد نداریم اما در 
صورت نیاز به منظور متعادل سازی بازار، شرکت پشتیبانی 
امور دام ورود می یابد.وی همچنین به کاهش اندک صادرات 
تخم مرغ به برخی کشورها اشاره کرد و گفت: به دلیل شروع 
ماه محرم اندکی صادرات تخم مرغ به کشورهای هدف از 

جمله عراق کاهش یافته است.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی گفت: در طول سه سال دولت یازدهم میزان مستمری 
بازنشستگان و مستمری بگیران این سازمان 80 درصد افزایش یافت. 

سیدتقی نوربخش روز چهارشنبه در جریان بازدید از نمایشگاه دستاوردهای دولت با عنوان هنر 
تدبیر افزود:اولین رسالت سازمان تامین اجتماعی، پرداخت به موقع مستمری است که به روز، 
پرداخت می شود و حتی یک روز از پرداخت آن تخطی نشده است. وی خاطرنشان کرد: البته با 
وجود رشد 80 درصدی میزان مستمری این افراد در طول سه سال گذشته، هنوز جبران مافات 
نکرده ایم. نوربخش اظهارکرد: زمانی که دولت تدبیر و امید روی کار آمد میزان مستمری ماهانه 
پرداختی از سوی تامین اجتماعی 18 هزار میلیارد ریال بود اما اکنون به 33 هزار میلیارد ریال 
رسیده است. خبر در حال تکمیل است .نوربخش ادامه داد: نمی خواهم پرداختی های این دولت 
را با دولت قبل مقایسه کنم اما در طول هشت سال دولت گذشته تنها 42 درصد رشد مستمری 
را شاهد بودیم و اینها نشان می دهد دولت تدبیر و امید اهتمام ویژه برای تامین معیشت مستمری 
بگیران دارد.نوربخش گفت: نقش تامین اجتماعی در پیشرفت ها و کارنامه دولت کاملا مشخص 
است به طوری که یک چهارم تخصیصی کل کشور در اختیار سازمان تامین اجتماعی است.مدیر 
عامل تامین اجتماعی اضافه کرد: اگر بودجه دولت 20 هزار میلیارد تومان در طول ماه است پنج 

هزار و 200 میلیارد تومان آن در ماه به تامین اجتماعی تخصیص داده می شود.
نوربخش در ادامه اظهار کرد:پنج هزار و 200 مستمری بگیر و بازنشسته از خدمات 14 گانه 
این سازمان بهره مند هستند. مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی در ادامه به موضوع فعالیت های 

اقتصادی این سازمان در دولت یازدهم اشاره کرد و گفت: در بخش صنعتی، اقتصادی و سرمایه 
گذاری خدمات خوبی از سوی این سازمان در حال انجام است. وی اظهار کرد: بحث ستاره خلیج 
فارس به عنوان بزرگترین پروژه نفت و گاز که 4۹ درصد متعلق به سازمان تامین اجتماعی است 
به زودی و با برنامه ریزی های انجام شده بهره برداری می شود.نوربخش ادامه داد: اولین مرحله 
ستاره خلیج فارس که سال ها در حال ساخت است و مدتی متوقف شده بود، راه اندازی خواهد 

شد که این پروژه حدود 320 هزار بشکه بنزین در طول روز تولید می کند.

نوربخش خبر داد؛ 

رشد 80 درصدی مستمری بازنشستگان در دولت یازدهم 
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کی روش قبل از دیدار با ازبکستان:

مقابل بهترین تیم گروه بازی داریم
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران قبل از دیدار برابر ازبکستان با تاکید بر اینکه تیمش آماده 
است گفت: دیدار ما برابر بهترین تیم گروه است اما تلاش می کنیم بهترین عملکردمان را 

ارائه بدهیم.

کارلوس کی روش در نشست خبری پیش از دیدار ایران برابر ازبکستان ابتدا با خیر مقدم 
به خبرنگاران حاضر در نشست اظهار کرد: به عنوان سرمربی این سومین بار است که به 

ازبکستان می آیم و این باعث افتخارم است.
وی ادامه داد: بدون شک ما فردا مقابل بهترین تیم گروه بازی می کنیم. تیمی که با شش 
امتیاز در صدر گروه است و به لحاظ بازی و نتیجه خوب کار کرده است. اما ما هم از تیم ایران 

توقعاتی داریم و انتظارمان این است بهترین عملکردمان را ارائه کنیم.
سرمربی تیم ملی ایران در پاسخ به سوالی درباره وضعیت اشکان دژاگه و علیرضا جهانبخش 
اظهار کرد: متاسفانه مصدومیت جزوی از فوتبال است و در چند بازی گذشته نتوانستیم چند 
بازیکن آماده مان را در اختیار داشته باشیم. ما نه تنها اشکان دژاگه، علیرضا جهانبخش و 
مسعود شجاعی را در اختیار داریم بلکه بازیکنی را داریم که از همه بهتر است و آن تیم ایران 

است و فردا شاهد بازی تیمی خوبی از تیم ایران خواهیم بود.
کی روش افزود: یک خبر خوب و یک خبر بد دارم. خبر خوب اینکه اشکان دژاگه و علیرضا 
جهانبخش آماده بازی  خواهند بود و خبر بد اینکه آمادگی این دو بازیکن خبر بدی برای تیم 

ازبکستان خواهد بود )با خنده(.
سرمربی ایران در پاسخ به این سوال که شما از 15، 16 بازیکن بیشتر از بقیه نفرات استفاده 
می کنید، گفت: ما خدا را شکر در این چند وقت اردوهای خوبی داشتیم. تیم ایران اکنون 
برای تمام پست ها راهکار دارد. وقتی من آمدم تنها یک بازیکن ایرانی در اروپا بازی می کردند 
اما اکنون یازده بازیکن ایرانی در این شرایط قرار دارند و این نشان دهنده پیشرفت فوتبال 
ایران است و تاثیرات اردوهای خوب و اتفاقات  خوب در چند سال گذشته را در تیم ایران 

شاهد هستیم.
کی روش درباره انتخاب بنجامین ویلیامز استرالیایی بعد از اتفاقاتی که در دیدار ایران برابر 
عراق رخ داد نیز گفت: راجع به مسائل داوری نمی توانیم صحبت کنیم. متاسفانه وقتی حرفی 
نمی زنیم دچار مشکل می شویم و این هم به خاطر گمانه زنی هایی است که انجام می شود 

و برخی مواقع صحبت ما مربیان به خوبی منعکس نمی شود.
وی ادامه داد: اما واقعیت این است که همه اعضای فوتبال از مربیان گرفته تا بازیکنان و 
داوران می توانند اشتباه کنند. فوتبال بازی اشتباهات است. اگر اشتباه نباشد دریبل زده نمی 
شود و گلی هم به ثمر نمی رسد.  همه باید سعی کنیم روحیه اصلی بازی که انجام بازی 

جوانمردانه است را رعایت کنیم و این روحیه را ارتقا بخشیم.
کارلوس کی روش در پایان خاطرنشان کرد: مهمترین موضوع این است که وقتی بازی 
تمام می شود هر 4 تیم یعنی ایران، ازبکستان، داوری و تیم ناظری مطمئن باشند که بهترین 
عملکردشان را انجام دهند و به پیشرفت فوتبال کمک کنند و آینده فوتبال را ضمانت کنند.

طاهری:

 ۱۷0 هزار یورو گم نشده است
سرپرست باشگاه پرسپولیس می گوید تمام پول هایی که هواداران به باشگاه ها کمک 

می کند به خزانه باشگاه واریز شده و ثبت می شود.
علی اکبر طاهری درباره اظهارات هدایتی مبنی بر پرداخت 200 هزار یورو به باشگاه 
پرسپولیس برای قرارداد آنتونی گولچ اظهار کرد: ابتدا باید بگویم هیچ کس برای یک بازیکن 
پولی را پرداخت نمی کند بلکه هر هواداری که بخواهد به باشگاه کمک کند، پولش را در  
خزانه باشگاه واریز می کند. حسین هدایتی هم مبلغی را به خزانه باشگاه واریز کرد که این 
مبلغ ثبت شده و اسناد هم موجود است. ما هم اگر هزینه ای بخواهیم انجام دهیم، از این 
خزانه هزینه می کنیم و اسناد و مدارک آن هم موجود است. این گونه نیست که 170 هزار 

یورو گم شود و کسی نداند به کجا رفته است.
وی ادامه داد: مطمئنا هدایتی که آمده این صحبت ها را مطرح کرده از نتایج تیم ناراحت 

بوده و به همین خاطر از روی ناراحتی این گونه اظهارات را داشته است.
طاهری همچنین درباره آخرین وضعیت قرارداد آنتونیو گولچ هم گفت: این بازیکن با 
باشگاه پرسپولیس قرارداد دارد. ما پیگیر این مسئله هستیم. در این قرارداد تعهداتی باشگاه 
پرسپولیس به این بازیکن دارد و تعهداتی هم این بازیکن به باشگاه پرسپولیس دارد. تا این 
لحظه تعهدات مان را نسبت به او اجرایی کرده ایم اما این بازیکن به کشورش بازگشته و در 
تمرین ها حاضر نمی شود. ما هم از طریق کمیته حقوقی باشگاه پیگیر این مسئله هستیم تا 

منافع باشگاه را حفظ کنیم. 
او در پاسخ به این سوال که  آیا باشگاه پرسپولیس با این بازیکن قطع همکاری خواهد کرد 

گفت: مطمئنا به خاطر حفظ منافع باشگاه بر اساس بندهای قرارداد عمل خواهیم کرد.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در بخش دیگری از صحبت هایش درباره جلسه ای که با برانکو 
ایوانکوویچ داشته نیز گفت: پس از شکست مقابل قشقایی که باخت واقعا ناراحت کننده ای 
بود جلسه ای با آقای کاشانی و برانکو برگزار کردیم تا ابعاد این شکست را بررسی کنیم. در 
آن جلسه آقای برانکو اذعان داشتند که از این باخت واقعا ناراحت و غم زده اند. ما هم از این 
باخت ناراحت بودیم و به خاطر آن هم از هواداران عذرخواهی می کنیم. برانکو هم از هواداران 
عذرخواهی کرد. ان شاءالله با پیروزی هایی که در آینده کسب می کنیم این شکست را جبران 

خواهیم کرد.
طاهری همچنین درباره صحبتی که مهدی تاج انجام داده مبنی بر اینکه هر باشگاهی 
اعلام آمادگی کند بلیت فروشی را به آن باشگاه واگذار می کند گفت: مدت هاست که پیگیر 
این مسئله هستیم. اینکه آقای تاج گفته اند نامه به باشگاه پرسپولیس فرستاده است درست 
نیست. هیچ نامه ای از فدراسیون فوتبال درباره مسئله بلیت فروشی به باشگاه پرسپولیس 
نیامده است. اما آقای تاج طی ماه های اخیر زحمات زیادی را متحمل می شدند تا بحث 
بلیت فروشی به نتیجه برسد و باشگاه ها بتوانند خودشان بلیت فروشی کنند. متاسفانه در 
گذشته سازمان لیگ قراردادی با شرکت برهان مبین امضا کرده و با توجه به اینکه این 
شرکت قرارداد BOT داشته است، مشکلات حقوقی برای فسخ قرارداد وجود دارد اما کمیته 
حقوقی سازمان لیگ پیگیر این مسئله هست تا راهکاری بیابند و در نهایت بلیت فروشی به 

باشگاه ها واگذار شود.

ناظم الشریعه:

 شنیدم می خواهند برکنارم کنند
سرمربی تیم ملی فوتسال گفت که در کلمبیا به خبر برکناری اش پی برده اما توجهی به 
آن نکرده است. وی همچنین اعلام کرد اگر در تیم ملی بماند،  تغییری در ترکیب کادرفنی 

ایجاد نخواهد کرد.
محمد ناظم الشریعه  درباره تمدید قراردادش با فدراسیون فوتبال اظهار کرد: قراردادم با تیم 
ملی تمام شده و قرار است بعد از تعطیلات جلسه ای با مسئولان فدراسیون فوتبال برگزار کنم 
تا ببینیم چه شرایطی پیش می آید. بیشتر قرار است در این جلسه درباره فوتسال صحبت 
کنیم و گزارشی در مورد عملکرد تیم ملی در جام جهانی ارائه خواهم داد. به هر حال مهم 
نیست چه کسی سرمربی باشد هر کسی که اهل کار باشد می تواند در این تیم کار کند. 

من هم نقشه ای برای ماندن نکشیده ام و باید ببینیم اصلا فدراسیون من را می خواهد یا نه.
سرمربی تیم ملی همچنین درباره پیشنهاد برکناری او بعد از بازی با اسپانیا عنوان کرد: 
من به این مسائل توجه نمی کنم. هر کسی نظر خودش را دارد و نظرش هم برای خودش 

محترم است.
ناظم الشریعه در پاسخ به این پرسش که آیا این پیشنهاد از جانب ترابیان مطرح شده است 
گفت: فکر نمی کنم ترابیان گفته باشد. اگر این اتفاق افتاده باشد خیلی عجیب است. من بعد 
از اینکه صعود کرده بودیم، از طریق خبرگزاری ها متوجه شدم که آقای تاج چنین صحبتی 
را مطرح کرده اما کار خودمان را می کردیم. به هر حال یک روزی آمده ایم و یک روزی هم 
می رویم.علی صانعی سرپرست تیم ملی که در کارهای فنی نیز به ناظم الشریعه مشورت 
می دهد به عنوان سرمربی تیم ملی زیر 21 سال انتخاب شده و قرار است در اولین دوره 

آسیایی نیز شرکت کند. 
ناظم الشریعه درباره جدایی صانعی از تیم ملی بزرگسالان و همچنین گفته مسئولان 
فدراسیون مبنی بر تقویت کادر فنی تصریح کرد: صانعی قطعا در کادر من خواهد ماند. در 
مورد تقویت کادر فنی نیز باید بگویم ما بهترین کادر را در حال حاضر داریم. همه مربیان در 
کنارم باتجربه بودند و مردانگی کردند و پشت سرم ایستادند. باز هم تاکید می کنم بهترین 
کادر ممکن را داریم اما با این حال همه چیز در جلسه با مسئولان فدراسیون مشخص 

می شود. اصلا شاید به من اعلام کردند تو را نمی خواهیم.
سرمربی تیم ملی در پایان در مورد پرداخت پاداش های پیروزی هر بازی در جام جهانی 
و همچنین پاداش مقام سومی در این مسابقه ها خاطرنشان کرد: آقای افتخاری دیروز با 
من تماس گرفت و گفت پاداش هایی که وزیر ورزش و جوانان به تیم ملی اختصاص داده 
هماهنگ شده و به زودی پرداخت می شود. اما در مورد پاداش تک بازی ها هنوز پاداشی 
پرداخت نشده است. آقای افتخاری خودش پاداشی را به کلمبیا آورد و به ملی پوشان پرداخت 
کرد. همه هم راضی بودند. البته این پاداش از سوی فدراسیون فوتبال یا وزارت ورزش نبود و 

نمی دانم افتخاری آن را از کجا آورد.

اصرار بر پنهان کاری و عدم شفافیت مالی

داستان گولچ و پولی که بر باد رفت
داستان خریدهای عجیب باشگاه پرسپولیس همچنان ادامه دارد و بر سر برخی 

بازیکنان، بحث ها داغ تر است.
اتفاق غیرمنتظره ای رخ داده است، آنتونی گولچ مدافع دوملیتی پرسپولیس به یکباره 
از ایران رفت، اما مسئولان باشگاه بابت این موضوع پاسخ روشنی به رسانه ها که پل 

ارتباطی با هواداران هستند، نمی دهند.
مدیران این باشگاه، تلاش و اصرار عجیبی دارند تا همه چیز پنهان بماند و در مواجهه 
با خبرنگاران، همواره فقط همین جملات ساده را به زبان می آوردند: »ما هم از گولچ 
خبری نداریم«، »مدیربرنامه هایش از گولچ بی خبر است«، »منتظریم این بازیکن 
برگردد«، »باید در مورد گولچ تصمیم گیری کنیم« و در بهترین حالت گفته می شود: »او 

به ایران برگردد، با این بازیکن برخورد می کنیم«.
نرسیده است.  به شفافیت  اما چیزی  استرالیایی   - بازیکن کروات  این  در مورد 
پرسپولیسی ها می گویند آن قدر که برانکو ایوانکوویچ  اصرار کرد، مجبور شدند گولچ 
را جذب کنند. وقتی این بازیکن به تهران آمد، خیلی زود به توافق رسید، با استامپ 
قرمز رنگ، پای برگه قرارداد انگشت زد و سپس عدد شش را رو به دوربین   نشان داد و 

عکاسان ورزشی نیز تا توانستند، شاتر زدند تا این لحظه ثبت شود.
همان زمان، خبر روشنی از داخل جلسه بیرون نمی آمد. شایعاتی شنیده می شد مبنی 
بر اینکه گولچ  آزاد است، ولی بعدها ثابت شد 100 هزار دلار برای دریافت رضایتنامه اش 

از باشگاه شریف تیراسپول مولداوی در گام اول پرداخت شده است.
آنهایی که در اردوی پرسروصدای اوکراین همراه تیم بودند، بر سر یک مسئله هم نظر 
هستند؛ گولچ نمی تواند در غیاب سیدجلال حسینی، بار خط دفاعی را به دوش بکشد 
و در سمت چپ خط دفاع که سابقه بازی داشته، توانایی های قابل قبولی برای تیمی 

مثل پرسپولیس ندارد.
با این حال در هر جلسه از تمرین، عکس هایی می دیدیم که برانکو و گولچ در حال 
صحبت با یکدیگر هستند. شاید برانکو می خواست این بازیکن را هر طور شده، قانع کند 
که با روحیه بهتری تمرینات را ادامه دهد و شانس خود برای بازی را افزایش دهد، اما 

هرگز اتفاق خوبی رخ نداد.
لیگ که شروع شد، گولچ قهر کرد. در همان بازی اول! باورکردنی نیست، اما گولچ 
اردوی تیم را ترک کرد و سپس به باشگاه رفت تا درخواست پول کند. نزدیکان به 
تیم تأیید می کنند که از همان روز به بعد، رابطه برانکو و گولچ رو به سردی گذاشت و 

سرمربی کروات تیم دیگر تمایلی به کار با این بازیکن از خود نشان نداد.
این سردی در رابطه البته باعث جدایی گولچ در زمان نقل وانتقالات که تا پایان هفته 
چهارم نیز ادامه یافته، نشد. گولچ ماند چون می دانست جدایی اش در آن زمان اصلًا به 
صلاح نیست و اگر راضی به جدایی شود، باید یک فصل بیرون بنشیند، ولی اگر در طول 
فصل و به بهانه عدم تسویه حساب با باشگاه از پرسپولیس جدا شود، می تواند این باشگاه 

»بدحساب در فیفا« را با دردسر تازه ای مواجه کند.
او پس از بازی با سپاهان، ایران را ترک کرد و دیگر برنگشت. هیچ خبری نیز از 
بازگشتش نیست. مسئولان باشگاه، هنوز واکنش رسمی در خصوص این بازیکن 
نداشته اند و با اینکه در روز دیدار جام حذفی با فقر مدافع مواجه شدند، ولی کسی 

سراغی از گولچ نگرفت.
بازیکنی که جدا از 100 هزار دلار بابت رضایتنامه اش، طبق اعلام سازمان لیگ 
قراردادی 660 میلیون تومانی با باشگاه پرسپولیس به امضا رسانده است. حالا هم 
رفته و بعید نیست نامه شکایتش به فیفا به علت عدم دریافت مطالبات، خیلی زود به 
باشگاه پرسپولیس برسد. البته روابط عمومی باشگاه پرسپولیس این خبر را داده که از 
این بازیکن شکایت می کنند، اما معمولاً در این مدل از پرونده ها، همواره این باشگاه 

پرسپولیس بوده که طی سال های اخیر محکوم به پرداخت پول شده است!
با تمام این تفاسیر، مسئولان باشگاه پرسپولیس همچنان اصرار دارند در مورد اتفاقات 
مالی در پرونده این بازیکن طی ماه های اخیر سکوت کنند. مشخص نیست گولچ تا به 
حال چقدر پول گرفته؟ چه آپشن هایی در قراردادش وجود داشته؟ چقدر طلبکار است؟ 
خط خوردن او از لیست 18 نفره بازی های لیگ، باعث کاهش قراردادش می شود یا 
نه؟ و اینکه اصولاً  چرا هر وقت این بازیکن در تمرین غیبت می کرد، کادرپزشکی دلیل 

غیبتش را، حالت تهوع او عنوان می کرد؟
حالا بگذریم از اینکه یک هوادار متمول در فضای مجازی ادعا کرده 200 هزار یورو 
بابت جذب این بازیکن به باشگاه کمک مالی کرده، ولی شنیده که از آن رقم، تنها  30 
هزار یورو برای گولچ خرج شده است. به هر حال این ماجرا شاید از نگاه مدیران باشگاه 
پرسپولیس، چندان مهم تلقی نشود، ولی عدم شفافیت در مسائل مالی و پنهان کاری در 
خصوص دلایل قهر گولچ، اهمیت بالایی نه تنها برای سرخپوشان بلکه فوتبال ایران دارد.

کاش یک نفر در باشگاه پیدا می شد که فقط پاسخ این سوال را بدهد؛ گولچ که بارها 
نسبت به مسائل مالی گلایه داشت، چطور به یکباره قهر کرده و به کشورش برگشته 
در حالی که می دانست باشگاه می تواند از این بازیکن شکایت کرده و غرامت بگیرد؟ آیا 
گولچ، مدرکی دارد که باشگاه را مجبور به پرداخت مطالباتش کند یا آن قدر غیرحرفه ای 
است که با علم به جریمه های احتمالی، پرسپولیس را رها کرد و رفت؟ هر اتفاقی که 
رخ بدهد، پول باشگاه پرسپولیس بابت دریافت رضایتنامه این بازیکن به همراه باقی 
مبالغی که در ازای صفر دقیقه بازی گولج از حساب باشگاه )بخوانید بیت المال( خارج 

شده، هرگز برنمی گردد.

انتخابی جام جهانی 2018 روسیه - ایران - ازبکستان

جدال یوزهای ایرانی با گرگ های سفید برای صدرنشینی
ایران و ازبکستان امروزسومین دیدارشان در مرحله 
انتخابی جام جهانی 2018 روسیه در آسیا را برگزار 

می کنند.
امروز  بازی های سوم مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 
2018 روسیه در آسیا برگزار می شود و تیم ملی فوتبال 
ایران در این روز در تاشکند مهمان ازبکستان است. این 
دیدار در ورزشگاه 34 هزار نفری بنیادکار برگزار می شود 

و قضاوت آن را بنجامین ویلیامز بر عهده دارد.
ازبکستان  مصاف  به  حالی  در  کی روش  شاگردان 
می روند که از دو بازی گذشته خود یک پیروزی و یک 
تساوی مقابل قطر و چین کسب کرده اند و در سوی 
مقابل ازبکستان با دو پیروزی مقابل سوریه و قطر گام 
 A به این مسابقه می گذارد. در جدول رده بندی گروه
انتخابی جام جهانی، ازبکستان با 6 امتیاز صدرنشین 
است و تیم های ایران و کره جنوبی با 4 امتیاز در تعقیب 

این تیم هستند.
ملی پوشان فوتبال ایران برای حضور در این مسابقه از 
روز یکم مهرماه اردویی را در ارمنستان آغاز کرده اند و پس 
از حدود 10 روز به تهران بازگشته اند و تمرین های خود 
را پیگیری کردند. البته در تمرین های آماده سازی برای 
دیدار با ازبکستان بازیکنان ایرانی شاغل در اروپا خیلی 
دیر به جمع ملی پوشان اضافه شدند و بازیکنانی مانند 
سردار آزمون، سعید عزت اللهی و علیرضا جهانبخش به 

طور مستقیم از روسیه و هلند عازم ازبکستان شدند.
پژمان منتظری تنها غایب تیم ملی فوتبال ایران 
در این دیدار خواهد بود که هنوز با مصدومیت ناشی 
از دیدار با چین دست و پنجه نرم می کند اما اشکان 
دژاگه دیگر ملی پوش فوتبال ایران که بازی با چین را به 
دلیل مصدومیت از دست داده بود در روزهای گذشته 
کار کردن با توپ را آغاز کرده و احتمالا با صلاحدید کادر 

فنی به این دیدار می رسد.
ازبک ها نیز 4 روز زودتر از ایران مسابقه های باشگاهی 
خودشان را تعطیل کردند تا آماده دیدار با شاگردان 
کی روش شوند. آن ها اردوی خود را با 26 بازیکن آغاز 
کردند و با توجه به نتایج اخیر تیم شان با روحیه بالایی در 

این دیدار حاضر خواهند شد.

دو تیم تاکنون 8 بار مقابل هم صف آرایی کرده اند که 
حاصل آن 4 برد برای ایران و یک برد برای ازبکستان 
بوده و سه دیدار هم به تساوی ختم شده است. ایران از 
دو بازی اخیر خود در ازبکستان دو پیروزی یک بر صفر 

کسب کرده است.
آخرین دیدار دو تیم به سال 2015 بازمی گردد که 
در قالب یک بازی دوستانه به مصاف هم رفتند و ایران با 

گل وقت های پایانی مهدی ترابی توانست این تیم را در 
خاک کشورش شکست دهد. ایران و ازبکستان 4 سال 
پیش هم در انتخابی جام جهانی 2014 هم گروه بودند 
که ایران در ازبکستان و ازبکستان در ایران به پیروزی 
رسیدند. نکته حائز اهمیت درباره این دیدار این است 
که ایران هیچ گاه در ازبکستان شکست نخورده و تنها 
شکست تیم ملی مقابل ازبکستان در تهران اتفاق افتاده 

است.
از دیدار 4 سال پیش ایران با ازبکستان بازیکنانی 
مانند احسان حاج صفی، سید جلال حسینی، آندرانیک 
تیموریان، پژمان منتظری و کریم انصاری فرد در دو بازی 
گذشته برای تیم ملی ایران به میدان رفته اند و در سوی 
مقابل برای ازبکستان انزر اسماعیلف، عزیز بیک حیدرف، 

اودیل اخمدف و الکساندر گنریخ هنوز توپ می زنند.

نکته حائز اهمیت در این دیدار تقابل دروازه بان های 
دو تیم است. در دو دیدار گذشته برای ایران علیرضا 
بیرانوند درون دروازه قرار گرفته و تاکنون هم گلی را 
دریافت نکرده است. همین عملکرد را الکساندر لوبانف 
دروازه بان سابق پرسپولیس برای ازبکستان تکرار کرده 
است. لوبانف فصل گذشته جذب پرسپولیس شد اما 
در تقابل با سوشا مکانی موفق نبود و نیمکت نشین این 
دروازه بان محسوب می شد. پس از جدایی مکانی، بیرانوند 
به پرسپولیس پیوست و باز هم این دروازه بان ازبک در 
سایه این دروازه بان ایرانی قرار گرفت تا در نهایت تصمیم 

به جدایی از پرسپولیس بگیرد.
بدون شک ازبک ها که در دوره گذشته تنها به دلیل 
تفاضل گل کمتر نسبت به کره جنوبی در رتبه دوم 
قرار گرفتند و حضور در جام جهانی را از دست دادند، 
امید زیادی برای صعود به جام جهانی 2018 روسیه 
از  جزئی  تا 1۹۹1  سال 1۹21  از  ازبکستان  دارند. 
اتحاد جماهیر شوروی بود و از سال 1۹۹1 با فروپاشی 
ورزشی  مسابقه های  در  مستقل  صورت  به  شوروی 
جهانی  جام  در  در صورت حضور  و  می یابد  حضور 
روسیه مطمئنا هواداران این تیم راحت تر می توانند جام 

جهانی را تماشا کنند.
لقب تیم ملی ازبکستان گرگ های سفید است و 
تیم ملی فوتبال ایران هم در سال های گذشته با لقب 
یوزهای ایرانی معروف شده اند. رنگ غالب لباس تیم 
ملی ازبکستان در دیدارهای گذشته سفید بوده و با این 
حساب تیم ملی فوتبال ایران در این دیدار از لباس های 

دوم خود یعنی رنگ قرمز استفاده می کند.
نکته دیگر درباره این دیدار قضاوت بنجامین ویلیامز 
استرالیایی است که هنوز قضاوت او در دیدار ایران و عراق 
در مرحله یک چهارم نهایی جام ملت های فوتبال آسیا 
از خاطر سرمربی تیم ملی فوتبال ایران و هواداران ایرانی 
فراموش نشده است و کارلوس کی روش بلافاصله پس 
از مسجل شدن قضاوت ویلیامز نسبت به این موضوع 
ویلیامز قضاوت  باید دید  این حال  با  معترض شد.  
بی طرفانه ای در این دیدار خواهد داشت و یا اتفاق دیگری 

رخ می دهد.

تدارک کشتی  گیران قم برای سفرهای برون مرزی 2017 

مسافران کشتی آسیا در قم به صف شدند

گزارش از رضا جعفری

130 کشتی گیر در پیکارهای انتخابی کشتی آزاد و فرنگی استان قم تمام توان خود را برای 
کسب سهمیه تیم اعزامی قم به پیکارهای انتخابی تیم ملی و کسب مجوز سفر به رقابت های 

آسیایی هند به کار گرفتند.
کشتی قم در سال 2016 هیچ نماینده ای در پیکارهای کشتی فرنگی و آزاد قهرمانی رده 
سنی بزرگسالان آسیا نداشت، کشتی  گیران قم در انتخابی های المپیک و در ترکیب تیم اعزامی 
به المپیک 2016 ریودوژانیرو برزیل نیز حضور نداشتند و شانس آوردند که مسابقات جهانی 
به خاطر المپیک برگزار نشد و الا در این رویداد بزرگ کشتی دنیا نیز از قم نماینده ای وجود 

و حضور نداشت.
اکنون که کمتر از سه ماه تا پایان سال 2016 میلادی زمان باقی مانده، اتحادیه جهانی 
کشتی برای برگزاری رقابت های آسیایی و جهانی سال 2017 این رشته برنامه ریزی کرده و 
حتی میزبان این رقابت ها نیز مشخص شده تا کشورهای عضو فیلا از هم اکنون برای تشکیل 

تیم های ملی خود اقدام و برنامه ریزی کنند.
رئیس هیأت کشتی استان قم راجع به رقابت های برون مرزی سال آینده میلادی، اظهار 
کرد: کمیته اجرایی اتحادیه جهانی کشتی میزبان رقابت های بین المللی در سال 2017 را در 
حالی مشخص کرده که رقابت های جام جهانی هر دو رشته آزاد و فرنگی در ایران به انجام 

خواهد رسید.
محسن حلوایی خاطرنشان کرد: در واقع شاخص ترین تصمیم گیری جدید اتحادیه جهانی 
کشتی که منجر به خرسندی ما ایرانی ها، اهالی کشتی و علاقمندان به این رشته شد، انتخاب 

ایران به عنوان میزبان برگزاری جام های جهانی در هر دو رشته آزاد و فرنگی بود.
وی یاد آور شد: در واقع این برای چهارمین دوره است که کشورمان به عنوان برگزار کننده 
مسابقات جام جهانی کشتی فرنگی انتخاب می شود، ضمن اینکه جام جهانی کشتی آزاد نیز 

پس از سه سال که در لس آنجلس آمریکا به انجام رسید، این بار در ایران برگزار خواهد شد.
رقابت های کشتی آزاد و فرنگی قهرمانی رده سنی بزرگسالان آسیا در سال 2017 نیز به 
میزبانی شهر دهلی نو پایتخت هندوستان پیش روی ملی پوشان کشورمان است و کشتی قم بعد 

از دو سال به دنبال کسب مجوز حضور و مدال از این دوره مسابقات آسیایی است.
دبیر هیأت کشتی استان قم با بیان اینکه در سال 2017 میلادی کشتی قم قطعا در تیم 
ملی بزرگسالان نماینده دارد، بیان کرد: گام نخست برای موفقیت در این مسیر را با برگزاری 
رقابت های کشتی فرنگی و آزاد انتخابی رده سنی بزرگسالان قم برداشتیم و این رقابت ها با 
معرفی نفرات اول تا سوم اوزان مختلف و دعوت برترین ها به اردوی آماده سازی تیم های منتخب 

قم به پایان رسید.
احمدی رضایی بیان کرد: هیأت کشتی استان قم در حالی برای برگزاری مسابقات قهرمانی 
کشتی فرنگی قهرمانی رده سنی بزرگسالان در قم برنامه ریزی کرد که این پیکارها جنبه 
انتخابی برای شناخت برترین ها به منظور دعوت به اردوی آماده سازی تیم اعزامی این استان به 

مسابقات قهرمانی کشور را نیز داشت.
به همین منظور هیأت کشتی استان قم از تمامی باشگاه های فعال و سازنده کشتی در قم 
برای حضور در رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی و انتخابی مسابقات کشوری ویژه رده سنی 
بزرگسالان دعوت به عمل آورده بود و کشتی ها از نظر کمی و کیفی در سطح بالایی برگزار شد.

*اعزام کشتی گیران قم به قهرمانی کشور، جام های بین المللی و انتخابی های ملی
این در حالی است که بعد از برنامه ریزی کامل و جامع فدراسیون کشتی برای تیم های ملی 
اعزامی به رقابت های کشتی فرنگی و آزاد رده های سنی نوجوانان، جوانان و بزرگسالان قهرمانی 
آسیا، انتخابی المپیک و بازی های المپیک در 6 ماه نخست سال جاری، اکنون برای برگزاری 
رقابت های قهرمانی کشور و انتخابی تیم های ملی در 6 ماه دوم سال برنامه ریزی کرده است تا 

برترین ها مشخص شوند.
با توجه به اینکه رقابت های کشتی فرنگی و آزاد قهرمانی رده سنی بزرگسالان کشور 
پیش روی کشتی گیران استان قم، هیأت کشتی استان قم همانند سال های قبل برای شناخت 
ترکیب نهایی تیم های اعزامی به این مسابقات، پیکارهای انتخابی استان را ملاک قرار داد و به 

همین دلیل رقابت جذابی بین مدعیان به انجام رسید.
در دوره قبل پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی رده سنی بزرگسالان کشور مدال های 
خوش رنگی نصیب کشتی قم شد و امسال نیز کشتی فرنگی قم با تمام توان خود به دنبال 
کسب مرغوب ترین مدال ها از پیکارهای قهرمانی کشور و انتخابی تیم است تا سهمیه رقابت های 

جهانی، آسیایی و جام جهانی کشتی فرنگی سال 2017 را به دست بیاورد.
*حضور قهرمانان میادین بین المللی، آسیایی و جهانی در انتخابی ها

با برنامه ریزی انجام شده از سوی هیأت کشتی استان قم علاوه بر پیکارهای کشتی فرنگی، 
رقابت های رشته کشتی آزاد قهرمانی و انتخابی قم نیز با حضور قابل توجه کشتی گیرانی که زیر 
نظر مربیان با دانش و پر توان کشتی آزاد قم تمرین کرده بودند به انجام رسید تا کشتی آزاد قم 

نیز در قهرمانی بزرگسالان ایران عملکرد خوبی داشته باشد.
با توجه به دعوت هیأت کشتی استان قم از تمامی باشگاه های فعال کشتی استان برای 
اعزام کشتی گیران خود به رقابت های قهرمانی کشتی فرنگی و آزاد قم که جنبه انتخابی برای 
شناخت ترکیب نهایی تیم های اعزامی استان به مسابقات قهرمانی کشور را داشت مجموعا 

تعداد 70 کشتی گیر به این رقابت ها آمده بودند.
مسابقات کشتی آزاد و فرنگی قهرمانی و انتخابی رده سنی بزرگسالان استان قم در حضور 
پرتعداد علاقمندان به این رشته در سالن کشتی فجر مجموعه ورزشی جواد الائمه منطقه 
قهرمان پرور نیروگاه قم برگزار شد و با توجه به حضور چهره های مطرح و مدال آور از مسابقات 
سال های قبل قهرمانی کشور، میادین بین المللی، آسیایی و جهانی از کیفیت بالایی برخوردار 

بود و بهترین داوران کشتی قم آن را قضاوت کردند.
*برگزاری 70 کشتی انتخابی بین 40 مدعی عضویت در تیم کشتی فرنگی

بر اساس برنامه ریزی انجام شده در هیأت کشتی استان قم، ابتدا وز ن کشی رقابت های کشتی 
فرنگی رده سنی بزرگسالان استان قم و رقابت  کشتی گیران این رشته برگزار شد و سپس 

کشتی گیران آزادکار رقابت خود را برای به دست آوردن مقام های برتر برگزار کردند.
در شرایطی که وزن کشی ها با دو کیلوگرم ارفاق وزن انجام شده بود، خانه کشتی فجر 
مجموعه ورزشی جواد الائمه)ع( مملو از تماشاگران علاقمند به کشتی شد و رقابت  کشتی گیران 
فرنگی کار مدعی اعزام به پیکارهای قهرمانی کشور و انتخابی تیم ملی در اوزان اوزان 5۹، 66، 

71، 75، 80، 85، ۹8 و 130 کیلوگرم به انجام رسید.
در رقابت های کشتی فرنگی قهرمانی و انتخابی استان قم مجموعا 40 کشتی گیر حضور 
داشتند که بین آنها 70 کشتی به انجام رسید و در پایان مهدی نجاتی در وزن 5۹ کیلوگرم با 
شکست تمامی حریفان خود به مقام نخست و عنوان قهرمانی دست یافت تا فرصت حضور در 

اردوی تیم منتخب قم را نیز به دست بیاورد.
*قهرمانی ملی پوش آسیایی قم در وزن 66 کیلوگرم

در وزن 66 کیلوگرم پیکارهای انتخابی و قهرمانی کشتی فرنگی قم مهدی مراد حاصلی به 
میدان رفت و در حالی که تجربه حضور در مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی رده سنی نوجوانان 
آسیا در سال 2013 را داشت با شکست دادن دیگر رقبا بر سکوی نخست این وزن جای گرفت.

در مسابقات کشتی فرنگی انتخابی بزرگسالان قم علیرضا پاسالاری عنوان نخست و مقام 
قهرمانی وزن 71 کیلوگرم را به دست آورد و مهدی آغاز که سابقه چندین دوره حضور در 
مسابقات کشوری و حتی اردوی تیم ملی را در کارنامه دارد قهرمان وزن 75 کیلوگرم این 

پیکارها شد.
در مسابقات وزن 80 کیلوگرم پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی رده سنی بزرگسالان استان 
قم داود جوادیان به مقام قهرمانی دست یافت در حالی که کشتی  قم در این وزن سال گذشته 
با حضور دو چهره مطرح یعنی مهدی ابراهیمی و علی زینتی رفاه دو مدال طلا و برنز مسابقات 

کشتی فرنگی بزرگسالان ایران را به دست آورد.
*غیبت ملی پوشان تیم ملی کشتی فرنگی دانشجویان ایران در انتخابی ها

اما در این رقابت ها خبری از زینتی رفاه و ابراهیمی نبود زیرا این دو کشتی گیر از سوی کادر 
فنی تیم ملی کشتی فرنگی دانشجویان کشورمان به اردوی آماده سازی تیم اعزامی ایران به 

مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی 2016 دانشجویان جهان دعوت شده اند.
در پایان پیکارهای وزن 85 کیلوگرم مسابقات کشتی فرنگی انتخابی و قهرمانی رده سنی 
بزرگسالان قم محمدرضا رضایی دارنده مدال طلای مسابقات جوانان ایران در سال 13۹3 با 
بازگشتی با شکوه بعد از چندین ماه غیبت به دلیل مصدومیت، موفق به کسب مقام نخست و 

سهمیه تیم منتخب قم شد.
ابوالفضل آقاپور در وزن ۹8 کیلوگرم موفق ترین فرنگی کار پیکارهای انتخابی و قهرمانی رده 
سنی بزرگسالان قم بود که قهرمان شد و به اردو راه یافت، ضمن اینکه علی اکبر حیدری 
کشتی گیر با تجربه و میدان دیده قم در وزن 130 کیلوگرم این انتخابی به مقام قهرمانی 

دست یافت.
در شرایطی که تنها کشتی گیران فعال در رده های سنی جوانان و بزرگسالان مجاز به حضور 
در پیکارهای کشتی آزاد و فرنگی رده سنی بزرگسالان قهرمانی و انتخابی قم بودند، رقابت های 
این دوره در کشتی آزاد در اوزان 57، 61، 65، 70، 74، 86، ۹7 و 125 کیلوگرم به انجام 

رسید.
*مصاف 90 کشتی گیر برای کسب سهمیه مسابقات آزاد قهرمانی کشور

در رقابت های رشته آزاد قهرمانی و انتخابی رده سنی بزرگسالان قم نیز ۹0 کشتی گیر به 
روی تشک رفتند و مجموعا 115 کشتی  به انجام رسید که در وزن 57 کیلوگرم یاسر چاقری 
با شکست دادن تمامی رقبای خود بر سکوی نخست این وزن ایستاد و به تیم منتخب قم 

راه پیدا کرد.
در وزن 61 کیلوگرم مسابقات کشتی آزاد قهرمانی و انتخابی قم، کشتی گیر با سابقه کشتی 
آزاد قم و دارنده چندین عنوان و مدال رنگارنگ از رقابت های این رشته در حالی که به تازگی 
از مسابقات کشتی آلیش 2016 قهرمانی جهان بازگشته در پیکارهای انتخابی کشتی آزاد قم 

نیز به مقام قهرمانی دست یافت.
نعمتیان که یکی از چهره های شاخص کشتی آزاد قم به شمار می رود و افتخارات زیادی 
در کارنامه دارد، در وزن 60 کیلوگرم پیکارهای کشتی آلیش قهرمانی کشور در سال 13۹4 
به مقام قهرمانی دست یافت و به دنبال این موفقیت جواز همراهی تیم ملی ایران در کشتی 
آلیش 2016 جهان در قزاقستان را به دست آورد و از این پیکارها مدال برنز گرفت تا نخستین 

مدال آور کشتی قم از آلیش قهرمانی جهان لقب بگیرد.
*قهرمانی دارنده مدال مسابقات بین المللی جام جهان پهلوان تختی

در وزن 65 کیلوگرم مسابقات کشتی آزاد انتخابی قم رضا سعادت به میدان رفت و با غلبه بر 
دیگر رقبای خود قهرمان شد، اما در وزن 70 کیلوگرم دارنده مقام سوم و نشان برنز رقابت های 
کشتی فرنگی جام بین المللی جهان پهلوان تختی در سال 2014 یعنی سجاد محمدی به 
عنوان قهرمانی دست یافت. اسلام شکوهی راد که سابقه چندین اعزام به رقابت های قهرمانی 
کشور را در کارنامه دارد در وزن 74 کیلوگرم کشتی آزاد قهرمانی و انتخابی بزرگسالان قم 
قهرمان شد و علیرضا ربیعی در وزن 86 کیلوگرم با عبور از سد دیگر حریفان رتبه نخست و 
عنوان قهرمانی را جشن گرفت. در وزن ۹7 کیلوگرم رقابت های سال 13۹5 کشتی آزاد رده 
سنی بزرگسالان قم مقام نخست و عنوان قهرمانی به جلیل محمدی رسید و در پیکارهای 
سنگین وزن یعنی 125 کیلوگرم یکی دیگر از آزادکاران با تجربه قم یعنی داوود یارجان علی 

رتبه نخست و مقام قهرمانی را از آن خود کرد.
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علمی و سلامت 

مشکل »نفخ« و درمان های غذایی برای آن!
نعناع به آرامش و شل شدن عضلات دستگاه گوارش و به طور بالقوه تسکین نشانه 
های گوارشی ناراحت کننده که با سندرم روده تحریک پذیر سرو کار دارند، از جمله نفخ، 

کمک می کند.
همه ما هر از گاهی به واسطه عوامل مختلف مانند خوردن بیش از اندازه لوبیا، نوشیدن 
کم آب، و مصرف بیش از اندازه لبنیات نفخ را تجربه می کنیم و هیچ فردی از این تجربه 

به واقع خوشحال نمی شود.
با این مواد غذایی به جنگ نفخ بروید!

 خوشبختانه مواد غذایی و چای های مختلفی در دسترس هستند که می توانند به بهبود 
نفخ کمک کنند. در ادامه با چند نمونه از بهترین ها در این زمینه بیشتر آشنا می شویم.

لیمو
چکاندن آب یک لیموی کوچک در یک لیوان آب و نوشیدن آن هنگام صبح ممکن 
است اقدام قدرتمند و موثری به نظر نرسد، اما بدن شما دوستدار آن خواهد بود. نه تنها با 
این کار آبرسانی به بدن را انجام می دهید که به شدت به آن نیاز دارد )حفظ آب یکی از 
چیزهایی است که بدن در واکنش به روند آبزدایی نشان می دهد(، بلکه لیمو به بهبود و 
سم زدایی طبیعی بدن کمک می کند. لیمو همانند یک ملین و ادرارآور خفیف عمل می 
کند، ویتامین C انرژی بخش را فراهم می کند، و بدن را برای گوارش بهتر غذا آماده می 
کند. نوشیدن یک لیوان آب با دمای اتاق حاوی آب لیموی تازه پس از بیدار شدن یا 30 
دقیقه پس از یک وعده غذایی می تواند گوارش را بهبود بخشیده، حس سیری را تقویت 

کند و نفخ را کاهش دهد.
روغن نعناع

نعناع به آرامش و شل شدن عضلات دستگاه گوارش و به طور بالقوه تسکین نشانه های 
گوارشی ناراحت کننده که با سندرم روده تحریک پذیر سرو کار دارند، از جمله نفخ، کمک 
می کند. پس از صرف شام می توانید نوشیدن چای نعناع را امتحان کنید تا از فواید گوارش 

کامل بهره مند شوید.
خیار

آیا می دانید دو برش خیار می تواند اثری شگفت انگیز روی پف اطراف چشم های شما 
داشته باشد؟ حالا تصور کنید خیار چه تاثیری می تواند داخل بدن شما داشته باشد! خیار 
حاوی سیلیکا، ویتامین C، و اسید کافئیک است که در کنار یکدیگر به خروج نفخ از بدن 
شما کمک می کنند. خیار محتوای آب خوبی نیز دارد که برای جلوگیری از احتباس آب 

فوق العاده است.
قاصدک

گیاه قاصدک که ممکن است در پارک ها یا باغچه خانه خود با آن مواجه شوید در واقع 
یک پروبیوتیک محسوب می شود و به معنای آن است که رشد باکتری های خوب در 
دستگاه گوارش را تشویق می کند. برگ های گیاه قاصدک به عنوان یک ادرارآور سم زدا 
و قدرتمند عمل می کنند، در شرایطی که ریشه آن به طور سنتی به عنوان ماده ای برای 
کمک به گوارش مورد استفاده قرار می گیرد. )اگر دسترسی به برگ های قاصدک ندارید، 
مارچوبه نیز یک پروبیوتیک و ادرارآور فوق العاده محسوب می شود.( اگر احساس نفخ می 
کنید یا برای چند روز رژیم غذایی نه چندان مناسبی را دنبال کرده اید، مصرف برگ های 

سرخ شده یا نوشیدن چای قاصدک می تواند به بهبود شرایط کمک کند.
زنجبیل

تقریبا همه از این مساله آگاه هستند که زنجبیل ماده ای فوق العاده برای گوارش است. 
زنجبیل به واسطه ترکیبات فنلی مفید به تحریک و بهبود گوارش کمک می کند. گوارش 
بهبود یافته به معنای شانس کمتر برای شکل گیری گاز بیش از اندازه در دستگاه گوارش 
است. زنجبیل به آرامش عضلات گوارشی نیز کمک می کند و در حفظ روند آرام و بدون 
مانع گوارش نقش دارد. افزون بر این، زنجبیل ویژگی ضد التهابی دارد و بر همین اساس 
ماده ای فوق العاده برای استفاده در رژیم غذایی روزانه بدون در نظر گرفتن این که نفاخ یا 

غیر نفاخ است، محسوب می شود.
سرکه سیب

سرکه سیب به تجزیه مواد غذایی در دستگاه گوارش، متعادل کردن سطوح pH و کنترل 
سطوح قند خون کمک می کند. از نظر مقابله با نفخ، سرکه سیب به تنظیم فرآیند گوارش 
در بدن شما کمک می کند و در نتیجه از ایجاد گاز بیش از اندازه و نفخ به واسطه گوارش 
ضعیف پیشگیری می کند. هر روز صبح می توانید یک قاشق چایخوری سرکه سیب را در 

آب گرم ریخته و میل کنید تا روزی خوب و بدون نفخ را تجربه کنید.
رازیانه

به عنوان یک چای، رازیانه می تواند در آرامش بخشیدن به اسپاسم های دستگاه گوارش 
کمک کند. این می تواند از ایجاد نفخ پیشگیری کند و شاید مهم تر از آن، از باد شکم 
جلوگیری کند. ترکیبی از رازیانه، هل، و کاسنی را می توانید به شکل چای میل کنید تا 

روند گوارش پس از یک وعده غذایی را بهبود ببخشد.
چای سبز

نه تنها چای سبز حاوی آب فراوان و آنتی اکسیدان ها است، بلکه به عنوان یک ادرارآور 
نیز عمل می کند. چای سبز به دلایل بسیاری مفید است که یکی از آنها مقابله با نفخ است.

اگر به نوشیدن چای علاقه دارید، چای Pu-erh، یک نوع چای سیاه سنتی، حاوی آنزیم 
هایی است که می تواند به تجزیه مواد غذایی گوارش نشده کمک کند. اگر به چای علاقه 
ندارید نیز قهوه تلخ و سیاه می تواند نفخ را کاهش دهد اما در نوشیدن آن نباید زیاده روی 
کنید. اگر پس از نوشیدن قهوه احساس نفخ کردید، این می تواند نشانه ای از حساسیت به 

کافئین باشد، پس محتاط باشید.
آووکادو

آووکادو سرشار از چربی های مفید است و بدون این که پرخوری کنید می تواند احساس 
سیری را در انسان ایجاد کند. از آن جایی که پرخوری از عوامل ایجاد نفخ محسوب می 
شود، آووکادو یک انتخاب غذایی فوق العاده محسوب می شود. مغزهایی مانند بادام، گردو و 
پسته نیز می توانند نتایجی مشابه را به همراه داشته باشند و خوردن مقدار اندکی از آنها در 
انسان احساس سیری ایجاد می کند. البته نباید در خوردن مغزهای نمکی زیاده روی کنید 
زیرا نمک بیش از اندازه مضر است. اگر غذاهایی بیش از اندازه شور مصرف کرده و احساس 
نفخ می کنید، یک آووکادو می تواند همه چیز را تحت کنترل درآورد. پتاسیم موجود در 

آووکادو می تواند به مقابله با آثار سدیم بیش از اندازه کمک کند.
مصرف مواد غذایی مغذی که به ایجاد احساسی خوب کمک می کنند، رفتار دوستانه و 
محترمانه با بدن خود، و تفکر مثبت را همواره مد نظر داشته باشید. از فعالیت های بدنی 

آرام مانند یوگا که به بهبود شرایط کمک می کنند نیز غافل نشوید.

آیا می توان به هنگام بیماری ورزش کرد؟
با وجود این که ورزش باعث سالم تر شدن تیم ایمنی بدن می شود و یکی از فواید ورزش 
کمتر شدن احتمال بیماری است، اما همواره این سوال پیش می آید که ورزش برای افراد 

بیمار، مفید است یا خیر؟
پزشکان معتقدند که نشانه های بیماری، تعیین کننده پاسخ این سوال است که افراد 

بیمار ورزش بکنند یا خیر؟
براین اساس در صورتی که بیشتر از ناحیه گردن به بالا احساس ناراحتی می کنید، برای 

مثال عطسه، سرفه و گلو درد دارید، می توانید ورزش های سبک انجام دهید.
اگر نشانه های بیماری پایین تر از گردن است برای مثال دل درد و معده درد دارید بهتر 
است ورزش نکنید. اگر تب، حالت تهوع و اسهال دارید بهتر است که کاملا استراحت کنید، 
زیرا در این حالت آسیب بدن کم می شود و بدن نیاز دارد که آب را نگه داری عرق کردن 
مناسب نیست. حتی در صورتی که به هنگام بیماری ورزش می کنید، شدت آن را زیاد 
نکنید. به هنگام بیماری بدن در حال ریکاوری است. ورزش هایی همچون پیاده روی، یوگا 

در این زمان مناسب تر هستند. 
بهتر است به حس بدن تان توجه کنید و شدت را بر اساس آن تنظیم کنید. مطمئن 
شوید که آب بدن شما تامین می شود. بهتر است به هنگام بیماری به باشگاه نروید، زیرا 
ممکن است بیماری را به دیگران منتقل کنید.پیاده روی در فضای باز فعالیت مناسبی برای 
این زمان است.در صورتی که مطمئن نیستید با وجود بیماری می توانید ورزش کنید یا نه، 

حتما از یک پزشک و متخصص در این باره سوال کنید.

علائم تیروئید چشمی را بشناسید!
متخصص غدد و بیماری های داخلی با اشاره به علائم ابتلا به تیروئید چشمی گفت: در 

صورت درمان نشدن این بیماری امکان از بین رفتن بینایی وجود دارد
مهران زمان زاده متخصص غدد وبیماریهای داخلی در ارتباط با علائم تیروئید چشمی 
اظهار داشت: تیروئید چشمی یک بیماری خودایمنی است که طی آن آنتی بادی هایی 

داخل بدن ترشح می شود.
وی افزود: این آنتی بادی ها می توانند بر غده تیروئید اثر گذاشته و بافت های پشت کره 

چشم و سطح چشم را تحت تاثیر قرار دهد.
متخصص غدد و بیماری های داخلی اضافه کرد: این تاثیرگذاری موجب می شود عضلات 
پشت کره چشم بزرگ شود و چربی های آن افزایش یابد، درنتیجه طی مراحل پیشرفته 
بیماری به بافت های فیبروز تبدیل می شود که این تغییرات باعث ایجاد علائم بالینی 

بیماری خواهد شد.
زمان زاده عنوان کرد: بیرون زدگی، زل زدگی چشم و باز ماندن چشم هنگام خواب 
همچنین دوبینی از نشانه های بالینی بیماری بشمار می رود که در مراحل شدید تر تیروئید 

چشمی می تواند موجب از بین رفتن بینایی شود.
وی تاکید کرد: گاهی در مراحل اولیه و بدون اینکه بیرون زدگی یا زل زدگی چشم ایجاد 
شده باشد بیمار احساس جسم خارجی در چشم و درد و ناراحتی هنگام پلک زدن دارد 

که این موارد هم جزء علائم اولیه تیروئید چشمی بشمار می رود.
متخصص غدد و بیماری های داخلی خاطرنشان کرد: افرادی که دچار چنین علائمی 
می شوند حتما باید به متخصص مراجعه کرده تا در مراحل اولیه بیماری تشخیص داده 

شده و از پیشرفت آن جلوگیری شود.

افزون بر موارد استفاده سلامت و زیبایی، کارهای بسیار دیگری می 
توان با لیمو انجام داد که همگی به صورت طبیعی و بی نیاز از مواد 
شیمیایی یا مواد افزودنی امکان پذیر هستند و البته در نهایت بویی 

شگفت انگیز نیز ایجاد خواهند کرد.
لیمو یکی از پر مصرف ترین و پر خاصیت ترین مواد غذایی در جهان 
است. جدا از درست کردن نوشیدنی های گوارا مانند لیموناد، از لیمو 
می توان برای اهداف مختلفی که حتی برخی از آنها خوراکی نیستند 

نیز استفاده کرد.
ترفندهای لیمویی که باید از آنها آگاه باشید!

به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "هوم رمدیز"، افزون 
بر موارد استفاده سلامت و زیبایی، کارهای بسیار دیگری می توان با 
لیمو انجام داد که همگی به صورت طبیعی و بی نیاز از مواد شیمیایی 
یا مواد افزودنی امکان پذیر هستند و البته در نهایت بویی شگفت انگیز 

نیز ایجاد خواهند کرد.
ماهیت اسیدی لیمو و روغن موجود در پوست این میوه آن را به یک 
عامل چند منظوره تبدیل کرده اند. افزون بر این، لیمو به آسانی در 
دسترس است و محصولی مقرون به صرفه محسوب می شود. در ادامه 

با برخی از ترفندهای جذاب لیمویی بیشتر آشنا می شویم.
از بین بردن آفت کش ها

محصولات غذایی ارگانیک همواره در دسترس نیستند و البته نمونه 
هایی گران قیمت تر نیز هستند. این در شرایطی است که مصرف مواد 
غذایی عادی مانند میوه ها و سبزیجات، به واسطه استفاده از آفت کش 

ها طی دوران رشد محصول برای سلامت انسان چندان خوب نیست.
شستشوی میوه ها و سبزیجات به تنهایی با آب برای رهایی از شر 
آفت کش های مضر کافی نیست. این جایی است که می توانید از یک 

لیموی تازه بهره ببرید.
1. یک قاشق غذاخوری آب لیمو تازه و دو قاشق غذاخوری جوش 

شیرین را ترکیب کنید.
2. یک لیوان آب به این ترکیب اضافه کرده و خوب به هم بزنید.

3. این محلول را داخل یک بطری اسپری بریزید.
4. محلول را روی محصول مورد نظر خود اسپری کنید و چند دقیقه 

صبر کنید.
5. در نهایت محصول را به خوبی بشورید و آن را با یک دستمال حوله 

ای خشک کنید.
استفاده از این روش خانگی شست و شوی میوه و سبزیجات می تواند 

آرامش خاطر بیشتری را برای شما ایجاد کند.
پاکسازی مایکروویو

اگر مایکروویو شما کثیف شده است و نیاز به پاکسازی دارد، لیمو می 
تواند پاک کننده ای مناسب باشد. ماهیت اسیدی لیمو به عنوان یک 
عامل خوب برای پاکسازی چربی ها و لکه ها عمل کرده و به شما کمک 
می کند از شر هر آن چه در مایکروویو جمع شده است، خلاص شوید. 

همچنین، بوی بد داخل دستگاه نیز از بین می رود.
1. یک ظرف مخصوص مایکروویو را با آب پر کنید.

2. آب یک یا دو لیمو را به آن اضافه کنید.
3. پوست لیموها را نیز در ظرف قرار دهید.

4. ظرف را داخل مایکروویو قرار داده و آن را برای 5 تا 10 دقیقه 
روشن کنید.

5. مایکروویو را خاموش کرده اما در آن را برای 5 تا 10 دقیقه دیگر 
باز نکنید.

6. در نهایت، در مایکروویو را باز کرده و داخل دستگاه را با یک لیف 
تمیز کنید.

جلوگیری از چسبیدن برنج
پختن برنج تقریبا ساده است، اما برای بسیاری جلوگیری از چسبیدن 
دانه های برنج به یکدیگر می تواند چالشی دشوار باشد. بافت نرم و پف 
کرده برای بسیاری از دستورالعمل های پخت برنج اهمیت دارد. برای 

کسب بهترین بافت، لیمو چیزی است که به آن نیاز دارید.

تنها کافی است یک قاشق غذاخوری آب لیمو تازه را به قابلمه برنج 
پیش از آن که آب به درجه جوش برسد، اضافه کنید. هنگامی که برنج 

پخت، حتی مزه لیمو را در آن احساس نخواهید کرد.
به عنوان پاداش، آب لیمو تازه به سفیدتر شدن رنگ برنج کمک 

خواهد کرد و جلوه زیبا و اشتها برانگیز بیشتری به آن می بخشد.
جلوگیری از سفت شدن شکر قهوه ای

برای جلوگیری از سفت و سخت شدن شکر قهوه ای، نگهداری آن در 
مکانی خنک و در ظرفی سرپوشیده و محفوظ از هوا پس از باز کردن 
کیسه یا پاکت اصلی آن مهم است. نگهداری مناسب به جلوگیری از 

سفت شدن و به هم چسبیدن شکر قهوه ای کمک می کند.
در کنار استفاده از ظرفی مناسب برای نگهداری از شکر قهوه ای، شما 
می توانید از یک ترفند لیمویی ساده نیز برای پیشگیری از سفت شدن 

شکر قهوه ای کمک بگیرید.
تنها کافی است دو پوست کوچک لیمو یا یک لیمو کامل را داخل 
ظرف بیندازید. دیگر مشکل سفت شدن و به هم چسبیدن شکر قهوه 

ای را تجربه نخواهید کرد.
از بین بردن رسوب های آهکی کتری

رسوب های آهکی داخل کتری که پس از مدتی استفاده از آن پدیدار 
می شوند، یک ترکیب کلسیمی رایج در لوازم آشپزخانه هستند که 
به طور مرتب با آب در تماس هستند و البته یک مزاحم همیشگی 
محسوب می شوند. این رسوبات سخت با یک عامل پاک کننده درست 

به خوبی از بین می روند و یکی از این مواد لیمو است.
ماهیت اسیدی لیمو به شل شدن رسوبات آهکی کمک می کند و 

حتی بویی فوق العاده به لوازم آشپزخانه می بخشد.
1. آب مقطر را تا حداکثر ظرفیت کتری داخل آن بریزید.

2. دو یا 3 لیمو را قاچ کرده و داخل کتری بیندازید.
3. آب را به نقطه جوش برسانید و سپس کتری را از روی حرارت 

برداشته و اجازه دهید خنک شود.
4. پس از خنک شدن آب، از یک برس نرم برای پاکسازی داخل 

کتری استفاده کنید.

5. دو یا سه بار داخل کتری را با آب تمیز بشویید.
6. سطح داخلی بدنه کتری را با یک پارچه تمیز پاک کنید و آن را در 

برابر جریان هوا قرار دهید تا به طور کامل خشک شود.
اگر همچنان رسوبی باقی مانده است این روند را بار دیگر تکرار کنید.

تمیز نگه داشتن تخته آشپزی
تمیز نگه داشتن تخته آشپزی از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است 
زیرا هر روز برای خرد کردن و برش دادن مواد غذایی از آن استفاده می 
شود. اگر تخته آشپزی شما ظاهر و بویی نامطبوع به خود گرفته است 

می توانید با استفاده از لیمو اقدام به پاکسازی آن اقدام کنید.
لیمو تمامی لکه های موجود روی تخته آشپزی را از بین می برد و 

حتی به مقابله با باکتری ها و بوی نامطبوع آن می پردازد.

1. مقداری نمک درشت را روی تخته آشپزخانه بپاشید.
2. یک لیمو را برش داده و آن را روی نمک بمالید.

3. با تمام توان خود به مالش ادامه دهید تا از یک لایه برداری خوب 
اطمینان حاصل کنید.

4. پس از اتمام لایه برداری، تخته آشپزخانه را با آب تمیز و ولرم 
بشویید.

از لیمو می توانید برای تمیز کردن رنده پنیر نیز استفاده کنید. تنها 
کافی است بخش گوشت دار لیمو را روی هر دو سمت رنده بکشید.

استفاده به عنوان لاک پاک کن
آیا از مهمانی باز گشته و متوجه شده اید که لاک پاکن ناخن تان 
تمام شده است؟ خب، اگر در یخچال خود لیمو دارید چندان جای 

نگرانی نیست.
لیمو می تواند به عنوان یک لاک پاک کن خوب عمل کند و حتی 

ناخن ها را سفیدتر از گذشته نماید.
1. ابتدا، ناخن های خود را به مدت 10 دقیقه در آب گرم خیس کنید.

2. اکنون، مقداری پنبه را در ترکیب برابر از آب لیمو تازه و سرکه 
فرو برید.

3. پنبه را به مدت 20 تا 30 دقیقه روی ناخن های خود قرار دهید.
4. با یک پارچه تمیز ناخن های خود را به خوبی مالش دهید تا لاک 

از بین برود.
پاکسازی کاشی ها و وان حمام

تمزی کردن وان و کاشی های حمام وظیفه ای خسته کننده و دشوار 
است. استفاده مداوم از صابون و روغن های مختلف در وان حمام می 
تواند لکه هایی زشت و چرب که به سختی می توان از شر آنها خلاص 

شد را ایجاد کنند.
محصولات تجاری پاک کننده جدا از قیمت حاوی مواد شیمیایی 
مختلف هستند که در برخی موارد مواجهه بلند مدت با آنها سلامت 
انسان را تحت تاثیر قرار می دهد. به عنوان راه حلی ساده برای پاکسازی 

حمام می توانید از لیمو و مقداری نمک کمک بگیرید.
ویژگی اسیدی لیمو به از بین بردن چربی ها کمک می کند، در 

شرایطی که ذرات نمک به عنوان یک لایه بردار عمل می کنند.
1. یک لیمو را نصف کنید.

2. مقداری نمک روی آن بریزید.
3. از نصفه لیمو برای مالش روی کاشی ها و وان حمام و لایه برداری 

استفاده کنید.
4. در نهایت، کاشی ها و وان را با آب شست و شو دهید.

استفاده از لیمو به عنوان یک پاک کننده طبیعی بوی خوبی به حمام 
می بخشد.

مقابله با مورچه ها در خانه
حضور مورچه ها در خانه مورد عجیبی نیست و مقابله با آنها می تواند 
دشوار باشد. اما با استفاده از لیمو می توانید به روشی طبیعی به مقابله با 
آنها پرداخته بدون این که از آفت کش های حاوی مواد شیمیایی مضر 
برای انسان و طبیعت استفاده کنید. رایحه لیمو چیزی است که مورچه 
ها را فراری می دهد. افزون بر این، ماهیت اسیدی لیمو در رایحه ای که 
مورچه ها برای مسیریابی از آن استفاده می کنند، اختلال ایجاد کرده و 
از این رو مورچه ها مسیرهای خود به سمت خانه شما را گم می کنند.

مقداری آب لیمو تازه را در یک ظرف بریزید. یک لیف را به این آب 
لیمو آغشته کرده و آن را روی تمام مناطقی که مورچه ها در آنها حضور 

داشته اند بمالید.
همچنین می توانید چند قطره روغن عصاره ای لیمو را روی توپ های 
پنبه ای ریخته و آنها را در کابینت ها و دیگر مناطقی که مورچه ها را 

مشاهده کرده اید، قرار دهید.
افزون بر این، تعدادی پوست لیمو تازه کوچک را در اطراف ورودی 

های خانه خود قرار دهید تا از ورود مورچه ها جلوگیری کنید.
این ترفندهای لیمویی ساده را برای چند روز ادامه دهید تا مورچه ها 

به طور کامل از خانه شما کوچ کنند.
کنترل هجوم کک ها

کک ها به واقع یک کابوس هستند زیرا می توانند موجب خارش و 
حتی بروز عفونت در انسان و حیوانات خانگی شوند. محصولات درمانی 
مختلفی برای مقابله با کک وجود دارند اما طبق معمول سرشار از مواد 

شیمیایی هستند.
یک روش ساده برای کنترل هجوم کک ها به شکل لیمو در دسترس 
شما قرار دارد. ماهیت اسیدی لیمو نه تنها کک های موجود را از بین 

می برد، بلکه تخم های آنها را نیز نابود می کند.
1. دو عدد لیمو را به نازکی برش دهید و برش های لیمو را در یک تابه 

حاوی آب قرار داده و آب را به نقطه جوش برسانید.
2. تابه را از روی حرارت برداشته و اجازه دهید محلول یک شب به 

همان حالت باقی بماند.
3. صبح روز بعد، محلول را صاف کرده و آن را داخل یک بطری 

اسپری بریزید.
4. این محلول را روی حیوان خانگی اسپری کنید تا خز آن مرطوب 

شود.
5. با استفاده از یک شانه کک خز حیوان خانگی خود را شانه بزنید.

6. این محلول را روی تمام مناطقی که نسبت به حضور کک در آنها 
مشکوک هستید، اسپری کنید.

»لیمو« و این همه کار!

 

خانه ای که می توان آن را با خود به سفر برد!

به تازگی خانه خورشیدی متحرکی طراحی و ساخته 
شده که می تواند به همراه ساکنان خود جابجا شود!

برای افرادی که عاشق سفر و در عین حال خواهان 
طراح  شرکت  هستند،  خود  منزل  در  استراحت 
استونیایی"Kodasema" خانه خورشیدی موسوم به 
کودا)KODA( را ارائه کرده که یک خانه پیش ساخته 

کوچک است و ظرف کمتر از چهار ساعت از محل 
استقرار خود جدا شده و جابجا می شود.

این خانه از بتن با ترکیبات خاص کارخانه ای و با 
انرژی ساخته شده است. ساختار  بهره وری  ویژگی 
قدرتمند آن اجازه می دهد این سازه در سطوح مختلف 
بدون نیاز به فنداسیون مستقر شود. شیشه های چهار 

لایه، دیوارهای بتنی و عایق مصرف انرژی را به حداقل 
می کند.  کمک  داخل  دمای  نگهداری  به  و  رسانده 
تمامی مواد مصرفی این سازه غیرسمی بوده و قابلیت 

بزرگتر شدن با افزودن فضای اضافی را دارند.
فضای اولیه ساخته شده کودا 25 متر مربع بوده و 
دارای فضای نشیمن و سرویس بهداشتی است، البته به 
دلیل استفاده از شیشه های بزرگ نور طبیعی به داخل 
نور مصنوعی کاهش  از  استفاده  نفوذ کرده و  منزل 
یافته است. در جلوی این شیشه های بلند نیز تراس 
قرار گرفته تا مانع ورود نور و گرمای بیش از اندازه 
به داخل شود.سقف این سازه از پنل های خورشیدی 
پوشیده شده که انرژی بیش از نیاز این منزل را تولید 
می کند. در منزل خورشیدی سیستم فاضلاب، تصفیه 
آب و برق موجود است، اما می توان برای مدت کوتاهی 

از دیگر منابع انرژی نیز استفاده کرد.
این منزل برای تابستان می تواند در کنار ساحل و 
در زمستان در مکانی دنج مستقر شود و قابلیت انتقال 
به محیط کار، کلاس درس، کارگاه و یا استودیو را نیز 
دارد. طراحی هوشمند اجازه استفاده بهینه از هر متر 
مربع این منزل را فراهم کرده و حتی مواد مصرفی آن 

نیز با این ایده هماهنگ هستند.
قیمت خانه خورشیدی کودا 85 هزار یورو بوده که 
با تجهیزات مختلفی همچون گرمایش،  این قیمت 

تهویه، آب و برق افزایش می یابد.

محققان به فناوری جدیدی دست یافته اند که طی آن از بدن انسان برای انتقال بی سیم 
کلمات عبور استفاده می کنند.

به نقل از انگجت، ارسال اطلاعات در فرمتهای بی سیم نظیر وای فای و بلوتوث رویداد 
پیچیده و جدیدی نیست با این حال این روش انتقال اطلاعات را نمی توان لزوما ایمن در 

نظر گرفت.
این روزها و همزمان با توسعه فناوری خانه های هوشمند، محققان به روشهای گوناگونی 
جهت انتقال ایمن اطلاعات از طریق بی سیم فکر می کنند و حالا به بدن انسان به عنوان 

مجاری قابل اطمینان رسیده اند.
در این نوآوری دیدنی، محققان دانشگاه واشنگتن شیوه ای را توسعه داده اند که در آن 
سیگنالهای بی سیم از یک صفحه لمسی در یک دست به دستگاه هوشمند دیگری که در 

دست دیگر قرار دارد با اتکا به تماس فیزیکی انتقال داده می شود.
ویژگی مهم این نوآوری در آن است که از الکتریسیته ساکن بدن انسان به عنوان مبنای 
اصلی کار استفاده می شود و درحالی که داده ها همچنان به طور بی سیم انتقال داده می 

شوند اما تنها به بدن انسان محدود هستند و امکان دسترسی اطرافیان به آنها وجود ندارد.
فناوری جدید محققان دانشگاه واشنگتن نه تنها برای خانه های هوشمند یا بازکردن قفل 
در خودرو کاربرد دارد بلکه از آن می توان برای انتقال ایمن و بی خطر اطلاعات به تجهیزات 
الکترونیکی پوشیدنی و حتی برای هماهنگ سازی شبکه حسگرهای تعبیه شده در بدن 

استفاده کرد.

انتقال بی سیم رمز عبور از بدن انسان

پژوهشگران پژوهشگاه نفت موفق به دستیابی به دانش فنی ساخت پایلوت بازیافت بخارات 
هیدروکربنی با استفاده از جاذب نانوساختار برای جایگاه های پمپ بنزین شدند.

 با تحقق این دانش، بازیافت ۹5 درصدی بخارات بنزین فراهم می شود. این دستاورد، 
یکی از دستاوردهای ملی پژوهشگاه صنعت نفت در حوزه نانو است که قرار است در نهمین 

نمایشگاه نانو تهران رونمایی شود.
نهمین جشنواره و نمایشگاه بین المللی نانو تهران، به عنوان یکی از بزرگ ترین نمایشگاه های 
این حوزه از فردا به مدت 4 روز با هدف ارائه آخرین دستاوردها و توانمندی های محققین و 
متخصصین فناوری نانو برگزار می شود که در این رویداد، پژوهشگاه صنعت نفت 14 دانش 
فنی جدید خود را ارائه می کند. یکی از این آنها، دانش فنی ساخت پایلوت بازیافت بخارات 

هیدروکربنی با استفاده از جاذب نانوساختار برای جایگاه های پمپ بنزین است.
در تهران حدود 300 جایگاه پمپ بنزین وجود دارد و به طور متوسط روزانه یک یا دو بار 
، بسته به میزان مصرف بنزین در جایگاه، مخازن ذخیره توسط تانکرهای سوخت بارگیری 

می شوند.
بر همین اساس با هر بار بارگیری مخازن، بخشی از بخارات بنزین وارد اتمسفر شده و باعث 
آلودگی محیط زیست می شوند از همین رو با نصب واحد بازیافت ترکیبات هیدروکربنی بر 
روی مخازن سوخت، بازیافت ۹5درصدی از بخارات بنزین معادل امکان پذیر شده و در نتیجه 

از ورود آنها به اتمسفر ممانعت به عمل می آید.
متقاضی این پروژه شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی بوده و در طی آن تولید جاذب 
کربن فعال نانو ساختار، طراحی و ساخت پایلوت بازیافت بخارات بنزین و پایش بخارات بنزین 
در جایگاه پمپ بنزین و بررسی عملکرد پایلوت، انجام خواهد شد. در حال حاضر طرح نهایی 

پایلوت مورد تایید کارفرما قرار گرفته و پروژه در مرحله ساخت پایلوت است

محققان دانشگاه کالج لندن معتقدند که سلول های 
بنیادی می توانند در آینده ای نزدیک برای تولید اندام های 

مصنوعی استفاده شوند.

سلول های بنیادی جنینی)ESC( حتی بعد از قرار گرفتن 
درون زنجیره ای از پلیمرها و طی فرایندی که آن ها به 
اصطلاح به صورت بافت های منعطف و مصنوعی بافته می 

شوند، قادر به زنده ماندن هستند.
محققان دانشگاه کالج لندن روی این موضوع تحقیقاتی 
انجام داده اند. آنها بر این باورند که سلول های بنیادی می 
توانند در آینده ای نزدیک برای تولید اندام های مصنوعی 

استفاده شوند.
در این مطالعه جدید محققان نشان داده اند که می توان 
با استفاده از یک تکنیک تقریبا جدید، رشته هایی از سلول 
های بنیادی جنینی را تولید کرد. این تکنیک جدید الکترو 
اسپری)electrospraying( نام دارد که دو سوزن فولادی 
ضد زنگ استفاده می کند که هر کدام در یک طرف قرار 
گرفتند که یک پلیمر ویسکوز و زیست تخریب پذیر را با 

محلولی از سلول های بنیادی جنینی استفاده می کند.
اعمال نیروی الکتریکی روی سوزن ها موجب بافته شدن 

چرخشی پلیمرها و سلول ها درون حلقه می شود. بعد از 
بیرون آوردن این مخلوط از حلقه، ساختاری سه بعدی شکل 

می گیرد.
محققان با استفاده از تکنیک تقویت دی ان ای، نشان 
دادند که این سلول ها در ساختار داربست حفظ شده اند 
و ژن های مربوط به بنیادینگی سلول ها نیاز دست نخورده 
باقی مانده اند و الگوی بیان ژنی سلول های الکترو اسپری 
شده با سلول های بنیادی کشت شده در شرایط طبیعی 

یکسان هستند. 
در ادامه آن ها معتقدند که بافت های ساخته شده از 
سلول های بنیادی جنینی در مقایسه با سلول های تخصص 
یافته تر، بعد از پیوند توانایی بیشتری برای تولید سلول ها و 
اندام های از دست رفته را دارند. بعد از پیوند، این سلول ها 
به لطف منعطف بودنشان، بر مبنای جایگاهی که پیوند شده 
اند، می توانند تحت تاثیر دارو و شرایط موجود در آن محیط 

به بافت دلخواه تبدیل شوند.

دستیابی به دانش فنی بازیافت بخارات بنزین

تولید اندام های مصنوعی با سلول های بنیادی جنینی

محققان کشور پس از موفقیت در ساخت و تجاری سازی تانکرهای حمل مواد پتروشیمی 
توانستند تجهیزات شهری و راهداری مخصوص زمستان را طراحی و به بازار عرضه کنند.

 عباس صابری، مجری طرح، زمینه تحقیقاتی خود را ساخت انواع تانکرهای حمل مواد 
سوختی و انواع کمپرسی ذکر کرد و افزود: در این مطالعات توانستیم نخستین تریلی کمپرسی 
قایقی را به سبکی جدید طراحی و عرضه کنیم و این مطالعات با تولید انبوه تانکرهای حمل 

مواد نفتی و پتروشیمی و تریلی ادامه یافت.
وی تولید تجهیزات راهداری را از دیگر دستاوردهای علمی خود نام برد و یادآور شد: 
بیل های برف روب جلوی کامیونی برگردان را با طراحی منحصر به فرد و کارآمدی ویژه تولید 

کردیم و موفق به تجاری سازی آن شدیم.
صابری به تولید نخستین سری نمک پاش های مکانیزه مورد نیاز بخش راهداری اشاره کرد 
و گفت: این نمک پاش ها با گذراندن آزمون های گوناگون موفق به اخذ استانداردها و پروانه های 

لازم بهره برداری شدند و اکنون در چرخه خدمت رسانی قرار دارند.
مجری طرح با اشاره به مطالعات صورت گرفته در زمینه ساخت بیل برف روب جلو 
کامیونی، نمک پاش مکانیزه تمام استیل و تجهیزات مخصوص جمع آوری و حمل  زباله، 
یادآور شد: از دیگر تجهیزات تولید شده ما می توان به مینی پک و پرس کامل با سیستم های 

دستی اتوماتیک در مدل های مختلف اشاره کرد که به بازار عرضه شده است.
وی از کسب سهم 65 درصدی از بازار تجهیزات زمستانی راهداری خبر داد و گفت: برای 
توسعه فعالیت ها و همکاری فنی و مهندسی در زمینه طراحی و تولید تجهیزات خدمات 
شهری با شرکت KARBA ترکیه که دارای سابقه طولانی در ساخت تجهیزات آتشنشانی 
و ماشین آلات لجن کش است و محصولات خود را به حدود 30 کشور دنیا صادر می کنند، 

همکاری مشترکی را آغاز کردیم.
صابری  خاطرنشان کرد: هم اکنون ماشین آلات لجن کش و کانال بازکنی خود را با 
همکاری فنی این شرکت به بازار عرضه می کنیم و این در حالی است که موفق شدیم برخی از 
محصولات خود را شامل دستگاه های نمک پاش و برف روب به کشور آذربایجان صادر کنیم.

موفقیت محققان کشور در تجاری سازی 
تجهیزات زمستانی راهداری



اجتماعی 6

در جلسه بنیاد قم پژوهی مطرح شد؛

زیرساخت های زائرپذیری قم خوب نیست
انتقاد نسبت به مطلوب نبودن زیرساخت های زائرپذیری و بی توجهی نسبت به آثار تاریخی 

قم از موضوعاتی بود که در جلسه بنیاد قم پژوهی مطرح شد. 
برگزاری کنگره تاریخ معماری و شهرسازی قم در سی ام دی ماه سال جاری بهانه ای شد تا 
اعضای بنیاد قم پژوهی سه شنبه شب دور هم جمع شده و از وضعیت شهرسازی و معماری 
تا مشکلات فرهنگی و اجتماعی در قم صحبت کنند. سیده شبنم فاطمی، دبیر علمی این 
کنگره در این جلسه به سابقه برگزاری آن در سطح ملی از سال 72 اشاره کرد و گفت: آخرین 
دوره این کنگره در سال 85 برگزار شد که سومین کنگره بود. وی ادامه داد: چهارمین کنگره 
قرار است ابتدا به صورت استانی با رویکرد کاوش تاریخ معماری استان ها برگزار شود. بعد 
از اینکه مقالات دیده شد ماحصل کنگره به کنگره چهارم می رسد که اوایل اردیبهشت ماه 

سال آتی برگزار خواهد شد.
ضعف منابع تاریخی درباره معماری و شهرسازی در قم

دبیر علمی کنگره تاریخ معماری و شهرسازی قم با اشاره به ضعف منابع تاریخی درباره 
معماری و شهرسازی در قم، اظهار داشت: تاریخ پرباری از قم در اذهان عمومی هست که به 
صورت شفاهی مطرح می شود اما جایی ثبت نشده است. وی افزود: اولین هدف این کنگره 
جمع آوری تاریخ قم و هدف دوم رسیدن به موضوعات پژوهشی در تاریخ قم است که می تواند 
موضوع پایان نامه های دکتری شود. فاطمی با اشاره به اینکه آشنایی با زمینه های مستند 
نگاری و چاپ تاریخ قم و آشنایی نسل جوان با تاریخ قم از دیگر اهداف این کنگره است، ابراز 
داشت: هدف نهایی ما هم رسیدن به راهکارهای عملی و الگوشناسی از این تاریخ است. به 
گفته وی، محورهایی که برای این کنگره مدون شده حوزه های زیادی را از حوزه های تمدنی 
فرادست تا مسائل جزئی تر مانند نقش سازه را در بر می گیرد. دبیر علمی کنگره تاریخ معماری 
و شهرسازی استان قم ادامه داد: ماحصل این کنگره یک کتاب می شود و اینکه این کنگره 
چه ارزش محتوایی داشته باشد به مشارکت ما در این زمینه باز می گردد. حوزه های فرهنگی 
طبیعی شهرها و روستاهای تاریخی، منظر فرهنگی شهر تاریخی، سازه در تاریخ معماری و 
شهرسازی، باستان شناسی معماری و شهرسازی، میراث آب و کشاورزی، میراث فرهنگی 

ناملموس و .... از جمله محورهای این کنگره هستند که وی به آن ها اشاره کرد.
آثاری که مهجور مانده اند

مصطفی سعادت طلب، رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای اسلامی شهر قم و یکی 
از اعضای هیئت علمی کنگره هم در این جلسه با اشاره به بی خبری نخبگان و متولیان از 
ردپاهای تاریخی در شهر قم، گفت: مشاوری که قرار بود آثار تاریخی شهر قم را شناسایی 
کند، حدود 400 اثر را شناسایی کرد. بعد که گشت و گذاری انجام دادیم متوجه شدیم آثار 
بسیار دیگری بوده که به حساب نیامده است.وی با اشاره به اینکه کارهای انجام نداده در این 
زمینه زیاد داریم، اظهار داشت: نکته مهم این است که مباحث فرهنگی و اجتماعی باید در 
کنار مسائل کالبدی دیده شود. این عضو شورای شهر قم در پاسخ به سئوال یکی از حاضران 
جلسه در تعریف معماری اسلامی، گفت: اگر بتوانیم تعریف یک مسلمان و یک شیعه را داشته 
باشیم تعریف معماری اسلامی را داریم. وی افزود: شیخ بهایی می گفت دو چیز را نگذارید 
دشمن از شما بگیرد. یکی فرهنگ شما و یکی هنر شما. الآن معماری قم از هنر بیرون آمده 
و یک سری ساخت وساز سودجویانه شده در نتیجه دیگر خلاقانه و ماندگار نیست. وی ادامه 
داد: معماری و شهرسازی امروز بر اساس نیاز اقلیم عدالت حق همسایگی و ... نیست بلکه بر 

اساس منافع شخصی است.
حفاظت از بافت تاریخی قم

عمار کاوسی، معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم هم با اشاره به اینکه هدف این کنگره شناخت و معرفی ارزش های تاریخی و 
فرهنگی و معماری در شهرها هست که در بم ارائه خواهد شد، گفت: مقصود اصلی از برگزاری 
این کنگره ها حفاظت از ارزش های تاریخی و فرهنگی معماری شهرهای ایران است. وی با 
اشاره به اینکه در دهه اخیر شاهد تخریب روز افزون بافت ها و معماری ارزشمند در شهرها 
هستیم، ابراز داشت: باید در راستای فرهنگ سازی در حفاظت از ارزش های معماری قدم 
برداریم. به گزارش مهر،وی ادامه داد: در بافت پیرامون حرم بررسی هایی انجام داده و آثاری 

را نشانه گذاری کرده بودیم که امروز که مراجعه می کنیم، دیگر آن آثار تخریب شده است.
در قم نسبت به آثار تاریخی نگاه مطلوبی نشده است

سید حسین قریشی، عضو هیئت علمی دانشگاه پیام نور قم هم در این جلسه به تاریخ 
هفت هزار ساله قم اشاره کرد و گفت: قم تعداد آثار بسیار زیادی دارد اما از لحاظ مطالعه و 
کتاب هایی که در این زمینه در اختیار داریم بسیار ضعیف هستیم. وی با اشاره به اینکه در 
قم نسبت به آثار تاریخی نگاه مطلوبی نشده ادامه داد: برخی اماکن تاریخی محل نگهداری 
حیوانات شده و برخی دیگر یا ویران شده یا در معرض ویرانی است. این استاد دانشگاه با 
اشاره به اینکه شهرهای کوچک تر و کم اهمیت تر از قم بیشتر در این موضوعات کار کرده اند، 
گفت: قم غنی ترین تپه های باستانی را دارد اما ضعیف ترین کارها را برای معرفی و حمایت از 
کاوش در این تپه ها انجام دادیم. سید مجید فارغیان قمی، یکی دیگر از اعضای هیئت علمی 
کنگره هم با اشاره به اینکه قم از لحاظ مستندنگاری و مکتوب کردن کارها بسیار ضعیف 
است، خاطرنشان کرد: ما نسبت به شهرهای کوچک اطرافمان در بسیاری از کارها در زمینه 
آثار تاریخی بسیار عقب هستیم. وی ادامه داد: در این حوزه باید کار جهادی انجام دهیم چرا 

که بسیار در این عرصه عقب هستیم و راه های نرفته زیادی داریم.
دفاع از احداث بلوار پیامبر اعظم)ص(

حسین سروش، از طراحان و معماران قم هم در این جلسه با اشاره به جایگاه حرم حضرت 
معصومه در شکل گیری معماری و تحول تاریخی معماری شهر قم اظهار داشت: در گذشته 
قم به محله لب چال منتهی می شده اما بعد از آمدن حضرت معصومه)س( و دفن شدن 
ایشان در باغ بابلان قم اطراف حرم مطهر توسعه پیدا می کند و حتی آن طرف رودخانه را به 
نام قم نو می شناسند. وی افزود: حرم حضرت معصومه)س( کانون بی نظیر جذب جمعیت و 
زائر به شهر قم است وتأثیر این کانون به معماری و شهرسازی شهر قم چیزی است که باید 
در نظر گرفته شود.این کارشناس معماری با اشاره به اینکه در سال های اخیر با توجه به رشد 
جمعیت یک سری جراحی اطراف حرم داشتیم که ضروری بوده، اظهار داشت: وجود خیابان 

پیامبر اعظم)ص( یک الزام بود و پدیده ای بود که باید انجام می گرفت.
ماجرای احداث خیابان آذر

وی خیابان های ارم و باجک و آذر را پایه های شکل گیری شهرسازی قم دانست و ابراز 
داشت: خیابان آذر بر اساس یک دستور حکومتی رضاشاه به شهردار قم در یکی از سفرهایش 
ساخته شد. سروش با اشاره به عبور رضاشاه از میدان مطهری و برخورد با دستفروشان، گفت: 
رضا شاه شهردار را می خواهد و با تحکم می گوید این چه وضعیتی است که دارید که تا روی 
پل دستفروشها و مراکز تجاری وجود دارد. او یک ماه مهلت می دهد تا خیابان آذر ساخته 
شود و استخوان بندی پیرامون حرم شکل می گیرد. وی افزود: با توجه به تحولات جمعیتی 
و روزهای پیکی که وجود دارد، شهرسازی قم باید بازنگری می شد که به این خاطر طرح 
جامعی برای این موضوع با نگاه 50 ساله در نظر گرفته شده تا توسعه جمعیتی را نداشته 
باشیم. وی با اشاره به اینکه طرح جامع تکلیف ما در توسعه پیرامون حرم روشن می کند 
تصریح کرد: بلوار پیامبر اعظم)ص( خیابانی است که هویت مذهبی شهر قم را تعریف کرده 
و در آینده بهترین خاستگاه معماری اسلامی خواهد شد. این کارشناس معماری با اشاره به 
اینکه شهرداری قم باید بر ساخت و سازها بلوار پیامبر اعظم)ص( نظارت داشته باشد گفت: 
ساخت مجتمع زمزم در بلوار عمار یاسر برخی از فرصت ها را از بین برد. وی با اشاره به اینکه 
جمکران کانون توجه مردم است و شب های چهارشنبه صدها هزار نفر را به سوی خود 
می کشد، گفت: زیرساخت های زائرپذیری در شهر قم خوب نیست. شهر قم کانون آرامش 

مردم ایران است و حرم مطهر و مسجد جمکران این دو مأموریت بزرگ را به عهده دارند.
تاریخ اجتماعی قم به کلی نادیده گرفته شده است

سید محسن محسنی، یکی از قم پژوهان در واکنش به دفاع سروش از طرح بلوار پیامبر 
اعظم)ص( اظهار داشت: توسعه نباید به قیمت از دست رفتن میراث تاریخی شهر باشد. آیا 

کشورهای دیگر توسعه نداشتند که توانستند میراث تاریخی خود را حفظ کنند؟
وی معتقد است تاریخ اجتماعی قم به کلی نادیده گرفته شده است. قم امروز هویت 
جمعیتی اش را از دست داده است و مهاجرپذیری موجب شده مردم اصیل قم در اقلیت 
باشند. سلیقه، یکی دیگر از قم پژوهان با اشاره به اینکه در قم به معماری همساز با اقلیم اصلًا 
توجه نداریم، ادامه داد: شهر قم بعد از اهواز گرم ترین شهر کشور در میان مراکز استان است 
اما در معماری همساز با اقلیم کاری نشده است. معصومی، یکی دیگر از حاضران جلسه با 
اشاره به توصیف یک جهانگرد از حرم معصومه)س( به عنوان یک مزار میان گل ها، گفت: 

امروز حرم مطهر یک مزار میان پاساژها شده و باغات از بین رفته اند.

به مدت هفت روز؛

موکب آستان مقدس حضرت معصومه)س(
در کربلا برپا می شود

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( گفت: موکب آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه)س( همزمان با اربعین حسینی)ع( در مسیر نجف به کربلا به مدت یک هفته برپا 

می شود. 
محمد جواد جهانگیرزاد در مصاحبه مطبوعاتی که ظهر چهارشنبه در ساختمان کریمه اهل 
بیت)س( برگزار شد، با اشاره به نزدیک شدن ایام اربعین حسینی)ع( اظهار داشت: همچون 
سال گذشته موکب آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( در جاده نجف اشرف به 
کربلای معلا برپا می شود و این موکب از 6 روز قبل از اربعین خدمات خود را ارائه می دهد و 
تا روز اربعین به مدت هفت روز فعالیت خواهد داشت. وی ادامه داد: قطعه زمینی به میزان 
11 هزار متر مربع خریداری شده و موکب امسال در وسعت بیشتر و با ارائه خدمات گسترده 

فعالیت خواهد کرد.
اسکان روزانه بیش از 3 هزار نفر

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( بیان داشت: موکب حرم مطهر روزانه به بیش از  
3 هزار نفر اسکان می دهد. وی افزود: ایجاد ایستگاه های صلواتی متنوع، برپایی مهمان سرای 
کریمه با توزیع حدود صد هزار پرس وعده غذایی و تأمین سرویس های بهداشتی و حمام 
برای زائران بخشی از خدمات موکب را شامل می شود. جهانگیرزاده ادامه داد: خدمات درمانی 
و بهداشتی در موکب حرم مطهر به صورت ویژه ارائه می شود به طوری که پزشک عمومی و 
متخصص به صورت رایگان بیماران را ویزیت می کنند و حتی اتاق عمل در حالت اضطرار و 

تزریقات و توزیع داروهای مورد نیاز زائران نیز وجود دارد.
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قضاوت نابجا و پیشداوری از جمله آسیب های رفتاری است که 
روابط انسانی را خدشه دار می کند؛ آسیبی که از کم صبری و آستانه 
تحمل پایین، منفی نگری و برنتافتن اصل نقد و گفت وگو ریشه می 
گیرد و متاسفانه نمودها و آثار آن را می توان در مناسبات اجتماعی 

به فراوانی دید. 
پیشداوری در مورد رفتار، گفتار و حتی نیت و اندیشه دیگران 
آسیبی رفتاری است که رواج آن پیکر فکری و روانی اعضای جامعه، 
روابط بین فردی و مدنی را می خراشد؛ منشی که نه بر اساس منطق 
و واقعیت بلکه اغلب بر پایه مجموعه ای از پیش فرض ها و گمانه زنی 

ها ناصواب شکل می گیرد.
پیشداوری و قضاوت نابجا پیامدهایی چون تبعیض، تحقیر و 
برچسب زدن به افراد را به دنبال دارد. برخی افراد تا اندازه ای در 
اندیشه قضاوتگر خود غرق می شوند که دست به نیت خوانی هم 
می زنند؛ رویکردی که جامعه را از مدار انصاف و میانه روی دور می 
کند. این در حالی است که بیشتر روانشناسان و جامعه شناسان، 
انسان را از سنجش زودهنگام دیگران منع کرده اند. آنان در مورد 
پیامدهای منفی این نوع نگرش برای روحیه و روان انسان ها و نیز 

روابط اجتماعی و خانوادگی افراد هشدارهای جدی داده اند.
روانشناسان بر این باورند که افراد بهتر است به جای تقویت حس 
بدبینی در خود و برچسب زنی به دیگران، گذشت را تمرین کنند و 
نگاهی خوشبینانه به رویدادهای پیرامون خود داشته باشند زیرا در 
گیرودار رفتار قضاوتگرانه، آرامش درونی و مثبت اندیشی از انسان هر 
روز دورتر و دورتر می شود.بزرگان دینی، فیلسوفان و ادیبان بزرگ 
جهان نیز در فرهنگ ها و منظومه های فکری مختلف همواره این 
رفتار را ناپسند و مردود شمرده اند. در این باره، حضرت علی )علیه 
السلام( پیشوای نخستین شیعیان، فرموده است قضاوتی که با تکیه 
بر ظن و گمان باشد، از عدالت برکنار است. حضرت عیسی )علیه 
السلام( نیز پیروانش را از قضاوت نابجا درباره دیگران چنین باز داشته 
است: درباره دیگران قضاوت نکنید تا مورد قضاوت قرار نگیرید. همان 
طور که شما دیگران را محکوم می کنید خودتان نیز محکوم خواهید 
شد. چرا پَرکاهی را که در چشم برادرت هست می بینی، ولی در 
فکر چوب بزرگی که در چشم خود داری نیستی؟ »نظامی گنجوی« 
شاعر بزرگ قرن ششم هجری، در »مخزن الاسرار« خود درباره این 
رهنمود پیامبر آیین مسیحیت سروده است: چون به سخن نوبت 
عیسی رسید/ عیب رها کرد و به معنی رسید ...عیب کسان منگر و 

احسان خویش/ دیده فرو بر به گریبان خویش. 

زشتی  درباره  هم  جهان  متفکران  و  نویسندگان  از  شماری 
پیشداوری و قضاوت ناصحیح قلم زده اند. »وین دایر« نویسنده نام 
آشنا و تاثیرگذار آمریکایی در نفی قضاوت نادرست نوشته است: با 
قضاوت کردن درباره دیگران، در حقیقت به بیان و شرح خود می 
پردازید. به باور این نویسنده تفاوت کسی که زیبا به نظر می رسد و 
کسی که جذاب نیست، در نوع پیشداوری ما است. هیچ کس روی 
این کُره زشت نیست؛ مردم تصمیم می گیرند برخی چیزها را زشت 
بپندارند. »مادر ترزا« راهبه کاتولیک آلبانیایی تبار و برنده جایزه صلح 
نوبل که به خاطر خدمات انسان دوستانه اش از شهرت و محبوبیت 
جهانی برخوردار است در این باره می گوید: اگر به قضاوت مردم 

بنشینی، دیگر زمانی برای دوست داشتن آنان نخواهی داشت. 

قضاوت نادرست، متهم کردن دیگری و برچسب زدن های مختلف 
در امثال ملیت های گوناگون چنین نکوهیده شده که فرانسوی های 
می گویند »اگر یک مقصر، بی گناه دانسته شود بهتر از این است که 
یک بی گناه، محکوم شود«. »انسان باید کلاهش را پیش خودش 

قاضی کند« هم مثلی ایرانی است که بارها آن را شنیده ایم. 
پیشداوری  بروز  های  ریشه  زمینه  در  گوناگونی  های  دیدگاه 
بیان شده است که از آن جمله، تنگی عرصه نقد و ظرفیت اندک 
نقدپذیری، کم صبری، کوتاهی زمان میان تفکر تا قضاوت و کمبود 
مثبت اندیشی در جامعه را می توان نام برد. در میان این عوامل، 
برخی نقش مستقیم و شماری کارکردهای نامستقیم در ایجاد و 
بازتولید پیشداوری دارند. به عنوان مثال در فضای تنگ نقد و ضعف 

نقدپذیری، بیان شفاف انگاره ها و دیدگاه ها با دشواری روبرو شده 
و خواه، ناخواه افراد به سمت گمانه پروری ناصواب سوق می یابند.

در این زمینه اما راهکارهایی برای جلوگیری از پیدایش و بازتولید 
پدیده قضاوت نابجا مطرح شده است؛

الف- ایجاد فضای نقد و گفت وگوی مسالمت آمیز و دوستانه در 
جامعه، خانواده و به طور کلی در تعامل میان انسان ها می تواند 
تا سطحی از میزان قضاوت های ناآگاهانه و پیشداوری ها بکاهد. 
وجود فضای نقد در مناسبات میان افراد در خانواده، مدرسه، دانشگاه، 
محیط شغلی و دایره دوستان و همچنین کنار رفتن سایه ترس از 
فراز ابراز نظر، بی شک می تواند مانعی پیش روی قضاوتگری نابجا 

ایجاد کند.
ب- کاهش آستانه تحمل، کم صبری و کوتاهی زمان میان تفکر 
تا تصمیم گیری و قضاوت، یکی دیگر از چالش های دامنگیر افراد 
قضاوتگر است. این افراد باید در برخورد با شرایطی که آنان را متمایل 
به قضاوت در مورد دیگران می سازد، به تمرین صبوری، شکیبایی و 

تفکر بپردازند و مهارت هایی را در این زمینه بیاموزند. 
از نگاه خوشبینانه به برخی  ج- گذشت کردن و بهره گیری 
موقعیت ها که ممکن است حس بدبینی را در افراد تشدید کند، 
راه دیگری برای کاهش برخوردهای قضاوتگرانه است. نبود روحیه 
بخشش و نداشتن تفکر مثبت، از دیگر عللی است که افراد را در دام 
قضاوتگری می اندازد. البته به باور صاحبنظران در مثبت اندیشی نیز 
نباید راه افراط را پیش گرفت چرا که در برخی موارد مثبت اندیشی 
مطلق ما را در قضاوت به اشتباه خواهد انداخت؛ همان گونه که منفی 

انگاری مطلق قضاوت انسان را مختل می کند.
کوتاه سخن آنکه، قضاوت نادرست و نابجا در بسیاری از موارد 
منجر به سوء تفاهم، رنجش خاطر خود و دیگران و تصمیم گیری 
های اشتباه می شود؛ موضوعی که می تواند تاثیر منفی و جبران 
ناپذیری در روابط میان افراد بگذارد. از این رو، بهتر آن است افرادی 
که روحیه قضاوتگرانه دارند به آموختن مهارت هایی برای خروج از 
فضای پیشداوری منفی نگرانه در مورد دیگران بپردازند و بکوشند 
با گفت وگو و تعاملِ مثبت، ابهام های ایجاد شده در روابط خود با 
دیگران را بزدایند. دستیابی به این مهم اما نیازمند بالا بردن میزان 
صبر، تحمل و نقدپذیری در جامعه است. در این پیوند، رسانه ها، 
مسوولان فرهنگی و نهادهای گوناگون جامعه چون خانواده، مدرسه 
و دانشگاه از کودکی تا بزرگسالی در شکل گیری این پیش زمینه ها 

نقش به سزایی دارند. 

پیشداوری و قضاوت نابجا؛ آفت روابط انسانی 

یک روان شناس گفت: رها کردن کودک پای تلویزیون فرهنگی است که در بسیاری 
کشورها منسوخ شده ولی هنوز در کشور ما به وفور مشاهده می شود.

فرناز امیراصلانی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در بسیاری از کشورها والدین به کودک 
می آموزند که تماشای تلویزیون نظم و قاعده ای دارد و باید برنامه های مخصوص خودشان را 
تماشا کنند. اما متاسفانه در فرهنگ ما قانونی برای تعیین ساعت و محل خواب کودک وجود 
ندارد و اهمیتی به قانون تماشای تلویزیون داده نمی شود. حتی بین والدین نیز توافقی در این 

رابطه وجود ندارد و کودکان، کنار والدین همه برنامه ها را تماشا می کنند.
این روانشناس ادامه داد: بسیاری مواقع دیده شده کودک حتی فیلم های ترسناک می بیند 
و متعاقب آن، سطح ترس و اضطراب شان بالا می رود. تماشای فیلم های درام خانوادگی نیز 
با فرهنگ کشور ما همخوانی ندارد؛ چراکه کودک را در معرض خرده فرهنگ های متضاد 
با فرهنگ محل زندگی خود قرار می دهد؛ در واقع بزرگسالان می توانند درست و غلط را 
تشخیص دهند و خیلی تحت تاثیر برنامه قرار نگیرند، اما بچه ها خیلی منطقی نیستند و به 

سادگی تحت تاثیر فرهنگ القایی این برنامه ها قرار گرفته و از آن الگو می گیرند.
وی با تاکید بر این که تناقضات فرهنگی باعث بروز مشکلات رفتاری عدیده می شود، 
افزود: بهتر است در خانواده برنامه و قوانین مشخصی برای تماشای تلویزیون از جانب 

کودکان در نظر گرفته شود. در بسیاری موارد اگر قانونی برای خواب کودک وجود داشته 
باشد، خود به خود کودک در معرض برنامه های مخصوص بزرگسالان قرار نخواهد گرفت. 
مثلا اگر کودک ساعت 8 بخوابد، فیلم های مربوط به افراد بزرگسال را که بعد از این ساعت 

پخش می شود، نمی بیند.
امیراصلانی تصریح کرد: برای نهادینه کردن قوانین در محیط خانواده، باید از سنین کم 
شروع کرد. در غیر این صورت، ممکن است کودک در رابطه با قوانین بحث کند و حتی از 
اجرای آن ها سرباز کند. البته اگر در خانواده برای تماشای تلویزیون قانونی وجود ندارد و کودک 
همه برنامه ها را تماشا می کند، بهتر است والدین در مورد آن چه در فیلم یا سریال نمایش داده 
می شود توضیح دهند و حتی به این مساله بپردازند که فرهنگ نمایش داده شده در فیلم، 

گاهی حتی در کشور مبداء نیز کاملا پذیرفته شده نیست.
این روانشناس خاطرنشان کرد: باید کودک بفهمد آن چه در فیلم نمایش داده می شود، 
ممکن است که در دنیای واقعی وجود نداشته باشد و حتی اگر وجود داشته باشد، ممکن 
است با فرهنگ ما کاملا مغایر باشد. معمولا کودکان از پنج سالگی به بعد می توانند متوجه 
تفاوت های فرهنگی و فردی و خانوادگی شوند. در همین راستا، عرف، قوانین و وضع مالی 

خانواده از مواردی هستند که باید در مورد آن ها به کودک توضیح داد.

هشدار؛ کودک را پای تلویزیون رها نکنید!

فرمانده انتظامی چابهار: 

۱4 عضو 3 باند سرقت مسلحانه در چابهار
 دستگیر شدند 

فرمانده انتظامی شهرستان چابهار در جنوب سیستان وبلوچستان گفت: 14 سارق حرفه ای 
عضو 3 باند بزرگ و پرخطر مسلحانه با پنج قبضه سلاح، مهمات جنگی و انواع سلاح سرد با 

تلاش ماموران انتظامی در چابهار دستگیر و تحویل مراجع قضایی شدند. 
سرهنگ محمد نوربخش در گفت وگو با ایرنا با تبریک هفته نیروی انتظامی اظهار داشت: 
پلیس اقدامات قاطعی را در هفته جاری برای شناسایی و دستگیری سارقان مسلح در مناطق 

شهری و روستایی انجام داده و به موفقیت های خوبی دست پیدا کرده است.
وی گفت: یکی از سه باند دستگیر شده سابقه همکاری با گروهک های تروریستی معاند نظام 
جمهوری اسلامی را دارد که هم اینک به 23 فقره سرقت های مسلحانه خودرو و موتورسیکلت 

و سرقت مسلحانه به عنف، زورگیری و آدم ربایی مسلحانه اعتراف کرده است.
وی کشف 12 موتورسیکلت سرقتی از 2 نفر، کشف 300 کیلوگرم پان، شناسایی و دستگیری 
2 آدم ربا و آزادی گروگان ها، دستگیری 2 متهم به قتل، دستگیری 4 سارق سیم و کابل برق، 
کشف نیم کیلوگرم مواد مخدر از نوع کریستال و کشف 12 کیلوگرم مواد مخدر از نوع حشیش 

را از دیگر اقدامات پلیس در چند روز گذشته عنوان کرد.
فرمانده انتظامی شهرستان چابهار از شهروندان خواست همکاری لازم را با پلیس داشته 
باشند و در اسرع وقت هرگونه وقوع جرم را به پلیس 110 اطلاع دهند. سرهنگ نوربخش 
افزود: پلیس با افزایش گشت ها و کنترل بیشتر در ورودی و خروجی چابهار کنترل لازم را 
برای برقراری نظم و امنیت شهر خواهد داشت و از هیچ کوششی برای ارتقای امنیت دریغ 
نخواهد کرد. وی از خبرنگاران، شهروندان و به ویژه افراد فعال در شبکه های اجتماعی فضای 
مجازی خواست از انتشار اخبار خلاف واقع در خصوص ناامنی های چابهار و همچنین اخبار 
دروغی که موجب رنجش خاطر و نگرانی شهروندان و سرمایه گذاران می شود پرهیز کنند. 
وی به هفته نیروی انتظامی نیز اشاره کرد و از مهمترین برنامه های در حال اجرای این هفته 
را برگزاری صبحگاه مشترک نیروهای مسلح، دیدار با خانواده معزز شهداء، نشست مردمی در 
مرکز نظارت همگانی، دیدار با بازنشستگان نیروی انتظامی، برگزاری مانور موتور سیکلت های 
قانونمند در سطح شهرستان، همایش پلیس و اصناف و دیدار با معتمدان و بزرگان، غبارروبی و 
عطرافشانی مزار شهداء، نشست با دستگاه های دولتی و مراجع قضایی، دیدار با امامان جمعه و 
جماعت، ارائه خدمات پزشکی در مناطق محروم، برپایی چادر خدمات درمانی در نقاط مختلف 
شهر، همایش طلایه داران فرهنگ ترافیک، تجلیل از رانندگان قانونمند و اهداء خون توسط 
پرسنل انتظامی عنوان کرد. شهرستان چابهار از توابع استان سیستان و بلوچستان با 260 هزار 
نفر جمعیت از شمال به شهرستان های نیکشهر، قصرقند و سرباز، از شرق به کشور پاکستان، از 
جنوب به دریای عمان )مکران( و از غرب به بندر کنارک متصل است. بندر چابهار و در فاصله 
645 کیلومتری جنوب زاهدان مرکز استان سیستان وبلوچستان از 2 شهر به نام های چابهار 
و نگور، سه بخش مرکزی، دشتیاری و پلان، شش دهستان و 438 روستا تشکیل شده است. 

4عضو یک خانواده در حادثه رانندگی 
در زنجان جان باختند 

برخورد 2 دستگاه خودرو پراید و رونیز صبح چهارشنبه در ماهنشان زنجان، چهار سرنشین 
پراید شامل والدین و 2 فرزندشان را در دم به کام مرگ فرستاد. 

مسئول روابط عمومی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی دانشگاه علوم پزشکی 
و خدمات بهداشتی درمانی استان زنجان گفت: این حادثه ساعت 8:36 دقیقه چهارشنبه به 
اورژانس اعلام و آمبولانس اعزامی از مرکز اورژانس شهرستان ماهنشان نیز پس از 6 دقیقه در 
محل حاضر شد. وی اظهار کرد: سرنشینان خودرو پراید که یک مرد 36 ساله )راننده(، زن 34 
ساله و 2 دختر 13 ساله و یک ساله بودند قبل از رسیدن اورژانس بر اثر صدمات وارده جان 
باختند و راننده خودرو رونیز نیز پس از اقدامات پیش بیمارستانی به بیمارستان رازی ماهنشان 
منتقل شد. مرادی محل وقوع تصادف را حدود 15 کیلومتری شهر ماهنشان روبروی شهرک 
صنعتی خلج ذکر کرد و افزود: راننده خودروی رونیز از نواحی مختلف بدن از جمله سر، صورت 
و گردن دچار صدمه و جراحات شده بود.  رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان زنجان نیز 
گفت: این حادثه به علت تجاوز به چپ خودرو پراید اتفاق افتاد که شدت برخورد به حدی بود 
که هر چهار سرنشین این خودرو جان خود را در همان لحظات نخست از دست دادند.  سرهنگ 
علی اصغرشیرمحمدی افزود: در این حادثه که در نزدیک روستای خلج در شهرستان ماهنشان 
و در برخورد رخ به رخ با خودرو رونیز اتفاق افتاده بود راننده این خودرو نیز به علت صدمات و 
جراحات با استفاده از آمبولانس به بیمارستان ماهنشان منتقل شد. به گزارش ایرنا، طی روزهای 
یکم و دوم مهر جاری پنج نفر، چهارم مهر چهار نفر و هفتم مهر نیز چهار نفر، ۹ مهر دو نفر، 
12 مهر یک نفر و 13 مهر نیز یک نفر در مسیرهای ارتباطی مختلف زنجان بر اثر وقوع حوادث 
رانندگی جان خود را از دست دادند که با حادثه اتفاق افتاده امروز در جاده ماهنشان مجموع 

تلفات انسانی جاده ای این استان از ابتدای ماه جاری تاکنون به 21 نفر رسید. 

فرمانده نیروی انتظامی، شناسایی باندهای قاچاق انسان 
در کشور خبر داد و گفت: مرزهای ایران در امنیت کامل 

قرار دارند. 

به گزارش خبرنگار مهر، سردار حسن اشتری به دیدار 
روز گذشته فرماندهان نیروی انتظامی با مقام معظم رهبری 
اشاره کرد و گفت: با همتی که همه دستگاه های نظامی 

دارند وضعیت امنیتی در کشور خوب است، تاکید رهبری 
بر افزایش فعالیت ها در کلانتری ها است. لذا، از همان روز 
گذشته بنا را بر این گذاشتیم که فرمایشات رهبری را تبیین 

کنیم و به مردم بگوییم چه کارهایی انجام داده ایم.
اظهارداشت:  کشور،  در  بیگانه  اتباع  جرایم  درباره  وی 
تخلفات اتباع بیگانه هم سریعا رسیدگی می شود تخلفات 
اتباع خارجی نسبت به ایرانی ها یا برابر است، یا کمتر است.

سردار اشتری ادامه داد: نظارت پلیس بر اتباع بیگانه زیاد 
است و با همکاری دستگاه قضائی نتایج خوبی هم حاصل 
از  شده است. در بحث استرداد مجرمان امسال 80 نفر 
مجرمان شناسایی شده اند و از داخل کشورهایی که بودند  
از طریق اینترپل مکاتبه شد و حدود 17 نفر از مجرمین 
توسط پلیس اینترپل مسترد شدند و مابقی در اولین فرصت 
مسترد می شوند. رئیس پلیس کشور افزود: تعامل خوبی بین 
پلیس ایران و دیگر کشورها وجود دارد و فقط چند کشور 
هستند که سیاسی برخورد می کنند اما در کل دیدگاه ها 
نسبت به پلیس و دستگاه قضایی کشورمان خوب است. وی 
درباره اعزام تیم پلیسی به ریو، گفت: تقاصای پلیس برزیل 
این بود که ایران در بحث امنیت بازی ها حضور داشته باشد و 
ما یک تیم مجرب را به برزیل فرستادیم که حضورشان بسیار 
مثمر ثمر بود. فرمانده نیروی انتظامی به وضعیت مرزهای 
کشور اشاره کرد و افزود: مرز کرمانشاه وضعیت خوبی دارد 
و مرزبانی نیروی انتظامی با حضور مقتدرانه اجازه تعرض به 
هیچ بیگانه ای را نمی دهد. بطوریکه در روزهای گذشته 

گروهی که قصد تعرض داشتند، توطئه آنها خنثی شد.
سردار اشتری، قاچاق انسان را جزو جرایم سازمان یافته 
برشمرد و گفت: در ایران بسیاری از باندهایی که قاچاق انسان 

انجام می دهند، شناسایی شده اند.

جوانی که دوستش را در پارک میدان حسن زاده به قتل رسانده بود، توسط پلیس 
شناسایی و دستگیر شد.

به گزارش  گروه حوادث، در ساعت 02:30 ، دوازدهم شهریور ماه از طریق مرکز فوریت 
های پلیسی 110 وقوع یک فقره درگیری منجر به جنایت به کلانتری 131 شهرری اعلام 

شد . 
با حضور مأمورین کلانتری در محل درگیری واقع در میدان حسن زاده و انجام تحقیقات 
اولیه مشخص شد فردی 31 ساله بنام "علیرضا . الف" بر اثر اصابت ضربه ی جسم تیز به 

پهلوی سمت چپ و به علت شدت جراحت وارده شده فوت نموده است . 
پرونده در اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ : 

با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "قتل عمـد" و به دستور بازپرس شعبه هشتم 
دادسرای عمومی و انقلاب شهرری ، پرونده جهت رسیدگی در اختیار اداره دهم پلیس 

آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت . 
شناسایی قاتل : 

کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ با حضور در محل وقوع جنایت و انجام 
تحقیقات از شاهدان صحنه جنایت موفق به شناسایی عامل جنایت شدند ؛ بنا بر اظهارات 
شاهدان جنایت ، مقتول طی درگیری با یکی از مجرمین سابقه دار بنام "علی . الف" که پیش 
از این نیز به اتهام ارتکاب قتل عمد دستگیر و روانه زندان شده و پس از گذشت چند سال 
تحمل دوران محکومیت و رضایت خانواده مقتول از زندان آزاد شده ، به قتل رسیده است . 
با شناسایی هویت کامل متهم پرونده بنام "علی . ج" ) 28 ساله ( و بررسی سوابق وی 
مشخص شد که او یک بار نیز در سال 1387 به اتهام قتل عمد دستگیر و روانه زندان شده و 
نهایتا در سال 13۹3 با اخذ رضایت خانواده مقتول از زندان آزاد شده است ؛ همچنین بررسی 
دیگر سوابق متهم نشان داد که وی از مجرمین سابقه دار در زمینه سرقت های بعنف بویژه 
کیف قاپی است که اولین بار در سن 16 سالگی دستگیر و پس از آن بارها به اتهام سرقت 

روانه زندان شده تا نهایتا آخرین بار نیز به اتهام قتل عمد دستگیر شده است . 
دستگیری متهم : 

با توجه به اطلاعات دقیق بدست آمده از متهم متواری پرونده و شناسایی تصویر وی توسط 
شاهدان صحنه جنایت ، دستگیری "علی . ج" در دستور کار کارآگاهان اداره دهم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت ؛ لذا کارآگاهان این اداره با شناسایی محل سکونت متهم در 

شهرری  شهرک صالحین  فاز دوم به این محل مراجعه و در تحقیقات پلیسی اطلاع پیدا 
کردند که "علی . ج" پس از ارتکاب جنایت از این محل متواری شده است . 

تحقیقات جهت دستگیری متهم در شرایطی در دستور کار کارآگاهان قرار گرفت که 
متهم با توجه به سوابق متعدد دستگیری و ارتکاب جرایم مختلف ، هیچ مکان مشخصی را 
برای خود انتخاب نکرده و عملا بلامکان بود ؛ با این وجود اقدامات پلیسی جهت شناسایی 
محل های تردد وی در دستور کار کارآگاهان قرار گرفت و سرانجام در ساعت 01:30 روز 
چهارشنبه مورخه 13۹5/07/14 ، در شرایطی که جهت خرید موادمخدر از نوع شیشه به 
پارکی در منطقه مشیریه مراجعه کرده بود ، دستگیر و در بازرسی از وی یک قبضه سلاح 

سرد ) قمه ( بهمراه آلات و ادوات مصرف شیشه کشف شد . 
اعترافات متهم : 

متهم پس از دستگیری و انتقال به اداره دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ صراحتا به ارتکاب 
جنایت و قتل عمـد یکی از دوستانش ) مقتول ( بنام "علیرضا . ج" ) 31 ساله ( اعتراف کرد . 
متهم در اعترافات اولیه عنوان داشت : "هیچ انگیزه ای برای ] ارتکاب جنایت [ نداشتم ؛ با ] 
مقتول [ دوست بودم و درگیری به صورت ناگهانی ایجاد شد ؛ فقط من چاقو داشتم و مابقی 
دوستان قصد جدا کردن ما دو نفر را داشتند ؛ فقط یک ضربه به سمت پهلوی چپ ] مقتول 
[ پرتاب کردم " .  مقتول در توضیح شب حادثه نیز به کارآگاهان گفت : " من در پارک حسن 
زاده شهرری بودم که مقتول بهمراه یکی از دوستانش که او را نمی شناختم ، با یک دستگاه 
موتورسیکلت داخل پارک آمد ؛ شروع به فحاشی کرد و ضربه ای با مشت به صورتم پرتاب 
کرد ؛ ابتدا تصور کردم که علی در حال شوخی کردن است اما او کاملا جدی بود ؛ در ادامه با 
یکدیگر درگیر شدیم ؛ من یک ] قبضه [ چاقوی 15 سانتی متری با دسته چوبی همراه خود 
داشتم که با همان چاقو ضربه ای به سمت چپش پرتاب کردم ؛ علی )مقتول( پس از خوردن 
چاقو به سرعت سوار موتور شد تا از محل دور شود اما چند متر از پشت موتور به روی زمین 

افتاد و من نیز با دیدن این صحنه به سرعت از محل متواری شدم ". 
سرهنگ کارآگاه حمید مکرم ، معاون مبارزه با جرایم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ 
، با اعلام این خبر گفت : با توجه به اعتراف صریح متهم به ارتکاب جنایت ) قتل عمـد ( و 
دیگر دلایل بدست آمده در طول رسیدگی به پرونده ، قرار بازداشت موقت از سوی بازپرس 
محترم پرونده صادر و متهم جهت انجام تحقیقات تکمیلی در اختیار اداره دهم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت " . 

سردار اشتری عنوان کرد؛

شناسایی باندهای قاچاق انسان

 قاتل به دوستش هم رحم نکرد

عامل جنایت شبانه درشهرری دستگیر شد
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نکــته

همانگونه که پیش بینی می شد شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان پس از یک دور بازسازی تشکیلاتی بعد از برگزاری دور 
دوم انتخابات مجلس دهم، با حضور اکثریت اعضای این شورا در 
دفتر محمدرضا عارف تشکیل جلسه دادند تا فعالیت رسمی انسجام 
بخشی اصلاح طلبان برای دو انتخابات ریاست جمهوری و شورای 
شهر و روستا را آغاز کنند. بعد از تشکیل کمیته ای برای آسیب 
شناسی عملکرد فعالیت گذشته شورا و تعیین ترکیب جدید در 
نهایت ساز و کار فعالیت شورای عالی برای دور جدید با حضور برخی 

چهره های ملی اصلاح طلب مشخص شد.
سیاست گذاری  عالی  شورای  جلسه  اولین  ترتیب  این  به 
این شورا  اعضای  اکثریت  برگزار شد که  اصلاح طلبان در حالی 
متشکل از احزاب عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات، برخی از 
احزاب فراگیر اصلاح طلب و برخی از اشخاص حقیقی اصلاح طلب در 
این جلسه حضور داشتند. از جمله شخصیت های ملی اصلاح طلب 
که در ترکیب جدید وارد ساختار شوارای عالی شدند مصطفی 
معین، ابوالقاسم سرحدی زاده و محمد سلامتی هستند. قرار است 
فراکسیون امید هم سه نفر را به شورای عالی اصلاح طلبان جهت 
عضویت در این شورا معرفی کند. پیش بینی می شود تعداد اعضای 
شورای عالی با حضور نمایندگان احزاب، شخصیت های حقیقی و سه 
عضو فراکسیون امید به حدود 43 نفر برسد. در این جلسه پس از 
ارائه گزارشی از سوی آیت الله موسوی تبریزی درباره عملکرد کمیته 
تعیین ترکیب شورای عالی، انتخاب هیات رئیسه موقت در دستور 
کار قرار گرفت که با اجماع حداکثری محمد رضا عارف رئیس موقت 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان شد و بر اساس تصمیم 
اتخاذ شده نائب رئیس موقت هم رئیس دوره ای شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات شد که در مقطع فعلی علی تاجرینا از سوی انجمن 
اسلامی جامعه پزشکی در جلسات حضور دارد و عملًا نائب رئیس 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان شد. دبیر هیأت رئیسه موقت 
هم نماینده انجمن روزنامه نگاران زن انتخاب شد. کمیته ای هم برای 
جهت نهایی کردن آئین نامه شورای عالی سیاست گذاری معین و 
قرار شد ظرف مدت یک هفته پیش نویس آئین نامه شورا توسط 

کمیته تدوین و به هیات رئیسه موقت ارائه شود.
طی ماه های اخیر برخی جریانات سیاسی تلاش داشتند تداوم 
فعالیت شورای عالی اصلاح طلبان را با مخاطراتی رو به رو کنند. حتی 
محمدرضا عارف رئیس فراکسیون امید هم در اظهارنظری گفته بود 
»عده ای می خواهند شورای عالی اصلاح طلبان را متلاشی کنند« 
اما با همبستگی و هماهنگی بین اعضای شورا تلاش برخی جریانات 

برای آسیب زدن به شورای عالی با شکست مواجه شد.
محمد رضا عارف نیز که برای دومین بار ریاست شورای عالی 
سیاستگذاری را با تصمیم جمعی عهده دار شد، پس از پاین جلسه 
شورای عالی اصلاح طلبان اظهار امیدواری کرد که با تشکیل جلسات 
شورای عالی سیاست گذاری، منتقدان ادامه فعالیت این شورا، به این 
جمع بپیوندند. رئیس فراکسیون امید می گوید که سعی شد، نظرات 
منتقدان لحاظ شود، هرچند که ممکن است تمام نظرات آنها تأمین 
نشده باشد. اما در یک کار جمعی نمی توان انتظار داشت که نظرات 

همه یکسان و کامل تأمین شود.
در ادامه متن کامل گفت  وگو را می خوانید:

در  گذاری  سیاست  عالی  شورای  عملکرد  به  توجه  با 
انتخابات مجلس دهم، آینده فعالیت این شورا را در انتخابات 
ریاست جمهوری آینده و همینطور انتخابات آینده چه گونه 

پیش بینی می کنید؟
به نظرم یکی از مهم ترین دستاوردهای ما در انتخابات ۹2، تشکیل 
شورای عالی سیاست گذاری که دستاورد ارزشمندی هم بود. چراکه 
جریان اصلاحات را به انسجام رساند و عملًا ما با یک مرکز فرماندهی 
و مدیریت رو به رو بودیم. با آسیب شناسی فعالیت ها در دور گذشته، 
ارزیابی عملکرد و در عین حال نظر سنجی که از اعضای شورا و 
استان ها کردیم، جمع بندی عمومی و کلی ما این بود که فعالیت شورا 
باید ادامه پیدا کند. بحث همیشگی ما حاکمیت احزاب و تحزب است 
اما قطعاً می دانیم که هیچ حزبی نمی تواند به عنوان یک حزب فراگیر 
در انتخابات شرکت کند و از این رو کشور ناگزیر به فعالیت جبهه ای 
است. اگر بپذیریم که شرایط برای فعالیت مستقل احزاب فراهم نشده 
است، این ساز و کار جواب می دهد. با نظر سنجی هم ادامه راه بهترین 
راه است و در خود شورا هم ما این بحث را داشتیم و حتی کارگروهی 
هم داشتیم که بعضی از ملاحظات و نگرانی هایی که برخی احزاب 
عضو شورای عالی سیاست گذاری را لحاظ کنیم. خوشبختانه هم در 
نهایت به تفاهم خوبی رسیدیم. همه احزاب عضو شورای هماهنگی 
مجدداً و چند حزب جدید عضو جبهه اصلاحات هم عضو هستند 
و تعدادی هم از اعضای حقیقی که نقشی در همبستگی و انسجام 

جبهه اصلاحات می توانند داشته باشند هم عضو این شورا هستند. از 
این جهت امیدوارم که عملکرد این شورا در دور جدید بهتر از دوره 
قبل باشد تا این شورا بتواند در انتخابات نقش هماهنگی و انسجام 

داشته باشد.

گفتید که امیدوارید دور جدید بهتر از دوره قبل باشد. 
با توجه به جلسات شورا و اعضای جدیدی که حضور دارند، 

شما امیدوار هستید که عملرد شورا بهتر شود؟
با اینکه مبنا را باید تقویت احزاب باید بگذاریم و فعالیت فراگیری 
باید داشته باشیم و همه فعالین اصلاح طلب را در صحنه حاضر داشته 
باشیم، راه دیگری به نظر ما نمی رسد. چون خیلی از افراد برجسته 
اصلاح طلب عضو هیچ حزبی نیستند و نمی توان از وجود آنها استفاده 
نکرد. اگر بخواهیم آنها به میدان بیایند ناگزیر به حرکاتی چون شورای 
عالی سیاست گذاری هستیم تا انشاء الله به چند حزب فراگیر برسیم.

همیشه در سخنرانی هایتان علاوه بر تقویت احزاب تاکید 
می کردید که نقش افراد حیقیقی را نمی توان در نظر نگرفت. 

ترکیب فعلی را نسبت به گذشته چه طور می بینید؟
ما به جایگاه شخصیت های غیر حزبی هم احترام می گذاریم و 
از آنها هم باید استفاده کنیم. به نظرم ترکیب فعلی ترکیبی منطقی 
است. چراکه 60 درصد آن را احزاب و 40 درصد هم شخصیت های 
حقیقی تشکیل می دهند. این ترکیب خوبی است و با ساز و کاری 
که در گذشته دیدیم، تصمیمات اجماعی خواهد بود. یعنی سعی 
می کنیم که روی مشترکات حرکت کنیم و احساس نمی کنم که 

شورای عالی در کارآیی و به نتیجه رسیدن کارها به مشکل بربخورد.

طی  احزاب  برخی  سوی  از  عالی  شورای  به  نقدهایی 
بیانیه ای اخیراً اعلام شد. فکر می کنید که در طول فعالیت 

شورا، آن ها به مجموعه بپیوندند؟
حدود 5 حزب نامه نوشتند و اعلام مخالفت کردند. نقطه نظرات 
آنها سعی شد که اصلاح و اعمال شود. خواهش ما این است که بر 
اساس مشترکات جلو برویم و دموکراسی هم همین را می گوید. آن ها 
عضو جبهه بودند و شورای هماهنگی جبهه اصلاحات رأی گیری 
کرده که عضو شورای عالی سیاست گذاری شوند. بنابراین اگر به 
دموکراسی اعتقاد داریم باید آنها هم تمکین کنند. اگرچه ممکن است 
که خواسته صد در صدی آنها تأمین نشده باشد. این البته طبیعی 
است که در یک حرکت جبهه ای خواسته ای هیچ کس صد در صد 
تأمین نمی شود. ما باید بر اساس خواسته های حداقلی و مسئولیت 

پذیری حداکثری جلو رویم تا انشالله به حزب فراگیر برسیم.

انتخابات دیگر هم انتخابات شوراهاست که انتخاباتی 
گونه  چه  گذاری،  سیاست  عالی  شورای  است.  محلی 

می خواهد به این انتخابات ورود کند؟
شورای اسلامی شهر و روستا خیلی مهم است و پایه مردم سالاری 
در کشور است. در هشت سال دولت اصلاحات هم این شوراها 
تشکیل شد و نگاه من به این شوراها هم به عنوان یک پارلمان محلی 
است. یعنی باید با اصلاح قانون و بازنگری در وظایف و اختیارات 
شورای اسلامی شهر و روستا به جایی برسیم که تلقی پارلمان محلی 
ایجاد شود. به عبارت دیگر امور داخل محل آن شهر یا روستا به 
عهده شورا با اختیارات خوب قانونی بگذاریم. بنابراین با این نگاه شورا 
اهمیت پیدا می کند و ما باید تلاش جدی داشته باشیم. اگر شورای 
عالی سیاست گذاری، قوی حاضر شود و در سیاست گذاری و انسجام 
بخشی در استان ها با لحاظ کردن مسائل منطقه ای قوی حاضر شود، 
موفق می شویم. البته ما در انتخابات دوره قبل )انتخابات مجلس دهم( 
دخالت در امور استان ها و شهرستان ها نکردیم و همین مسیر را ادامه 
می دهیم یعنی با سیاست گذاری، شهرستان ها و استان ها را کمک 
می کنیم که بتوانند با نسجام خوبی در انتخابات شوراها شرکت کنند.

تلاش هایی که گفتید، فقط در راستای انسجام بخشی 
است؟

مهم ترین مسأله ما انسجام بخشی است که در هر استان و 
شهرستان فقط یک صدا از جبهه اصلاحات شنیده شود.

یعنی نحوه ورود شما فقط از طریق سیاست گذاری و 
انسجام بخشی است؟

بله. ما سیاست گذاری می کنیم و شاخص ها و معیارها را مشخص 
می کنیم تا بر اساس آنها، آن استان یا شهرستان بتواند لیست خود را 

ببندد که ما با چند لیست مواجه نباشیم.

 آرایش انتخاباتی در جریان اصولگرا به مرور شفاف تر 
اردوگاه  اوضاع  بر  ابری  مانند  احمدی نژاد  گویی  می شود، 
اصولگرایان بود که چون کنار رفت دقیق تر می توان درباره 
معادلات انتخابات ریاست جمهوری سال 96 و نقشی که 
اصولگرایان در این میدان رقابت سیاسی ایفا خواهند کرد با 

فعالان و تحلیلگران سیاسی به بحث و گفتگو نشست.
امیر محبیان از فعالان سیاسی اصولگرا معتقد است: هنوز 
نمی توان از شمار نامزدهای اصولگرا سخن گفت ولی شاید 
در وهله نخست بیش از انگشتان یک دست، نامزد در میان 

اصولگرایان به صحنه بیاید.
تغییر شورای مرکزی جبهه پایداری و گزینه  مدنظر این 
تشکل اصولگرا، نگاه احمدی نژاد به انتخابات 96، اختلاف 
جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
تعداد  نقدی،  یارانه  رقم  افزایش  وعده  آوری  رأی  میزان 
موتلفه  انتخاباتی  های  مدل  و  اصولگرا  جریان  نامزدهای 
و ایثارگران دیگر موضوعاتی بود که در این گفتگو دکتر 

محبیان درباره آنها صحبت کرد.
وی معتقد است پایداری ها به سمت ضرغامی یا فتاح 
نخواهند رفت، او این را هم می گوید که احمدی نژاد رای و 

سازمان هوادارانش را بذل و بخشش نمی کند.
مشروح این گفتگو را در ادامه بخوانید:

 آقای محبیان! تغییرات در شورای مرکزی پایداری و حذف 
باقری لنکرانی،  چهره هایی چون زهره طبیب زاده، کامران 
روح الله حسینیان و سیدمحمود نبویان را چگونه ارزیابی می 
کنید؟ چقدر ترکیب جدید شورای مرکزی پایداری با آیت الله 

مصباح هماهنگ است؟
دگرگونی شورای مرکزی احزاب امری غیر طبیعی نیست و آن را 
لزوماً نباید استوار بر سناریویی پیشین دانست ولی در گمانه زنی های 
سیاسی گاهی بر روی این دگرگونی ها محاسباتی صورت می گیرد. 
برای نمونه شاید تحلیلگری این گونه واکاوی کند که شاید کنار رفتن 
یا کنار گذاشتن آقای حسینیان از روی نبود موضع گیری روشن او در 
جریان کنار رفتن دکتر احمدی نژاد از میدان انتخابات باشد و یا کنار 
رفتن دکتر باقری لنکرانی برای نامزدی در انتخابات باشد؛ ولی درستی 

یا نادرستی این گمانه ها در بستر زمان محک زده می شود.
در این میان از دو گزینه که دغدغه ها و گفتمانی نزدیک 
به جبهه پایداری دارند این روزها زیاد نام برده می شود، پرویز 
فتاح و عزت الله ضرغامی، نظر شما درباره آنها چیست؟ 
آیا آنها خصوصیات لازم برای حمایت شدن از سوی جبهه 
پایداری را دارند؟آ یا ممکن است محمود احمدی نژاد نیز از 

گزینه مورد نظر جبهه پایداری در انتخابات حمایت کند؟
باشند؛  پایداری  جبهه  نامزدهای  از  نامبرده  افراد  این که  در 
تردید دارم. گمان این که نامزد پایداری از درون سازمانشان بیرون 
بیاید زیادتر است؛ برای نمونه کسی چون دکتر لنکرانی. ولی درباره 

پشتیبانی دکتر احمدی نژاد، من شک دارم که احمدی نژاد ظرفیت 
مردمی خود را بذل و بخشش کند. احمدی نژاد برای فضای نبود 
انتخاباتی خود هم برنامه دارد. منش احمدی نژاد تا آنجا که از او 
شناخت دارم با گردن نهادن و واپس نشینی ناهمساز است. او هر 
راهی بسته شود راهی نو را خواهد یافت. حدس می زنم احمدی نژاد 
می کوشد از گذرگاه انتخابات شوراها، سامان هواداران و انگیزه آن ها را 

حفظ کرده و راهی نو به سوی قدرت بیابد.
به نظر شما احمدی نژاد سال 96 به چه کسی رأی می 
برای  و  به روحانی رأی می دهد  او  دهد؟ برخی معتقدند 
شکست اصولگرایان تلاش می کند تا به آنها ثابت کند پایگاه 

رأی ندارند.
تردید دارم  احمدی نژاد رای خود را آشکار کند؛ از سوی دیگر 
احمدی نژاد به سمت گیری سیاسی خود از دیدگاهی ایدئولوژیک نگاه 
می کند و برای رای خود ارزشی قایل است که برای آن همسنگی 
نمی شناسد. ازاین رو با آن کفه ترازوی کسی را سنگین نخواهد کرد. 
با این  همه اگر بتوانم در ذهن او رخنه کنم درمی یابم که او در میان 
اصولگرایان به نامزدی هم وزن خود قائل نیست بنابراین گمان دارد 
که اصولگرایان بدون او آماده به کنار زدن روحانی نیستند. احمدی 
نژاد به بازیگردانی خود باور دارد و شاید زمانی قصد کند که هنر خود 
را در چرخاندن اصولگرایان در سال 84 درباره دیگران و حتی رقبای 

سرسخت پیشین خود بیازماید.

برخی می گویند با نهی احمدی نژاد از کاندیداتوری در 
انتخابات ریاست جمهوری روحانی دیگر رقیب جدی ندارد 

و دو دوره ای شدن ریاست جمهوری اش قطعی است، نظر 
شما چیست؟

به گمانم روحانی با کنار رفتن احمدی نژاد نفسی آسوده کشید 
باشند  اصلاحات  جریان  در  کسانی  نیست  اندیشه  از  دور  ولی 
که اندوهگین شوند. برخی ها شاید در اندیشه بودند که در فضای 
دوقطبی؛که احتمال پیروزی نامزدشان بیشتر بود؛ با شکست احمدی 
نژاد، بی پشتوانگی بخش هایی از حاکمیت را به گمان خویش به رخ 
بکشند. این فضا از آنان ستانده شد. از سوی دیگر در فضای دوقطبی 
که احساسات بر خرد چیره می شود؛ میل به پرسش از میان می رود 
و کسان پیش از سنجش، گزینش می کنند. اکنون روحانی بیش از 

فضای دوقطبی باید پاسخگوی بخردانه کم و کاستی ها باشد.

آقای محصولی گفته از نظر جبهه پایداری باید دنبال نامزد 
اصلح رأی آور باشیم نظر شما چیست؟آیا این نوعی تجدید 
نظر در دیدگاه انتخاباتی جبهه پایداری در سال 92 نیست 
چرا که آیت الله مصباح در آن سال فرموده بودند "گاهی باید 

فرد اصلح - ولو رای آوری نداشته باشد"؟
شرط بایسته اصلح بودن، عدم رای آوری نیست که با گفته ای 
چون جستجو برای اصلح رای آور گمان کنیم که دگرگونی در موضع 
رخ داده است. این سخن گفته شده تعارضی منطقی با سخن آیت 

الله مصباح ندارد.
ریشه اختلافات جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم را چه می دانید؟ آیت الله مقتدایی اخیرا گفته 

بود دیگر همکاری گذشته میان این دو تشکل روحانی وجود 
ندارد؟ آیا اینجا هم در پشت قضایا باید دست آقای هاشمی 

را دید؟
روحانیون حتی اگر اختلافات سخت داشته باشند در لحظات 
از  می گذارند؛  کنار  را  خود  کشمکش  ضرورت،  پایه  بر  حساس 
نایکسانی رای های روحانیان در دو تشکل روحانی، گرمای لازم برای 
برون رفت اصلاح طلبان از سرمای گوشه نشینی به دست نخواهد آمد.
آیا این دفعه نیز استراتژی انتخاباتی اصولگرایان براساس 
تکلیف شرعی نامزدها تعیین می شود؟ به نظر شما جریان 

اصولگرا در انتخابات 96 چند کاندیدا خواهد داشت؟
تکلیف شرعی مبنای کار سیاسی اصولگرایان است و اگر کسانی 
این گزاره را به شوخی یا دستاویز سوداگری قدرت تبدیل کنند؛ نباید 
آن را کم ارزش شماریم. مهم آن است که افزون بر تکلیف شرعی 
باید شرایط بایسته هم آماده شود و آن مقبولیت لازم برای حضور 
در صحنه انتخابات است. هنوز نمی توان از شمار نامزدها سخن گفت 
ولی شاید در وهله نخست بیش از انگشتان یک دست، نامزد در میان 

اصولگرایان به صحنه بیاید.
آیا وعده یارانه نقدی همچون سال 84 و 88 می تواند 
ریاست  انتخابات  نامزد  یک  سبد  به  میلیونی  چند  آرای 
جمهوری واریز کند؟ اینکه آقای محسن رضایی صحبت از 

یارانه 100 هزار تومانی کرده را چگونه ارزیابی می کنید؟
وعده های شیرین و زودبازده همواره فریبنده توده ها است ولی 
مردم ما این شعارها را آزموده اند و بهتر آن است که سیاستمداران از 
روش های جوامع نخستین برای برانگیختن نیازهای اولیه مردم بهره 
نگیرند که هم با رسالت و مسئولیت آنان ناهمساز است و هم آزمون 
ثابت کرده است که آینده خوبی ندارد. افزون بر این درباره دکتر رضایی 

و دیگران نیت خوانی نمی کنم و آن را نیز درست نمی دانم.
نظرتان درباره مدل تیم  کاندیدا که مدنظر ایثارگران و 

رهپویان است، چیست؟
روش شناساندن هم زمان گروه نامزد با شناساندن خود او کار 
شایسته ای است که در جهان مرسوم است ولی گمان ندارم در ایران 
اکنون کسی در این کار پیشگام شود ولی از پایه این کار را چون 
دامنه آگاهی مردم را می گستراند و به گزینش آن ها ژرفا می دهد؛ 

ارزشمند می دانم.
مدل نامزد حزبی موتلفه چه طور؟ آیا قدمی جدی برای 
نهادینه کردن تحزب در تحرکات سیاسی است یا یک اقدام 
تاکتیکی برای خراب کردن بازی نواصولگراها )پایداری و 

ایثارگران(؟
را  آنان  دارم  موتلفه  حزب  سیاستمداران  از  که  شناختی  با 
سیاستمدارانی با دغدغه دین می دانم و گمان ویران گری چهره 
رقیبان را برای آنان ناپسند می دانم ولی برداشت من آن است که 
شاید در پس زمینه ذهن آنان این باشد که شناساندن نامزد حزبی به 
آنان دستی بالاتر و پرتر در هر چانه زنی آینده سیاسی درون جناحی 

را خواهد داد.

محمد رضا عارف:

 فقط یک صدا از جبهه اصلاحات شنیده شود

محبیان: احمدی نژاد برنامه دارد 

رونمایی از کاندیدای پایداری ها

 نظرسنجی و سنجش رقیب برای اعلام حضور

 تکاپوی چراغ خاموش احزاب 
در مسیر انتخابات

هفت ماه تا زمان برگزاری انتخابات دوازدهمین دوره ریاست جمهوری و پنجمین دوره 
شوراهای اسلامی باقی مانده است اما گزارش ها حاکی از فعالیت چراغ خاموش احزاب برای 

رسیدن به گزینه مطلوب خود و تلاش برای کسب آرای حداکثری در سال 13۹6 است.
فعالیت احزاب و گروه های سیاسی برای انتخابات سال آینده ریاست جمهوری و شوراهای 
اسلامی شهر و روستا به این دلیل چراغ خاموش است که معتقدند نباید فضای کشور را زود 

انتخاباتی کنیم و فرصت را از دولت برای توسعه و سازندگی کشور بگیریم.
جریان های فعال در این انتخابات را می توان به چهار دسته اصولگرایان، اصلاح طلبان، 

اعتدالگرایان و حامیان احمدی نژاد تقسیم کرد.
با توصیه رهبر معظم انقلاب به محمود احمدی نژاد مبنی بر حضور نیافتن وی در عرصه 
انتخابات و پاسخ او به معظم له تکلیف احمدی نژادی ها مشخص شد. هر چند کنار رفتن 
احمدی نژاد از عرصه انتخابات،این گمانه زنی را در افکار عمومی ایجاد کرد که او با توجه به 
سوابق گذشته خود بی تفاوت نمی نشیند و به همراه حامیانش از نامزد دیگری حمایت می 
کند یا بر روی انتخابات شوراهای اسلامی به خصوص شورای اسلامی پایتخت تمرکز خواهد 
کرد اما با این حال عبدالرضا داوری یکی از نزدیکان رییس جمهوری سابق اعلام کرد که 
احمدی نژاد و حامیانش براساس رهنمود رهبر معظم انقلاب اسلامی تا سال 13۹6 از سیاست 

ورزی منع شده اند و هیچ فعالیتی نخواهند داشت.
اصولگرایان نیز که در دو انتخابات گذشته نتوانستند پیروزی مدنظر خود را کسب کنند 
باردیگر عزم خود را جزم کرده اند تا بتوانند با ایجاد یک وحدت و اجماع کامل، خود را برای 

انتخابات آینده آماده کنند و این بار نیز محوریت همچنان جامعه روحانیت مبارز است.
اصولگرایان در انتخابات سال آینده علاوه بر تلاش در عرصه انتخابات ریاست جمهوری به 

طور ویژه روی انتخابات شورای اسلامی شهر تهران تمرکز دارند.
برخی گمانه زنی ها حاکی از اجماع اصولگرایان برای نامزدی محمدباقر قالیباف در انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده است که حسین قربانزاده از نزدیکان او به خبرنگار سیاسی ایرنا 
گفت: قالیباف حتما در ماه های آینده نظر خود را برای ورود اعلام می کند اما تا کنون در این 

زمینه اظهارنظر نکرده است.
اصلاح طلبان نیز که توانسته اند در دو انتخابات گذشته گام های اول و دوم را طی کنند 
حال به دنبال آن هستند تا پیروزی گام سوم را بدست آوردند و بر دو عرصه انتخابات ریاست 
جمهوری و شوراهای اسلامی تمرکز کرده اند که گزینه آنان برای انتخابات ریاست جمهوری 

همچنان حسن روحانی است و جز او گزینه ای دیگر ندارند.
اختلاف ایجاد شده در اردوگاه اصلاح طلبان بر سر تشکیل شورای سیاستگذاری اصلاح 
طلبان است که برخی احزاب حامی این تفکر معتقدند ترکیب این شورا نباید اعضای حقیقی 

باشد بلکه باید احزاب در این شورا محور قرار بگیرند.
اعتدالگرایان نیز به عنوان یک جریان سیاسی برای انتخابات سال آینده برنامه ریزی دارند و 
حسن روحانی را نامزد مورد حمایت خود برای انتخابات ریاست جمهوری می دانند و در حال 

برنامه ریزی برای انتخابات شوراهای اسلامی در تهران و مراکز استان ها هستند.
این روزها با وجود فعالیت چراغ خاموش احزاب برای انتخابات سال 13۹6، بحث ها و گمانه 
زنی ها مبنی بر حضور افراد مختلف در عرصه انتخابات ریاست جمهوری مطرح می شود و نام 
برخی چهره های سیاسی بر زبان ها جاری است اما هیچکدام از شایعات تایید یا تکذیب نشده 
و شاید دلیل آن این باشد که بسیاری افراد منتظر نظرسنجی و سنجش رقیب خود برای اعلام 

حضور در عرصه انتخابات هستند.

روحانی بهترین گزینه اصلاح طلبان در انتخابات
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی در گفت و گو با ایرنا با اشاره به راهبرد اصلاح طلبان 
برای انتخابات سال آینده ریاست جمهوری و شوراهای اسلامی گفت: در شرایط کنونی بهترین 
و برترین گزینه ای که جریان اصلاح طلب برای انتخابات آینده ریاست جمهوری به آن فکر می 

کند، شخص حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی است.
محمدجواد حق شناس افزود: همانطور که اصلاح طلبان گام اول را در انتخابات سال 
13۹2 و گام دوم را در انتخابات سال 13۹4 برداشتند بنای آنان این است بتوانند گام سوم را 
در انتخابات سال 13۹6 با همان فرمول قبلی البته با اشتباه های کمتر و وحدت نظر بیشتر 
بردارند. وی ادامه داد: اصلاح طلبان تلاش خود را در این چارچوب انجام می دهند که با وفاق 
حداکثری و در عین حال با توجه به شرایط و حساسیت کشور براساس مشارکت حداکثری 
مردم در امر انتخابات و توجه به حقوق آن ها و نیازی که جامعه برای معرفی نیروهای کارمد و 
شایسته و توانمند دارد و همچنین براساس شایسته سالاری و تقویت نهادهای مدنی حرکت 
کنند. عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی گفت: در ارتباط با بحث ریاست جمهوری همه 
تلاش اصلاح طلبان بر این است که بتوانند به یک وفاق حداکثری برسند و براساس فرمول 

سال 13۹2 حرکت کنند.

 هیچ حزب اصلاح طلبی نیست که بخواهد از روحانی عبور کند
از سوی دیگر دبیر کل حزب وحدت وهمکاری ملی نیز در گفت و گو با خبرنگار سیاسی 
ایرنا درباره راهبرد اصلاح طلبان برای انتخابات سال آینده اظهارداشت: شورای سیاست گذاری 
اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس دهم شکل گرفت و تمام اصلاح طلبان تاثیرگذار در 

انتخابات موافق این شورا بودند که کار آن با آغاز به کار مجلس دهم به پایان رسید.
محمدرضا راه چمنی افزود: برای اینکه در انتخابات سال آینده شوراهای اسلامی چه سازو 
کاری انجام پذیرد برخی اصلاح طلبان معتقدند که شورای قبلی تداوم داشته باشد و برخی 
معتقدند چنین موردی نیاز و ضرورت ندارد که ما شورایی راه بیندازیم که بیش از 50 درصد 
اعضای شورا اشخاص حقیقی باشند. راه چمنی افزود: تا جایی که اطلاع دارم برای انتخابات 
سال آینده ریاست جمهوری هیچ حزب اصلاح طلبی نیست که بخواهد از روحانی عبور کند.

وی ادامه داد: بعید می دانم محمدرضا عارف نیز قصدی برای حضور در انتخابات سال آینده 
داشته باشد، شاید برای انتخابات ریاست جمهوری سال 1400 بیاید البته در عالم سیاست 

هرچیزی امکان پذیر است.

 تشکل شورایی از فعالان سیاسی اصولگرا برای انتخابات آینده
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز نیز درباره فعالیت های این تشکل و راهبرد اصولگرایان 
برای انتخابات سال آینده گفت: با احزاب، گروه ها و شخصیت های اصولگرا برای انتخابات سال 
آینده رایزنی می کنیم، این تشکل علاوه بر انتخابات سال آینده ریاست جمهوری در انتخابات 
شوراهای اسلامی نیز ورود می کند. غلامرضا مصباحی مقدم افزود: برای انتخاب نامزد اصلح در 
انتخابات ریاست جمهوری و شوراهای اسلامی با احزاب و گروه ها و شخصیت ها رایزنی می 

کنیم و با مشورت آنان به جمع بندی می رسیم.
وی یادآورشد: جامعه روحانیت مبارز در انتخابات سال آینده به طور مستقیم به انتخابات 
شورای اسلامی شهر تهران ورود پیدا می کند و به طور غیر مستقیم نیز به انتخابات شوراهای 

اسلامی در شهرستان های کشور وارد می شود.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز خاطرنشان کرد: شورایی از فعالان سیاسی تشکیل می 

دهیم که از این شورا هیات رییسه ای انتخاب می شوند و کار را دنبال می کنند.

اجماع اصولگرایان روی یک نامزد
حسین قربانزاده دبیر کل جمعیت پیشرفت و عدالت ایران اسلامی و از نزدیکان محمدباقر 
قالیباف نیز در پیش بینی خود از فعالیت اصولگرایان برای انتخابات سال آینده گفت: پیش 
بینی من این است در این انتخابات اصولگرایان به دلیل تجربه ای که در انتخابات ریاست 
جمهوری گذشته و مجلس به دست آوردند حتما یک مسیر دیگر را دبنال می کنند که یکی 
از ابعاد اجماع بر یک نامزد در انتخابات ریاست جمهوری و یک فهرست برای انتخابات شورای 

اسلامی شهر خواهد بود.

 حامیان احمدی نژاد فعالیتی برای انتخابات نخواهند داشت
عبدالرضا داوری یکی از نزدیکان رییس جمهوری سابق در گفت و گو با  ایرنا درباره مباحث 
مطرح شده پیرامون ورود حامیان محمود احمدی نژاد به عرصه انتخابات شوراهای اسلامی 
افزود: وقتی رهبر معظم انقلاب حضور احمدی نژاد را در انتخابات به صلاح ندانستند و نوعی 
فعالیت وی در انتخابات را نهی کردند، در واقع جریان احمدی نژاد را از سیاست ورزی نهی 
کردند. داوری افزود: انتخابات تنها یک روز خاص نیست بلکه یک فرآیند است لذا وقتی از 
انتخابات کنار گذشته می شوید از این فرآیند کنار گذاشته شده اید که محور اصلی این فرآیند 
سیاست ورزی است. وی ادامه داد: جریان احمدی نژاد تا سال 13۹6 از سیاست ورزی منع 
شده و کنار گذاشته شده اند طبیعتا وقتی از سیاست ورزی کنار گذاشته می شوند از هر نوع 

فعالیت سیاسی امتناع می کنند.
این فرد نزدیک به محمود احمدی نژاد گفت: انتخابات شوراهای اسلامی شهر و حمایت از 
یک فرد خاص در انتخابات ریاست جمهوری همه از جنس سیاست ورزی و فعالیت سیاسی 
است بنابراین با توجه به این که جریان احمدی نژاد از سیاست ورزی منع شده اند، طبیعی 
است که فعالیت در انتخابات شورای اسلامی شهر یا حمایت از دیگر نامزدها نخواهند داشت و 

حامیان احمدی نژاد تا سال 13۹6 در صحنه سیاست نخواهند بود.

روحانی گزینه اعتدالگرایان برای انتخابات ریاست جمهوری
رییس جبهه مستقلین و اعتدالگرایان نیز در گفت و گو با خبرنگار سیاسی ایرنا با اشاره 
راهبردهای این جبهه در انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی افزود: براساس خط 
فکری خود که همان مستقل و اعتدالگرایان است برای انتخابات ریاست جمهوری گام بر 

می داریم. 
قدرت الله حشمتیان تاکید کرد: هنوز به جمع بندی کامل برای حمایت از فرد خاصی در 

انتخابات سال آینده نرسیده ایم اما دولت روحانی را حمایت کردیم و می کنیم.
وی با بیان این که گزینه ما برای انتخابات ریاست جمهوری سال آینده تا این لحظه آقای 
روحانی است، اظهارداشت: کمیسیون انتخابات در این جبهه فعال است و همزمان با شکل 

گرفتن ستاد انتخابات کشور روسای کمیته های مختلف را انتخاب می کنیم.
رییس جبهه مستقلین و اعتدالگرایان گفت: اگر روحانی قدری به خواسته های مردم بیشتر 

توجه کند، ما همانند گذشته از وی حمایت می کنیم.
حشمتیان افزود: در خصوص بحث انتخابات شوراهای اسلامی نیز راهبرد ما این است تا 
با برخی از جریان ها همسو شویم و احتمال دارد با اصلاح طلبان ائتلاف کنیم و در تهران و 

مراکز استان ها لیست دهیم.

 ضرورت انسجام داخلی و پرهیز از دوقطبی سازی طی روزهای 
گذشته، یکی از برجسته ترین محورهای سخنان مسوولان و سران 
جمهوری اسلامی ایران بوده است. به تازگی »حسن روحانی« رییس 
جمهوری کشورمان در توئیتی درباره ایجاد شکاف و دوقطبی شدن 
جامعه هشدار داد و نوشت: تفرقه، شکاف و دوقطبی شدن جامعه، 
آغاز انحطاط خواهد بود. ما همه زیر یک چتر محافظ هستیم که چند 
قسمت کردن آن، امکان پذیر نیست. وی همچنین، هفتم مهرماه 
در جمع علما، ایثارگران و برگزیدگان استان قزوین بر اهمیت حفظ 
وحدت تاکید و اظهار کرد: اختلاف سلیقه اشکال ندارد اما بسیار مهم 
است که به عنوان اعضای یک خانواده، اهداف اصلی و مهم را گم 
نکنیم. ...باید همگان خود را عضو یک خانواده بدانیم چرا که رقابت 
های حزبی وقتی به کینه، کینه توزی و تنازع منجر شود، انحطاط 
آغاز خواهد شد. پیش از آن، رهبر انقلاب در جلسه درس خارج فقه 
پنجم مهرماه درباره این خطر هشدار داده و دوقطبی شدن را برای 
جامعه مضر دانسته بود. در این پیوند، گروه پژوهش و تحلیل خبری 
ایرنا با جلایی پور جامعه شناس و مدرس دانشگاه تهران گفت وگو 
کرد. مدرس جامعه شناسی دانشگاه تهران در کنار تشریح آسیب 
های ناشی از دوقطبی سازی میان طرفداران نظام و مخالفان آن، 
قطب بندی های انتخاباتی را که در چارچوب قوانین صورت می گیرد، 
مثبت و مفید ارزیابی کرد. جلایی پور، هشدارهای مسوولان و سران 
کشور با هدف جلوگیری از دوقطبی سازی های منفی را تدبیری بجا 
و پخته دانست که در راستای تامین منافع ملی صورت گرفته است. 
وی همچنین، پیش بینی کرد به دلیل تنوع در برنامه های نامزدهای 

انتخاباتی، رقابت های سالم و جدی، پیش رو خواهیم داشت.

در ادامه، مشروح گفت وگوی ایرنا با جلایی پور آمده است:
منظور رهبری و رییس جمهوری از دوقطبی شدن جامعه 

چیست؟
 دوقطبی شدن به 2 معنا است؛ یک معنای آن جنبه منفی دارد 
و چهره سیاسی چون آقای احمدی نژاد استعداد ایجاد این فضای 
دوقطبی را در جامعه داشت. معنای رایج دیگر به دوقطبی سازی ها 
در صحنه انتخابات و آرایش نیروها اشاره دارد. در معنای نخست و 
منفی دوقطبی سازی، در نهایت نیروهای مخالف و موافق نظام در برابر 

یکدیگر صف آرایی می کنند.
 آیا در وضعیت کنونی خطر بروز نوع نخست از دوقطبی 

احساس شده است؟
با توجه به تجربه های دهه گذشته، مشکلات بنیادی درون جامعه 
و اوضاع ناآرامی که در منطقه وجود دارد، در شرایط کنونی باید از 
ایجاد دوقطبی به معنای نخست آن دور شویم. ایران به شدت به اتحاد 
مستحکم میان جامعه و حکومت نیاز دارد. وجود دوقطبی منفی به 

منافع ملی، زیان اساسی وارد خواهد ساخت.
چگونه می توان با مرور تجربه های گذشته از بروز این 

خطر جلوگیری کرد؟
طی سال های گذشته، احمدی نژاد با وجود نداشتن راهبردی 
درست در اداره کشور، در دوقطبی سازی نقش پررنگی ایفا کرد. وی 
ابتدا با ایجاد دوقطبی وارد صحنه انتخابات سال 1384 شد. او با معرفی 
خود به عنوان نماد پاکی و مردی پاک که از درون ملت برخاسته، 
هاشمی رفسنجانی را در جبهه مقابل نشان داد. او طوری وانمود کرد 
که رفسنجانی نماد نظام و خود نماد مردم است و میان نظام و مردم 

تقابل وجود دارد. به این ترتیب وارد عرصه انتخابات شد.
آیا در شرایط کنونی کشور، امکان دوقطبی سازی وجود 

دارد؟
احمدی نژاد تا مدتی پیش قصد داشت بار دیگر وارد انتخابات شود 
یعنی پیش از اینکه دادگاهِ دارای صلاحیتی به حجم تخلف های وی 
رسیدگی کند. اکنون دیگر وی نمی تواند خود را مخالف فساد معرفی 
کند چراکه کسی حرف های وی را باور نمی کند. تنها راه احمدی 
نژاد برای موفقیت در انتخابات ایجاد دوقطبی موافق و مخالف نظام بود. 
این همان موضوع خطرناکی بود که مسوولان هشدار آن را می دهند.

البته از منظر حقوقی هر نیرویی که از نظر قانونی و دادگاه های 
صالحه محکوم نشده است باید بتواند در انتخابات شرکت کند اما از 
نظر سیاسی- اجتماعی برای جلوگیری از دوقطبی سازی طرفداران 
نظام و مخالفان نظام، این هشدارها تدبیری بجا و پخته بود. جامعه 
ایران تحمل این قطبی سازی و بحران سازی را ندارد و درک این نکته 

باعث نگرانی و اعلان هشدار شده است.
قطب بندی نوع دوم که مثبت و مفید ارزیابی می کنید، 

چیست و چگونه تحقق می یابد؟
این نوع از قطب بندی در فرایند انتخابات خود را نشان می دهد 
که در آن نامزدهای انتخاباتی با حضور در عرصه رقابت ها و معرفی 
برنامه های خود، در پی جلب رضایت مردم اند. از طرفی، در جامعه ما 
مشکلات سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی بسیاری وجود دارد 
که هر کدام از آنها همانند موضوع کنسرت ها می تواند به مساله ای 
مهم تبدیل شود. بنابراین، در انتخابات 13۹6 که مردم نیز در آن نقش 
فعالی خواهند داشت، دوباره آرایش سیاسی شکل می گیرد ولی این 

قطب بندی انتخاباتی نه علیه نظام که در داخل نظام است. پیش بینی 
می کنم که به دلیل تنوع در برنامه های نامزدها، رقابت های سالم و 

جدی پیش رو داشته باشیم.
همچنان که گفتید، یکی از بسترهای مورد نیاز برای 
برگزاری انتخابات سالم و پویا، نبود دوقطبی از نوع منفی 

است. چگونه می توان از بروز این خطر جلوگیری کرد؟
 بهترین راهکار برای انتخابات سال 13۹6 این است که کشور به 
سمت انتخاباتی سالم، منصفانه و رقابتی حرکت کند تا هر گروهی 
بتواند به تشریح برنامه های خود بپردازد. این انتخابات باید به گونه ای 

انجام شود که تندروها توان آلوده سازی جو رقابتی را نداشته باشند.
در انتخابات پیش رو همانند انتخابات پیشین به مشارکت بالای 
مردمی نیازمندیم. مردم در 13۹2 نگران سرنوشت کشور و شبح 
ناامن ناشی از تاثیر تحریم های بین المللی بودند، بنابراین در جریان 
انتخابات، روح جمعی مردم به شور افتاد و برای نجات کشور انتخاباتی 

پرشور را رقم زد.
در انتخابات 13۹6 کشور تازه روی ریل پیشرفت قرار خواهد 
گرفت و مسوولان باید اقدام های مناسب و دشواری برای ایجاد 
تحولات اقتصادی انجام دهند. می توان دور نخست ریاست جمهوری 
روحانی را به دوره آواربرداری و کشاندن قطار پیشرفت ایران روی 
ریل تشبیه کرد اما هنوز مشکل های زیادی در حوزه های اقتصادی، 
اجتماعی و سیاسی وجود دارد که مرتفع کردن آنها، رای بالای جامعه 
را نیاز دارد. به نظر من رای بالای پنج میلیون نسبت به میزان آرای 
انتخابات گذشته، پشتوانه ای محکم برای حکومت و جامعه مدنی به 

شمار می رود. 

محمد رضا جلالی پور:

احمدی نژاد در دوقطبی سازی نقش پررنگی ایفا کرد



روزنامه ایمان را هر روز در سایت 
نشر دیجیتال ببینید

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir181 نهج البلاغه، حکمت

امام علی علیه السلام

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن روزنامه نگاران غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای
تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح: 4/42 طلوع آفتاب:6/04 اذان ظهر:11/54 اذان مغرب: 18/02

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

17
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

ت

نتیجه کوتاهی در کار پشیمانی است

 و نتیجه دوراندیشی سالم ماندن

چهارشنبه - 14 مهرماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4116

اخبــار
مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم اعلام کرد

استفاده از روش های علمی 
برای جا به جایی درختان در قم

مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از استفاده از روش 
علمی Root Box برای جا به جایی و انتقال درختان در پروژه های شهری 

خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به جابجایی و انتقال درختان بزرگ با روش پیشرفته 
و جدید Root Box اظهار کرد: این روش در مجموعه پارك ها و فضای سبز 
شهرداری اصفهان چهار سال گذشته با تیم دانشگاه صنعتی اصفهان در قالب 
روش های علمی ابداع شده است. وی خاطرنشان کرد: دستگاه جا به جایی 
درختان را حدود 10 سال گذشته خریداری شده است ولی متاسفانه کارایی 
لازم را نداشته و به ریشه درختان آسیب وارد می کرد و 70 تا 80 درصد در این 
روش پرت وجود داشت. مدیر عامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم 
با اشاره به روش Root Box گفت: این روش بدون آنکه درخت از ریشه جدا 
شود و به ریشه آسیب وارد شود اجرایی می گردد در این روش از باکس های 
بزرگ فلزی استفاده می شود و در چهار طرف درخت با بیل مکانیکی تعبیه 
و قفل می شود و سپس به آسانی درخت را با جرثقیل بلندکرده و از زمین 
 ـ8۹  جدا می  نماییم.  وی خاطرنشان کرد: هزار و ۹00 درخت در سال ۹0 
با استفاده از این روش در یك پروژه عمرانی بزرگ اصفهان جا به جا شده که 

بالای 85 درصد درختان زنده ماندند و رشد خوبی داشتند.
جوادیان یادآور شد:  در چهار ماه گذشته درختان نارون و کهنسال ایستگاه 
مترو شهید مطهری را جا به جا کردیم، اکنون همه سالم هستند، البته 
تیمارهای مختلف برای ترمیم ریشه ها نیاز است. وی با اشاره به جا به جایی 
درختان در پروژه پل روگذر میثم گفت: در این پروژه پنج درخت کهنسال و 
 Root Box بزرگ و پنج درخت کوچك وجود داشت که درختان بزرگ با روش

جا به جا شد و درختان کوچك با روش روت بال منتقل شدند.

رئیس شورای اسلامی استان قم:

رفع مشکلات روستاها 
جزو اولویت های استان باشد

 رئیس شورای اسلامی استان قم گفت:  استان قم جمعیت روستایی کمی 
دارد،  ولی ظرفیت روستاها می تواند برخی از مشکلات استان قم را برطرف 
کند،  به همین دلیل باید رفع مشکلات روستاها جزو اولویت های استان باشد.

حسن بختیاری ظهر دیروز در جلسه شورای اسلامی استان قم با اشاره به 
جایگاه شوراها اظهار کرد:  شورای اسلامی جایگاهی برای خدمت به مردم است 
و اعضای شورا نباید از خدمت به مردم خسته شوند،  اعضای شوراها باید در 
جایگاه خود برنامه های توسعه شهرها و روستاها را دنبال کنند. رئیس شورای 
اسلامی استان قم ادامه داد:  15 مهرماه روز ملی روستا است که من این روز 
را پیشاپیش به روستائیان استان قم تبریک می گویم،  به نظر من روستاهای 
استان قم باید جزو اولویت های استان باشد. وی افزود:  روستاها یکی از ارکان 
اصلی توسعه کشور هستند،  حتی در جوامع توسعه یافته هم روستاها به عنوان 
یکی از ابزار قابل توجه در توسعه شناخته می شوند،  هم اکنون روستاها در 
سطح کشور یکی از قطب های اصلی تولید در عرصه کشاورزی و دامپروری 
هستند. بختیاری با اشاره به وضعیت روستائیان استان قم اظهار کرد:  استان قم 
جمعیت روستایی کمی دارد،  ولی ظرفیت روستاها می تواند برخی از مشکلات 
استان قم را برطرف کند،  به همین دلیل باید رفع مشکلات روستاها جزو 
اولویت های استان قم باشد. رئیس شورای اسلامی استان قم در ادامه با اشاره 
به طرح اصلاح قانون شوراها گفت:  طرح اصلاح قانون شوراها در دستور کار 
مجلس قرار دارد و کمیسیون شوراهای مجلس این طرح را پیگیری می کند. 
امیرآبادی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی یکی از نمایندگان پیگیر طرح 
اصلاح قانون شوراها است و اعضای شورا پیشنهادات خودشان را در خصوص 

اصلاح این قانون به ما انتقال بدهند.

دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان  عنوان کرد

قم در رتبه نخست اسکناس 
فرسوده کشور

 دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان قم از 5 هزار و ۹۹۹ میلیارد 
ریال مطالبات معوق بانک های استان خبر داد و گفت: این رقم در مقایسه با 

شهریور سال ۹2 نشان دهنده 158 رشد را نشان می دهد.
محمد ساعدی در سیزدهمین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
استان که در تالار امام جواد )ع( استانداری برگزار شد با اشاره به عملکرد 15 
بانک عضو کمیسیون هماهنگی بانک های استان اظهار داشت: 31 بانک دولتی 
و موسسه اعتباری در زمینه های مختلف صنعتی و تولیدی در حال فعالیت 
هستند. دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان قم با بیان اینکه عمده 
اقتصاد کشور بانک محوری است افزود: مهم ترین وظیفه بانک ها تجهیز  و 
تخصیص منابع است که طی آن تجهیز منابع در قالب پس انداز قرض الحسنه، 
سپرده بلندمدت، کوتاه مدت و جاری است. وی با اشاره به اینکه کل منابع 
15 بانک استان تا پایان مردادماه سال جاری رقمی بالغ بر 101 هزار و 267 
میلیارد ریال است که نسبت به شهریورماه سال ۹2 حدود ۹8.7 درصد رشد 
داشته است. ساعدی با بیان اینکه از مجموع 50 هزار و 140 میلیارد ریال 
سهم 8 بانک دولتی مبلغی بالغ بر 18 هزار و ۹18 میلیارد ریال با 38 درصد 
رشد بوده است ادامه داد: سهم 4 بانک خصوصی اصل 44 قانون اساسی اعم 
20 هزار و 734 میلیارد ریال با 41 درصد رشد و سایر بانک های خصوصی 10 
هزار و 488 میلیارد ریال 21 درصد رشد بوده است. دبیر کمیسیون هماهنگی 
بانک های استان قم ادامه داد: رشد بانک ها در تخصیص منابع؛ بانک های دولتی 
50 درصد، بانک های خصوصی 50 درصد و سایر بانک ها حدود 15 درصد 
رشد داشته اند. وی با بیان اینکه بانک های خصوصی در کمیسیون بانک های 
استان شرکت نمی کنند خاطرنشان کرد: 176 هزار و 715 فقره تسهیلات به 
مبلغ 47 هزار و 384 میلیارد ریال توسط بانک های عضو کمیسیون از شهریور 
۹2 تا پایان ۹5 پرداخت شده است. ساعدی با اشاره به اقدامات بانک های 
استان در زمینه اقتصاد مقاومتی اظهار داشت: در بخش تولید و صنعت 5 هزار 
و 88 فقره تسهیلات به مبلغ 3 هزار و 400 میلیارد ریال پرداخت شده است.

دبیر کمیسیون هماهنگی بانک های استان قم با اشاره به اینکه 437 فقره 
تسهیلات پرداخت شده است ادامه داد: 633 میلیارد ریال میزان اعتبار برای 
بخش کشاورزی پرداخت شده است. وی با اشاره به اینکه تعداد دستگاه های 
خودپرداز استان تا پایان شهریور ماه 434 دستگاه بوده که امروزه به 645 
دستگاه خودپرداز رسیده است افزود: فرهنگ سازی در راستای استفاده درست 
از اسکناس از موارد دیگری است که مورد تاکید است چرا که استان قم 
متاسفانه از نظر فرسوده بودن اسکناس رتبه نخست کشور را به خود اختصاص 
داده است. ساعدی با اشاره به اینکه هر قطعه اسکناس 120 تومان هزینه 
می برد ادامه داد: در سال ۹4 حدود هزار و ۹52 میلیارد ریال، در 6 ماهه امسال 
هزار و 5۹ میلیارد ریال و مجموعا 3 هزار و 11 میلیارد ریال اسکناس فرسوده 

به تهران ارسال شده است.

ایجاد فرهنگ  لزوم بستری سازی و  بر   استاندار قم 
سرمایه گذاری در قم تأکید کرد و گفت: متأسفانه در جذب، 

حمایت و استفاده از سرمایه گذاران ضعیف هستیم.
سید مهدی صادقی شامگاه دوشنبه در سیزدهمین 
جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم با بیان 
اینکه باید سهم بانک ها در پروژه های مصوب اقتصاد مقاومتی 
مشخص باشد، گفت: ضرورت دارد با تشکیل کمیته ای میزان 
سهم و توانایی بانک ها در پروژه های مصوب ستاد اقتصاد 

مقاومتی مشخص و ابلاغ شود.
وی با انتقاد از بی توجهی بانک های خصوصی به برنامه های 
اقتصاد مقاومتی استان گفت: این بانک ها بدانند که اگر در 
برنامه های استان مشارکت نکنند انتظار هیچ حمایتی هم از 

استان نداشته و باید پاسخگو باشند.
استاندار قم با بیان اینکه باید به مشکلات و نیازهای غیر 
مالی واحدهای تولیدی توجه کرد، گفت: هیچ واحد تولیدی 
و صنعتگری نباید دچار مشکلات زیرساختی و بروکراسی 

اداری بی جهت باشد.
وی از روند سرمایه گذاری در استان گلایه کرد و گفت: 
متأسفانه سرمایه گذاری که قرار بود در بخش نیروگاه حرارتی 

فعال باشد، انصراف داده است.
تشکیل کمیته بهره گیری از فاینانس

اینکه سرمایه گذاری یک فرصت  بر  تأکید  با  صادقی 
بسیار مهم و حیاتی است، گفت: از دست رفتن فرصت 
سرمایه گذاری به معنای از بین رفتن آینده یک شهر است و 

دیگر نمی توان برای استان آینده نگری کرد.
وی با بیان اینکه نباید در جذب سرمایه گذار تعلل کنیم، 
گفت: ضرورت دارد یک کمیته بهره گیری از فاینانس با 
رعایت کلیه موارد حقوقی و زیست محیطی با ریاست معاون 

عمرانی استاندار تشکیل شود.
استاندار قم در پایان سخنان خود مردم را به مشارکت 
بیشتر در سرشماری نفوس و مسکن در استان دعوت کرد و 
گفت: قم تا به امروز رتبه هشتم مشارکت در این سرشماری 

را به دست آورده است.

تنها ارائه تسهیلات برای رونق تولید کافی نیست 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این 
جلسه با بیان این که فعال کردن صنعت ساختمان سازی می 
تواند منجربه رشد بازار مصرف شود گفت: این فعالیت نقش 

مهم و موثری در رونق تولید دارد. 
احمد امیرآبادی فراهانی اظهار داشت: تنها ارائه تسهیلات 
و  تولیدکنندگان  چراکه  نیست،  کافی  تولید  رونق  برای 
و  رشد  به  بازار مصرف،  داشتن  بدون  تولیدی  واحدهای 

پیشرفت دست پیدا نمی کنند.
وی افزود: در احداث یک ساختمان کالاهای زیادی مورد 
استفاده قرار می گیرد و علاوه بر آن پس از تکمیل و بهره 
برداری ساختمان نیز به لحاظ تکمیل شدن لوازم خانگی آن، 

بازار مصرف قابل توجهی ایجاد می شود.
امیرآبادی با تقدیر از تلاش های ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی قم به ویژه استاندار این استان، افزود: با توجه به 
اشتغال زایی و تسهیلاتی که واگذار شده است می توان به 

رونق تولید و رشد بازار کسب و کار در قم امیدوار بود.
وی هم چنین با تاکید بر ضرورت قدردانی از بانک هایی 
که در یک بازه زمانی کوتاه مدت در پرداخت تسهیلات 
همکاری لازم را داشتند، افزود: باید از عملکرد بانک هایی که 
برغم در اختیار داشتن منابع مردم اقدامی در این زمینه انجام 

ندادند، نیز گله مند بود.
وی با تاکید بر این که بانک های خصوصی باید در ارائه 
تسهیلات به کمک بانک های دولتی بیایند، افزود: بانک ها 
باید با حمایت از کارآفرینان و تولیدکنندگان، زمینه عبور از 

رکود را فراهم کنند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در 
بحث پرداخت تسهیلات بانکی به بنگاه های تولیدی باید 
هدف گذاری اصلی ما رفع رکود و ایجاد اشتغال و هم چنین 

تولید و اشتغال پایدار با حمایت از صادرات باشد.
وی هم چنین با اشاره به اهمیت موضوع ایجاد شعب 
بانک ها در مناطق فاقد شعب بانکی مانند شهر پردیسان، 
زمینه  این  در  است  ممکن  خصوصی  های  بانک  افزود: 
همکاری لازم را نداشته باشند، اما باید با پیگیری و اخذ مجوز 
از بانک مرکزی شرایط تاسیس شعب بانک های دولتی را 

فراهم کنیم.
امیرآبادی در پایان با تاکید بر ضرورت پیگیری بحث 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز در ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
و ارائه گزارش از سوی معاون هماهنگی اقتصادی استانداری 
انجام  های  اقدام  در خصوص  استان  انتظامی  فرمانده  و 
شده، اظهار داشت: هر چند قم در مرکز کشور واقع شده و 
حساسیت استان های مرزی را در زمینه قاچاق کالا ندارد، 
ولی به دلیل قرار داشتن در محور مواصلاتی 17 استان کشور 

نقش مهمی در این زمینه ایفا می کند.

پرداخت 100 میلیارد تومان تسهیلات
 به واحدهای تولیدی در قم

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز در 
این جلسه گفت: بیش از 100 میلیارد تومان تسهیلات بانکی 

به واحدهای تولیدی استان پرداخت شده است.
احمد ذاکری با بیان اینکه باید ارتقای توان تولید ملی 
به درون زایی و تقویت اقتصاد ملی کمک کند، گفت: دولت 
مکلف است در قالب بسته های حمایت از صنعت کشور 
به بیش از 7500 واحد تولیدی 16 هزار میلیارد تومان 

تسهیلات بانکی پرداخت کند.
گفت:  تسهیلات،  پرداخت  فرایند  به  اشاره  با  وی 
اطلاع رسانی، ثبت نام در سامانه بهین یاب، بررسی و ارزیابی 
واجدان شرایط، تشکیل کمیته کارشناسی و ارجاع متقاضیان 
به بانک و عقد قرارداد و پرداخت تسهیلات از قواعد اصلی 
اجرای فرایند تسهیلات بوده است. ذاکری با بیان اینکه بیش 
از ۹27 واحد صنعتی و کشاورزی متقاضی تسهیلات تولید 
بوده اند، گفت: پس از برگزاری حداقل 20 جلسه کارشناسی 
4۹3 واحد صنعتی و 434 واحد کشاورزی شرایط دریافت 

تسهیلات از بانک شدند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت با تأکید بر اینکه 
70 واحد صنعتی شایسته دریافت تسهیلات نبوده اند، گفت: 
برنامه ای زیست  به  توجه  و  بازار مشخص  از  برخورداری 

محیطی از شروط اصلی پرداخت تسهیلات است.
پرداخت تسهیلات  پیشتاز  بانک های  به  اشاره  با  وی 
گفت: بانک صنعت و معدن با پرداخت 17 فقره به میزان 
40 میلیارد تومان، بانک ملت با پرداخت 12 فقره با جمع 1۹ 
میلیارد تومان و بانک ملی با ۹ فقره به میزان ۹ میلیارد تومان 

در این زمینه همکاری خوبی داشته اند.
ذاکری از انصراف 66 واحد تولید از دریافت وام خبر 
داد و گفت: سود بالای تسهیلات، بازه زمانی کوتاه برگشت 
تسهیلات، کافی نبودن تسهیلات از جمله دلایل انصراف 

برخی از واحدهای تولید بود.
به  بانک ها  برخی  بی توجهی  از  ناراحتی  ابراز  با  وی 
دستورالعمل پرداخت تسهیلات به واحدهای صنعتی گفت: 
متأسفانه برخی از بانک های خصوصی کمترین اعتنایی به 
اقتصاد استان ندارند و برخی دیگر از بانک ها به مصوبات ستاد 

فرماندهی اقتصاد مقاومتی کشور عمل نمی کنند.

استاندار قم مطرح کرد

انتقاد از روند کند سرمایه گذاری در قم

 مسئله بهسازی محورهای مذهبی و فرهنگی در شهر 
قم از جمله برنامه های آینده مشترک دولت و شهرداری برای 

حل معضلات بافت فرسوده در قم است.
جلسه یکصد و پنجاه و یکم اتاق فکر توسعه استان 
قم قبل از ظهر سه شنبه با حضور جمعی از مدیران فعلی 
و سابق استان و کارشناسان عرصه شهرسازی با محوریت 
بافت فرسوده برگزار شد. میهمان ویژه این جلسه علیرضا 
خاکی، مدیرعامل سازمان بهسازی و زیباسازی و نوسازی 
اطراف حرم مطهر بود. سازمانی که قرار است امور مربوط 
به بافت فرسوده و ساماندهی پیرامون حرم مطهر در شهر 

قم را پیگیری کند.
اطراف حرم  زیباسازی  و  بهسازی  مدیرعامل سازمان 
معتقد است در سال های گذشته از میان تمام شاخه های 
برنامه ریزی شهری، مسئله بافت فرسوده بیش از همه مورد 
غفلت مسئولان بوده و به همین دلیل این سازمان ماه های 
به مطالعه و شناسایی ویژگی های وضع  تنها  را  گذشته 
موجود بافتهای فرسوده شهر و برخی طراحی ها و همچنیین 
شناسایی فرصت ها و نهادهای ذی مدخل در امرساماندهی 
و احیاء بافت های تاریخی و فرسوده و مذاکره با آنها گذرانده 

است.
وی با اشاره به اینکه از زمان ورود حضرت معصومه )س( 
به قم، حرم مطهر محور توسعه این شهر شده اظهار داشت: 
به واسطه وجود حرم مطهر، پرداختن به بافت فرسوده جزو 
ضرورت های برنامه ریزی شهری قم است. شاید در شهرهای 
دیگر بافت فرسوده مشکلی باشد در کنار دیگر مشکلات شهر 
اما از آنجایی که حرم مطهر مهم ترین عامل شکل گیری شهر 

است، این موضوع اهمیت  بسار زیادی پیدا می کند.
تغییر نگاه به بافت فرسوده

خاکی به تغییر تعریف بافت فرسوده و نگاه به آن در 
سال های گذشته از تعاریف صرفاً کالبدی به رویکرد  اجتماعی 
و بازآفرینی شهری پایدار اشاره کرد و گفت: هر چند این 
تغییر رویکرد بیشتر در کلام متولیان این امر مشهود است 
تا عملکرد واقعی در حوزه بازآفرینی اما این تغییر رویکرد به 

جای خود قابل توجه  و نیازمند بومی سازی است.
نفوذ ناپذیری، ناپایداری و ریزدانه گی  سه ویژگی کالبدی 
تعریف شده از سوی شورای عالی شهرسازی کشور است که 
به گفته این کارشناس شهرسازی؛ نفوذ ناپذیری، به معنای 
وجود 50 درصد معابر کمتر از 6 متر؛ ناپایداری به معنای 
وجود 50 درصد پلاک ها فاقد استحکام و ریزدانگی، به معنای 
وجود  50 درصد پلاک ها کمتر از 200 متر به صورت توامان 
در هر بافت شهری است که تنها همین شاخص آخر، ۹0 

درصد شهر قم را شامل می شود.
وی افزود: با توجه به ویژگی های بافت قم اولویت نخست 
ما بهسازی است که این موضوع در معابر تاریخی هم اولویت 

و موضوعیت دارد.
اطراف حرم  زیباسازی  و  بهسازی  مدیرعامل سازمان 
گفت: بر اساس مطالعات اولیه پیشنهاد؛ در قدم اول بهسازی 
معابر فرهنگی و مذهبی منتهی به حرم است که این  امر  
سه دست آورد مهم به همراه دارد؛ اول باعث معرفی ابعاد 

مختلف مذهبی و فرهنگی به زائرین و امکان حضور ایشان 
در بافتهای شهری است. دوم ضمن  بهسازی معابر احیای 
گذرهای تاریخی را هم در خود دارد چراکه اگر این گذرها را 
تثبیت نکنیم در قالب پروژه های شهری از بین خواهند رفت؛ 
و سوم ومهمترین دست آورد، محرک توسعه در بافت ایجاد 
کرده و انگیزه حضور وماندگاری ساکنین و نوسازی در آنها 

را ایجاد خواهد کرد.
خاکی در راستای توجه به علایق زائرین با اشاره به اینکه 
بیت النور معادل خانه حضرت علی )ع( در نجف است، اظهار 
داشت: مردم وقتی به نجف می روند، از خانه ای که منسوب به 
امام علی )ع( هست هم بازدید می کنند اما ما ظرفیت هایمان 

در زمینه اماکن متعدد زیارتی را به کار نگرفته ایم.
بهسازی محورهای مذهبی و فرهنگی

به گفته وی، طبق گزارش های سازمان میراث فرهنگی، 
بعد از حرم مطهر و مسجد جمکران بیشترین بازدید کننده 

زائران داخلی مربوط به بیت امام خمینی )ره( است.
مدیرعامل سازمان بهسازی و زیباسازی اطراف حرم افزود: 
بر این اساس محوری از بیت امام خمینی )ره( به سوی چهل 
اختران طراحی شده که در مسیر آن خانه بزرگانی مانند 
آیت الله بروجردی و شیخ عبدالکریم حائری قرار گرفته و 
آثاری مانند آب انبار قاضی، آب انبار لب چال، مجموعه شاه 
حمزه، گذر شاه حمزه، بازار کهنه و ... در آن قرار می گیرند. 
این مسیر که قدم به قدم جاذبه تاریخی و مذهبی دارد، 
می تواند  ضمن ایجاد انگیزه و افزایش ماندگاری زائرین 
بحث های اقتصادی را در دل خودش ایجاد کرده و به بافت 

فرسوده رونقی بدهد.
وی با اشاره به آغاز ساماندهی آب انبار لب چال در آینده 
نزدیک ادامه داد: آب انباری که یکی از بزرگ ترین آب انبار قم 
و کشور است با یک دیوار سیمانی نا مناسب رهاشده است. 
خوشبختانه با حمایت سازمان اوقاف و میراث فرهنگی قم 
تفاهم نامه ای تنظیم شده تا این آب انبار احیا  و سایر آب 
انبارهای سطح شهر به یکی ازعنوان مهمترین اسناد موجود 
شکوه تمدن اسلامی در زمانی که اکثر کشورهای جهان 
فاقد نیازهای اولیه شهری بوده اند، بازسازی شده و حتی اگر 

بتوانیم در مسیر تملک آن کارهایی انجام دهیم.
خاکی با بیان اینکه اولین محله ای که دفتر تسهیل گری 
در آنجا در حال شکل گیری است، محله باغ پنبه است افزود: 
بسیاری از افراد و بزرگان در این بافت ها زندگی می کرده اند 
که خانه هایشان را می شود به عنوان یک نماد استفاده کرد 
که خانه شهید زین الدین از جمله آنهاست که می تواند 

هویت بخش باشد.
و  جداره سازی  طرح  آذر  خیابان  برای  داد:  ادامه  وی 
ساماندهی و حذف زوائد بصری تهیه شده که خود این کار 
می تواند ارتقاء کیفیت سیما و منظر شهری پیرامون حرم و 

همچنیین در جذب گردشگر کمک کند.
تهدید امنیتی در بافت فرسوده شهر قم

محمد رضا باقرپناهی، عضو شورای شهر سوم و کارشناس 
شهرسازی هم در این جلسه با اشاره به اینکه تهدید تغییر 
بافت اجتماعی در بافت فرسوده شهر قم جدی است ابراز 

داشت: با توجه اینکه اتباع خارجی در این بافت سکونت دارند 
این تغییر یک تهدید امنیتی هم محسوب می شود و می تواند 

خطرناک هم باشد.
وی افزود: روشن نیست که  چرا دولت  به این موضوع 
توجه ندارد چرا که همه چیز فقط رفع عوارض کالبدی بافت 
فرسوده نیست بلکه بحث های امنیتی نیز باید مورد توجه 

قرار گیرد.
عضو سابق شورای شهر قم با اشاره به فرصت سوزی در 
این زمینه، ادامه داد: سرمایه هایی که الان وجود دارد ممکن 

است در آینده وجود نداشته باشد.
وی با اشاره به اینکه هویت قم با نگاه حوزه نفوذ ملی و 
جهانی یک سرمایه است که باید از آن استفاده کرد افزود: 
یکی دیگر از سرمایه های ما شناخت دقیق و تخصصی 
کارشناسان و مدیران قم است بطوری که به جرأت می توان 
گفت که هیچ مشاوری را نمی توان پیدا کرد که شناختی را 

که کارشناسان قمی از قم دارند را داشته باشد.
اختصاص 45 میلیارد تومان

 به بافت فرسوده وحاشیه نشین ها
حسن صبوری، مدیرکل راه و شهرسازی استان قم هم 
به سفر عباس آخوندی به قم اشاره کرد و گفت: این سفر و 
بازدیدهایی که صورت گرفت اثر خوبی در معاونان آقای وزیر 
گذاشت تا جایی که تمام طرح های ما در حوزه بافت فرسوده 

را تصویب کردند.
وی با اشاره به اختصاص  36 میلیارد تومان به شهرهای 
قم و شیراز در این زمینه اظهار داشت: از منابع داخلی هم 27 

میلیارد تومان تأمین می شود.
اما و  به  با اشاره  مدیرکل راه و شهرسازی استان قم 
زمین های  از  هکتار  واگذاری 48  مورد  در  که  اگرهایی 
پردیسان برای ساماندهی بافت فرسوده وجود داشته اظهار 
داشت: با رایزنی هایی که صورت گرفت در حال حاضر 38 
هکتار از این زمین ها برای احیای بافت اختصاص خواهد 

گرفت.
هم  پردیسان  هکتاری  سایت 32  مسئله  افزود:  وی 
اختصاص داده شده بود اما پیگیری درستی نشد که در 
اختیار شهرداری قرار گرفت. یک مرحله هم به کمیسیون 
ماده پنج آمده است و قرار است در جلسات بعد نهایی شود. 
این 32 هکتار، پشتیبان  دکل و حاشیه ریل است که مازادی 

دارد که می شود برای بافت فرسوده
صبوری ادامه داد: برای ساماندهی خیابان های آذر وچهار 
مردان 250 میلیون از وزارتخانه و 100 میلیون تومان از 
استان گرفتیم تا این دو خیابان اصلی را احیا کنیم. پیشنهاد 
به عنوان  اطراف حرم  بهسازی  این است که سازمان  ما 

کارگذار این موضوع معرفی شود.
وی گفت: در مورد ساماندهی خانه های تاریخی همکاری 
وزیر  معاون  و  شد  تهیه  لیستی  و  شد  ایجاد  مشترکی 
مغازه های هتل خورشید را پشتیبان طرح ها قرار دادند که 
اگر طرحی وجود داشته باشد می توانیم از این مغازه ها در 
اختیار دوستان بگذاریم. حتی گفته شد که از اراضی و املاک 

اصفهانی می توانیم این طرح ها را پشتیبانی کنیم.

در جلسه اتاق فکر توسعه استان قم مطرح شد؛

احیای محورهای فرهنگی و تاریخی در شهر قم

نامحــرمانه 
وزارت ارشاد: کنسرتی در مشهد و قم نخواهیم داشت

سخنگوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره برنامه کنسرت موسیقی در شهر مقدس مشهد و یا 
قُم اظهار کرد: به هیچ عنوان در شهر مشهد که حریم بارگاه ملکوتی حضرت امام رضا )ع( است برنامه 
کُنسرت موسیقی برگزار نخواهد شد و تاکنون هم چنین مراسمی انجام نشده است. نوش آبادی افزود: 
شهر مقدس قُم نیز به عنوان پایگاه ترویج دین و انقلاب محسوب می شود و در هیچ زمانی کُنسرت 
موسیقی در آن برگزار نشده و نخواهد شد. وی از تعطیلی برنامه های کُنسرتهای موسیقی در دو ماه آتی 
خبر داد و گفت: برنامه های کُنسرتهای موسیقی به احترام ماه محرم و صفر در هیچ نقطه ای از کشور 
اجرا نمی شود. ه گفته وی، مراسمی که در شهر مقدس قُم موجب انتقادات فراوانی شده برنامه ای بود که 
به مناسبت هفته دفاع مقدس و روز مباهله برگزار شد و حواشی متفاوتی را دامن زد.سخنگوی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: اصل برنامه ای که اجرا شده وزین بود اما حاشیه های آن که مورد 
تقبیح وزارت فرهنگ و ارشاد هم  قرار گرفته موجب نارضایتی علما و مراجع معظم شد. نوش آبادی 
با بیان اینکه برخی شرکت کنندگان در مراسم شهر قُم رفتارهای زننده و پوششهای نامناسب داشتند 
خاطرنشان کرد: این پذیرفتنی نیست که برخی افراد بخواهند با رفتارهایی خلاف شئونات یک مراسم 
معمولی را تحت الشعاع قرار دهند. وی ادامه داد: این رفتارهای انجام شده در شهر مقدس قُم گلایه ما 
را به دنبال داشت و ما نیز آن را محکوم کرده و غیر موجه دانستیم چرا که اجازه نخواهیم داد عملکرد 

نامناسب در ساحت فرهنگ  مقدس اسلامی اجرا شود.

پرونده حمله به علی مطهری به دیوان عالی رفت
وکیل علی مطهری نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به اینکه دادسرای 
نظامی شیراز خود را صالح برای رسیدگی به پرونده متهمان نظامی حمله به خودرو مطهری ندانست 
این پرونده برای تعیین تکلیف و رسیدگی به دیوان عالی کشور فرستاده شد. مصطفی ترک همدانی، 
با بیان اینکه متهمان و آمران حمله به علی مطهری در شیراز همگی نظامی هستند افزود: نظر قضات 
دیوان عالی کشور به صالح دانستن دادسرای نظامی شیراز در رسیدگی به پرونده حمله به علی مطهری 
است. وی ادامه داد: نظر ما هم بر این بود که پرونده باید در دادسرای نظامی شیراز رسیدگی شود اما 
دادسرای نظامی شیراز خود را صالح به رسیدگی به این موضوع ندانست. ترک همدانی گفت: اکنون 
دیوان عالی کشور نیز نظر بر این داده که دادسرای نظامی شیراز صالح به رسیدگی است. وی گفت: 
آمران این پرونده از نظر ما مشخص هستند و تعداد آنان نیز بیش از پنج نفر است. شماری از متهمان 
این پرونده که در بخش دوم شکایت علی مطهری در شیراز رسیدگی شد تابستان امسال به شعبه 
چهارم دادسرای نظامی شیراز احضار شدند و از آنان تحقیق شد. ترک همدانی پیشتر گفته بود به 
دلیل مشاغلی که این متهمان دارند باید پرونده در دادسرای نظامی رسیدگی شود و این مرجع قضایی 

صلاحیت رسیدگی به پرونده را دارد.

جزئیات استخدام در آموزش و پرورش
معاون رسانه مرکز اطلاع رسانی وزارت آموزش و پرور کشور در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: بر 
اساس مجوز سازمان اداری و استخدامی کشور  و در چهارچوب قانون خدمات کشوری تعداد 10 هزار  
نفر افراد واجد شرایط که دارای مدرک دانشگاهی هستند و از طریق آزمون کتبی و صلاحیت عمومی، 
مصاحبه استخدامی و انجام معاینات پزشکی متناسب با نیاز واحدهای آموزشی، به شرط گذراندن 
موفق آمیز دوره مهارت و آموزش که توسط دانشگاه فرهنگیان و شهید رجایی برگزار می شود به صورت 
پیمانی در مشاغل آموزشی استخدام می شوند. رسول پاپایی بیان کرد: براین اساس استخدام سال ۹5 
بر مبنای نیاز مناطق آموزشی و بومی گزینی است. معاون رسانه ای مرکز اطلاع رسانی وزارت آموزش 
و پرورش گفت: تعداد 4007 نفر زن 5 هزار و ۹۹3 مرد جذب می شود، براساس ماده 28 اساسنامه 
دانشگاه فرهنگیان پذیرفته شدگان ملزم به گذراندن دوره یک ساله در دانشگاه فرهنگیان و شهید رجایی 
هستند. پاپایی تصریح کرد: پذیرفته شدگان آزمون استخدامی  مکلفند در آزمون جامعی که در پایان 
دوره آزموشی یک ساله برگزار می شود شرکت کرده و گواهی موفقیت در آزمون را کسب کنند. بعد از 
انتشار آگهی از طریق سازمان سنجش کشور از 17 مهر ۹5 نسبت به ثبت نام کند. 21 آبان ماه سال 

جاری  آزمون برگزار می شود.

هلاکت 12 تروریست توسط سپاه در کرمانشاه 
فرمانده نیروی زمینی سپاه از انهدام یک تیم وابسته به ضدانقلاب و گروهک های تروریستی و 
هلاکت 12 تن از اشرار مسلح خبر داد. سردار محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه با اعلام درگیری 
دیروز رزمندگان قرارگاه نجف در منطقه مرزی استان کرمانشاه، گفت: هوشیاری رزمندگان نیروی 
زمینی سپاه و نیروهای بومی منطقه یک تیم از اشرار وابسته به ضدانقلاب و گروهک های تروریستی 
تحت حمایت آمریکا و رژیم صهیونیستی که امروز قصد رخنه به داخل خاک میهن اسلامی برای ایجاد 
ناامنی را داشتند توسط نیروهای اطلاعاتی و امنیتی قرارگاه نجف شناسایی شدند. وی افزود: پس از 
گرفتار شدن اشرار و ترویست ها در طور رزمندگان اسلام طی یک درگیری شدید، این تیم به طور کامل 
منهدم و 12 عضو آن به هلاکت رسیدند. سردار پاکپور با تحسین اقدام قاطع و به موقع رزمندگان سپاه 
اسلام و همکاری نیروهای بومی در این عملیات گفت: در این عملیات تعداد 3 تن از رزمندگان اسلام 

مجروح و مقادیر قابل توجهی سلاح و مهمات از تروریست ها از اشرار مسلح بدست آمد.

اهدای جایزه عالی پزشکی کویت به یک ایرانی
یک متخصص قلب و عروق ایرانی موفق به کسب جایزه عالی حوزه بهداشت و درمان و از مهمترین 
جوایز تقدیری وزارت بهداشت کویت شد. به گزارش ایرنا وزارت بهداشت کویت روز سه شنبه در 
مراسمی ویژه که برای اعطای جایزه پزشکان نمونه در حاشیه نشست سازمان بهداشت جهانی در 
قاهره برگزار کرد پس از بررسی دستاوردها و عملکرد پزشکان نخبه و نمونه در عرصه منطقه ای، 
این جایزه را به خانم دکتر سارا فرزادگان از متخصصان ایرانی قلب و عروق اهدا کرد. وزارت بهداشت 
کویت مدتی است که با اختصاص این جایزه ویژه پزشکان نمونه در خاورمیانه را مورد تقدیر قرار می 
دهد، در این مراسم دکتر علی العبیدی وزیر بهداشت کویت این جایزه عالی را به هیات ایرانی که در 
نشست قاهره شرکت کرده بودند، اهدا کرد و گفت: این جایزه از سال 2003 راه اندازی شده و به دلیل 
نقش ارزشمندی که خانم دکتر فرزادگان در جهت درمان بیماری های قلبی و پیشگیری از شیوع 
بیماری های قلبی و عروقی انجام داده این جایزه به ایشان اهدا می گردد. همچنین وزارت بهدشت 
کویت همکاری های گسترده ای با پزشکان ایرانی در این کشور دارد و دهها پزشک و پرستار ایرانی در 

تخصص های مختلف در بیمارستان های دولتی و خصوصی کویت فعالیت می کنند

چند میلیون نفر در ایران مدرک دانشگاهی دارند؟
 وزیر علوم به جمعیت تحصیل کرده ایران اشاره کرد و گفت: در ایران 11 میلیون نفر یعنی معادل 
1.7 درصد از جمعیت، دارای مدرک دانشگاهی هستند و پنج میلیون دانشجو در مراکز دانشگاهی و 
تحقیقاتی تحصیل می کنند. محمد فرهادی افزود: از میان جمعیت دانش آموخته، ما با پدیده مهاجرت 
مغزها روبرو هستیم که در واقع به معنای مهاجرت منابع انسانی ماهر کشور است. وی با تاکید بر 
اینکه  مهاجرت مغزها اثرات نامطلوبی بر توسعه کشورها دارد و منجر به شکل گیری متغیرهای نامعلوم 
می شود، تصریح کرد: رفتن نیروهای ماهر از یک کشور موجب می شود تا توسعه پایدار برای آن کشور 
حاصل نشود. فرهادی گفت: هم کشورهای مبدا و هم کشورهای مقصد هر دو در حمایت و ایجاد 
تسهیلات برای مهاجرت نیروهای ماهر و حرفه ای مسئول هستند و باید این تسهیلات  را برای بازگشت 

مغزها به سرزمین مادری  ارائه کنند.

شهروند ایرانی در ارمنستان ربوده شد
خبرگزاری اسپوتنیک روسیه اعلام کرد: یک شهروند ایرانی در شهر آبویان استان کوتایکا در 10 
کیلومتری شمال غربی ایروان پایتخت ارمنستان از سوی یک بازرس مالیاتی و همدستانش ربوده و 
پس از چند ساعت آزاد شد. رسانه روسی روز سه شنبه به نقل از سرویس خبری خدمات تحقیقاتی 
ویژه ارمنستان، نوشت: یک ایرانی به اداره پلیس استان کوتایکا اعلام کرد که یکی از آشنایان وی فعال 
در امور بازرگانی ربوده شده است. این فرد که با نام قاسم معرفی شده است، گفت که مامور مالیاتی 
کمیته درآمدها در ارمنستان همراه همکار خود شهروند ایرانی را با خودرو به نقطه نامعلومی برد. به 
دنبال این اطلاع رسانی و تماس فوری و هشدار آمیز ماموران پلیس، بازرس مالیاتی به سرعت فرد 
ایرانی ربوده شده را آزاد کرد. هنوز گزارشی در باره بررسی قضایی پرونده و همچنین انگیزه این اقدام 

اعلام نشده است.

بازداشت 5 نفر در پرونده بانک ملت
دادستان تهران از بازداشت پنج نفر در پرونده بانک ملت و پرداخت حدود 1000 میلیارد تومان 
در پرونده بر خلاف مقررات و بازگشت و توقیف هفتصد میلیارد تومان خبر داد و افزود: بازپرس 
رسیدگی کننده و ضابطان مرتبط، اقدامات موثری صورت داده اند، اما بخشی از وجوه در خارج از کشور 
است و تلاش گسترده برای اعاده آن در دست اقدام است. دکتر جعفری دولت آبادی هم چنین اعلام 
کرد: در ارتباط با پرونده صندوق ذخیره فرهنگیان یک نفر دیگر بازداشت شده است. دادستان تهران 
اخبار منتشره مبنی بر باز پس گیری باشگاه راه آهن توسط دادستانی را خلاف واقع خواند و اعلام کرد 

خریدار باشگاه مرتکب تخلف از قرارداد شده که در این خصوص باید پاسخگو باشد.

کارت زرد مجلس به وزیر جهاد کشاورزی 
مجلس شورای اسلامی با 143 رای سوال نماینده ارومیه را وارد دانست و به وزیر جهاد کارت زرد 
داد. به گزارش ایسنا، در جریان جلسه علنی دیروز مجلس سوال ملی محجوب و قاضی پور نمایندگان 
تهران و ارومیه در خصوص علت عدم کنترل قیمت بازار شکر و تعطیلی کارخانجات و واردات شکر به زیان 
کارخانجات تولید کننده از وزیر کشاورزی مطرح شد که در پایان و پس از پاسخ های محمود حجتی و 

صحبت های نماینده سوال کننده نمایندگان با 143 رای موافق و 5۹ رای مخالف سوال را وارد دانستند.

ضرغامی: برنامه ای برای کاندیداتوری ندارم
عزت الله ضرغامی رئیس اسبق سازمان صداوسیما در پاسخ به سؤالی درباره شایعات مطرح مبنی 
بر عزم او برای کاندیداتوری در انتخابات ۹6 و حتی تأسیس ستادهایش در یکی از خیابانهای مشهور 
تهران، اظهارداشت: فعلًا برنامه ای برای کاندیداتوری در انتخابات ریاست  جمهوری سال ۹6 ندارم و 

مهمترین وظیفه ای که در این مقطع احساس می کنم، تقویت جریان و نیروهای انقلابی است.

صالحی حضورش در انتخابات را تکذیب کرد
علی اکبر صالحی با انتشار پیامی به برخی گمانه زنی ها و تحلیل های سیاسی منتشر شده در فضای 
مجازی و در سطح رسانه های گروهی درباره احتمال نامزدی وی در انتخابات ریاست جمهوری آتی پایان 
داد و تاکید کرد: حضور در میدان رقابت با ریاست محترم جمهوری را خلاف اخلاق و ادب سیاسی می دانم.

پاسخ کرباسچی به سلیمی نمین
»غلامحسین کرباسچی« شهردار سابق تهران در واکنش به اظهارات اخیر عباس سلیمی نمین 
در باره عملکرد او در شهرداری تهران گفت که اینگونه اظهارات از سوی یک تاریخ نگار اصولگرا باید 
موجب گریه شود. کرباسچی در ادامه، اظهارات سلیمی نمین در دفاع از عملکرد محمدباقر قالیباف در 

باره پرونده املاک نجومی را نشانگر »پوشالی« بودن ادعای وی در مبارزه با فساد ارزیابی کرده است.

معاون وزیر راه استعفا داد 
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل از سمت خود استعفا داد. به گزارش ایلنا، 
وزیر راه و شهرسازی با استعفای علی نورزاد، مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
موافقت کرد. هنوز به صورت رسمی جایگزین مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
از سوی وزارت راه و شهرسازی اعلام نشده است اما گفته می شود،  حمدزاده معاون فنی و زیربنایی 

راه آهن گزینه جایگزین است. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت:  در استان قم سالانه 600 میلیارد 
تومان به عنوان یارانه به مردم داده می شود.

  سید حسن رضوی ظهر دیروز در جلسه شورای اسلامی استان قم با اشاره به اجرای 
طرح سرشماری اظهار کرد:  در بحث آمار هشتمین سرشماری را در سطح استان و کشور 
پیش رو داریم،  هفت سرشماری قبلی به صورت سنتی صورت گرفت. از سال 85 هر 
پنج سال یک بار، سرشماری در سطح کشور صورت می گیرد. رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان قم ادامه داد:  ما به دنبال این هستیم که به سمت اطلاعات آنلاین 
برویم و دیگر سرشماری به صورت فعلی صورت نگیرد،  کشورهای جهان هم از اطلاعات 
ثبتی خود استفاده می کنند و دیگر سرشماری در این کشورها انجام نمی شود،  براساس 
سیاست های دولتمردان از این به بعد به صورت تلفیقی صورت می گیرد و از سال 1415 
دیگر سرشماری در کشور نخواهیم داشت. وی افزود:  ما باید به نحوی عمل کنیم که 
آمارهای ثبتی دستگاه های مختلف به یکدیگر مرتبط باشند تا دولت الکترونیک محقق 
شود. در سرشماری سال ۹5 سؤالات نصف شده است،  چون دولت یک سری اطلاعات را 
به صورت ثبت شده دارد. رضوی با اشاره به نحوه اجرای طرح سرشماری اظهار کرد:  امسال 

برای نخستین بار تصمیم گرفته شد تا مردم از طریق اینترنت در طرح سرشماری شرکت 
کنند و از این طریق روند سرشماری صورت بگیرد،  اما پیش بینی های ما در خصوص 
شرکت گسترده مردم در طرح سرشماری از طریق اینترنت محقق نشد. وی ادامه داد: تنها 
6 درصد از مردم کل کشور از طریق اینترنت در طرح سرشماری شرکت کردند،  این در 
حالی است که پیش بینی می شد مردم همکاری بیشتری را در این خصوص داشته باشند،  
هم اکنون استان های بوشهر و سمنان صدرنشین شرکت مردم در طرح سرشماری اینترنتی 
هشتند و استان قم در میانه جدول شرکت مردم در این طرح قرار دارد. وی افزود:  سرشماری 
الکترونیکی صحت و دقت بیشتری دارد،  سرشماری ارتباطی با بحث مالی مردم ندارد و از 
اطلاعات این سرشماری برای برنامه ریزی و آمایش محلی استفاده خواهد شد،  سکونت گاه ۹6 
درصد مردم استان قم در شهر قم قرار دارد و  باید آمار در این خصوص دقت داشته باشد. 
وی ادامه داد: پیش بینی می شود که با وجود تحقق بیش از 80 درصدی درآمد مالیاتی در 
نهایت،  دولت امسال 200 هزار میلیارد تومان درآمد داشته باشد که 48 هزار میلیارد تومان 
آن را به پرداخت یارانه ها اختصاص بدهد، در استان قم هم سالیانه 600 میلیارد تومان به 

عنوان پول یارانه به مردم داده می شود که پرداخت یارانه ها به ضرر بودجه عمرانی است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم:

مردم قم سالانه 600 میلیارد تومان یارانه می گیرند


